
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست مطرح کرد:

 پناهندگان محیط زیست
محصول شرایط اقلیمی جدید

|پیام ما| خیزش گرد و غبار گسترده در سال جدید، به معضل متفاوتی بدل شده 
است. اگر تا پیش از این شهرهای جنوبی و برخی از مناطق شرق و غرب درگیر 
غبار بودند، حالا در دو هفته گذشته چند روزی اکثر استان های کشور را غبار پوشاند 

و تیرگی اش حتی به استان های شمالی رسید.

کنشگران شهری در نقد سیاست های 
 تازه شهرداری برای ایجاد فضاهای

 مادر و کودک بیانیه نوشتند 

 به جای جداسازی 
جنسیتی، به فکر 

مناسب سازی شهر باشید 

یادی از کاترین رضوی، فعال محیط زیست 

 ناامیدی در برابرش
 سپر انداخته بود

جمشیدی،  مژگان  موسوی،  الهه  از  یادداشت هایی  با 
نقی زاده ناهید  نوروزی،  محرم  میرزاده،   حمیدرضا 

و هادی کیا دلیری
بازی با شفافیت

مجلس به دو فوریت طرح شفافیت قوای سه گانه و دستگاه های اجرایی و سایر نهادها رای مثبت داد. طرحی که به نظر نمی رسد به سرانجام برسد 

نمایندگان مجلس قبل از به سرانجام رساندن طرح شفافیت آرا نمایندگان، کلیات یک طرح جدید را تصویب کردند

| پژوهشگر اجتماعی |

| محرم نوروزی |

وفادار به توسعه پایدار 

کاترین هم رفت. کاترین عزیز ما که فریادگر زمین 
پاک، طبیعت سبز و معیشت پایدار جوامع بومی 
باورمند  پرتلاش،  خستگی ناپذیر،  کاترینِ  بود. 
با عشایر کوچرو،  ما که همراه  عاشق. کاترینِ  و 
عرصه های مرتعی ییلاق و قشلاق را در همه جای 
شاهسون ها،  با  بود؛  پیموده  گام به گام  ایران 
بویراحمدی،  عشایر  قشقایی ها،  بختیاری ها، 
کردهای کردستان، عرب های خوزستان و سال های 

آفریقا.   بومی  جوامع  میان  در  طولانی 
خانم دکتر »خدیجه کاترین رضوی« که مدیریت 
اولین سازمان غیردولتی را بعد از پیروزی انقلاب 
به برعهده داشت، به همراه شخصیت شناخته شده 
فرور«،  »محمدتقی  دکتر  جهانی  زیست  محیط 
موسسه توسعه پایدار و محیط زیست )سنستا( را 
به کانونی برای تربیت صدها تسهیلگر و متخصص 
حوزه اجتماعی و توسعه پایدار و مجری ده ها طرح  
پایدار،  معیشت  وحش،  حیات  زیست محیطی، 
فقرزدایی، مقابله با بیابانزایی و تخریب سرزمین، 
ساختار  پایدارسازی  غذایی،  حاکمیت  و  امنیت 
اجتماعی و توان افزایی جوامع محلی به ویژه عشایر 
کوچرو تبدیل کرد. همه ما در طول این سال ها، 
سنستا را »کانون« صدا می زدیم و امروز به جرات 
می توان گفت که از تسهیلگران شناخته شده کشور 
سال های  طول  در  که  یافت  نمی توان  را  کسی 
فعالیتش ارتباطی با کانون نداشته باشد.کاترین 
حفاظت از محیط زیست را جزء لاینفک زندگی 
توسعه  فرآیند  از  و  عشایر  به ویژه  محلی  جوامع 
پایدار می دانست. او تمام مظاهر فرهنگی جوامع 
بومی را دوست داشت و آن را نماد هویت جوامع 
می دانست؛ دانش بومی، آداب و سنت هایشان را 
ارج می نهاد و برای شکوفا شدن آن ها و کارکردشان 
می کوشید.  محلی  جوامع  اجتماعی  زندگی  در 
هویت  از  برخورداری  شایسته  را  انسان  کاترین 
فرهنگی، معیشت پایدار و زندگی سالمِ هماهنگ 
با طبیعت می دانست. در مدت  25 سالی که با 
کاترین آشنا بودم، او را ذره ای به دور از این باورها 
تا  زد.  زنگ  امسال  عید  شب  بار  ندیدم.آخرین 
امیدبخش  و  پرانرژی  صدای  با  دادم،  جواب 
نوروزی  خوشحالم  »خیلی  همیشگی اش گفت: 
تورو  پروژه.  توی  هستی  که  خوشحالم  جان. 
دیگه  اونای  مثل  هم  را  طرح  این  نذارین  خدا 
خراب کنن. می بینی که درست نمیشه. هر کاری 
می کنیم نمیشه. اما امیدمون رو از دست نمی دیم. 
عقب نشینی نمی کنیم« مثل همیشه مستقیم رفته 
بود سر اصل موضوع.اول متوجه نشدم در مورد چه 
چیزی حرف می زند تا اینکه اسم دشتِ سیستان را 
بر زبان آورد. تازه فهمیدم که خوشحالی اش بخاطر 
خبری بوده که من به همراه یکی دو عکس از کارگاه 
مشارکتی با روستاییان دشتِ سیستان در صفحه 
نوشته  و  بودم  اشتراک گذاشته  به  اینستاگرامم 
بودم که تسهیلگری یکی از پروژه های UNDP در 
سیستان را بر عهده دارم. کلی حرف زدیم. از آرزو 
و امیدهایش گفت. باز هم نگران عشایر و جوامع 
محلی و منابع طبیعی کشور بود. باز هم از معیشت 
پایدار عشایر کوچرو  توسعه  و تشکل های  پایدار 
حرف زد. تنها حسی که نمی شد از آهنگ صدایش 
و از کلام دلنشینش گرفت بیماری اش بود. طوری 
حرف می زد انگار تمام امیدهای دنیا و عشق به 
زندگی را یکجا در دل خود جمع کرده است. چقدر 
خوشحال شدم که گویا بر بیماری اش غلبه کرده و 
اینطور پرانرژی صحبت می کند. پیشنهاد کرد »ماهی 
یک بار همه بچه های قدیمی را در کانون جمع کنیم 
و دورهمی داشته باشیم.« با انرژی صحبت می کرد، 
اما الان می فهم که خودش می دانست زمان زیادی 
ندارد. انگار با پیشنهاد قرار دورهمی ماهانه در کانون، 
می خواست به ما گوشزد کند که »کانون را فراموش 
نکنید. هنوز خیلی کارها باقی مانده که انجام نشده. 
آرزوها و باورهای ما را از یاد نبرید. به آن ها عمل 
کنید«کاترین عزیز ما، »جیران«اش را تنها گذاشت 
و به بی پایانگی عشق پیوست. هر چند در جریان 
بیماری اش قرار داشتیم، ولی آخرین تماسش و 
عشق و علاقه پایان ناپذیرش به باورهای سبزش، 

امیدوارمان کرده بود که به زندگی برگشته است.
حیف که میسر نشد. یادش گرامی و سبز باد.

 بررسی وضعیت تالاب شادگان و گردوغبار در گفت وگو با مجتبی ذوالجودی، معاون سازمان حفاظت محیط زیست 
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با  جمهوری  رئیس  خانواده  و  زنان  امور  معاون 
اشاره به تصویب "صندوق ضمانت زنان سرپرست 
خانوار" در جلسه نخست ستاد ملی زن و خانواده 
این صندوق خبر  درباره جزییات  دولت سیزدهم 
داد و بیان کرد یکی از مشکلاتی که ما در استان ها 
با آن مواجه ایم این است که زنان سرپرست خانوار 
اشتغال  وام  نمی توانند  ضامن  نداشتن  دلیل  به 
در  خزعلی  انسیه  ایسنا،  دریافت کنند.به گزارش 
خانواده  و  زن  ملی  ستاد  نخست  جلسه  حاشیه 
دولت سیزدهم که روز شنبه 28 فروردین با حضور 
رئیس جمهوری برگزار شد، گفت: جلسه ستاد ملی 
زن و خانواده بعد از چند ماه کار کارشناسی و فرا 
قوه ای بر روی مصوباتی که قرار بود در این جلسه 
بیان  با  او  شد.  برگزار  شود،  داده  پیشنهاد  ستاد 
جلسه  نخستین  در  پیشنهاد  چهار  بود  قرار  اینکه 
ستاد ملی زن و خانواده دولت سیزدهم ارائه شود 
تنها دو پیشنهاد  به دلیل کمبود وقت و زمان  که 
پیشنهادات  سایر  برای  فرصت  و  شد  تصویب 
رئیس جمهوری  را هم گفت که  این  نماند،  باقی 
سایر  بررسی  برای  فرصت  اولین  در  دادند  قول 

شود. برگزار  جلسه ای  پیشنهادات 

معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری درباره 
ملی  ستاد  جلسه  نخستین  مصوبات  جزئیات 
اولین مصوبه مربوط  زن و خانواده، توضیح داد: 
خانوار«  سرپرست  زنان  ضمانت  »صندوق  به 
است. یکی از مشکلاتی که ما در استان ها با آن 
خانوار  سرپرست  زنان  که  است  این  مواجه ایم 
اشتغال  وام  نمی توانند  ضامن  نداشتن  دلیل  به 
از  بسیاری  دلیل  همین  به  و  کنند  دریافت 
سرپرست  زنان  برای  راستا  این  در  اعتباراتی که 
خانوار در نظر گرفته شده است، جذب نمی شود.
با  و  این صندوق  با تشکیل  خزعلی تصریح کرد: 
پوشش  بتوانیم  داریم  امید  وزارت کار،  همکاری 
سرپرست  زنان  از  دسته  آن  برای  را  خوبی  دهی 
خانواری که جزو دهک های یک تا پنج  هستند 
نیز  امداد  حمایت کمیته  تحت  حال  عین  در  و 
نیز  زنان  این  تعداد  البته  باشیم،  نیستند، داشته 
کم نیست و حدودا بیش از 2 میلیون نفر هستند و 
امیدواریم بتوانیم حمایت و کمکی برای اینها داشته 
با  با اشاره به مصوبه دوم این جلسه و  باشیم.او 
بیان اینکه این مصوبه مربوط به ساختار معاونت 
و سازمان ها  وزارتخانه ها  در  زنان  امور  و مشاوران 

معاونت  ارتباطی که  جلسه  این  در  افزود:  است، 
باید با این مشاوران داشته باشد و جایگاهی که 
سازمان ها  و  وزارتخانه ها  در  باید  مشاوران  این 
مقرر  و  گرفت  قرار  بررسی  مورد  باشند  داشته 
باشند.  داشته  جایگاه  ارتقای  مشاوران  این  شد 
پست هایی به این مشاوران داده شود تا در سطح 
باشند و در تصمیم گیری های  معاون و مدیر کل 
و  شوند  داده  دخالت  وزارتخانه  و  سازمان  کلان 
در تمام شوراها نظر آن ها گرفته شود و در واقع 

باشند. شوراها  در  نظر  و  رای  صاحب 
اینکه  یادآوری  با  خود  سخنان  پایان  در  خزعلی 
در طول هشت سال گذشته تنها سه مرتبه جلسه 
با  و  است  شده  برگزار  خانواده  و  زن  ملی  ستاد 
توجه  با  باید  ستاد  این  جلسات  اینکه  بر  تاکید 
شوند،  برگزار  هم  از  کم  فاصله  با  زنان  نیاز  به 
بیان کرد: امید داریم بتوانیم قانون های حمایتی 
ارائه  جلسات  این  در  کارشناسی  با کار  را  بانوان 
شوند.  برگزار  زود  به  زود  جلسات  این  و  دهیم 
درمورد جلسه بعدی ستاد ملی زن و خانواده نیز 
رئیس  از  آینده  هفته های  در  بتوانیم  امیدواریم 

بگیریم. وقت  جمهوری 

نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی تاکید 
نیازمندی های  یا  اساسی  خرید کالاهای  کرد:پیش 
و  بازار  در  و گرانی  انحصار  ایجاد  قصد  به  عمومی 
فروش کالای تقلبی و نامرغوب از جمله مواردی است 
که در طرح مجلس به عنوان اخلال در نظام اقتصادی 

کشور جرم انگاری شده است.
به  اشاره  با  ایسنا،  با  وگو  گفت  در  شاکری  اقبال 
اخلالگران  مجازات  قانون  اصلاح  طرح  جزئیات 
امروز  بیان کرد:در جلسه  اقتصادی کشور،  نظام  در 
مجلس کلیات این طرح مورد بررسی قرار گرفت و در 
نهایت به تصویب نمایندگان رسید.این طرح به دنبال 
اقتصادی  نظام  در  اخلالگران  قانون مجازات  اصلاح 
نظام  در  اخلال  مصادیق  طرح  این  است.در  کشور 
اقتصادی کشور به صورت مفصل آمده است.حدود 
10ماده به قانون اضافه شده است.نحوه رسیدگی به 
جرائم و برخورد با مجرمین در این طرح پیش بینی 

است. شده 
طرح  این  در  مواردی که  جمله  ادامه گفت:از  در  او 
به عنوان اخلال در نظام اقتصادی دیده شده است، 
خرید  پیش  یا  اسناد  سایر  و  خزانه  اسناد  جعل 
قصد  به  عمومی  نیازمندی های  یا  اساسی  کالاهای 
ایجاد انحصار و گران فروشی در بازار است.یا در جای 

دیگر فروش غیر مجاز تجهیزات فنی یا مواد اولیه 
واحدهای تولیدی در حوزه کشاورزی به عنوان اخلال 

در نظام اقتصادی تلقی شده است.
اسلامی  شورای  مجلس  در  تهران  مردم  نماینده 
تصریح کرد:اختلاس، کلاهبرداری و اخذ پورسانت از 
سوی مقامات دولتی و یا جذب سپرده یا پذیرش 
سقف  از  بیش  تسهیلات  اهدای  یا  اموال  و  وجوه 
تعیین شده بدون اخذ مجوز از بانک مرکزی همگی 
مصداق اخلال در نظام اقتصادی بوده و جرم تلقی 
می شود.انجام فعالیت های بورس بدون اخذ مجوز از 
سازمان بورس یا انجام عملیات بیمه ای بدون اخذ 
مجوز از بیمه یا ایجاد سپرده سوری برای اشخاص یا 
اعطای سود بیش از مبلغ مندرج در قرارداد، فروش 
کالای تقلبی و نامرغوب نیز از مصادیق اخلال در نظام 

اقتصادی تعیین شده است.
تصاحب  برداشت،  تاکید کرد:همچنین  ادامه  در  او 
و  نهادها  سازمان ها،  اختیار  در  اموال  ربودن  یا 
شرکت های دولتی، رباخواری یا مدیریت قمارخانه، 
تصرف اراضی و املاک ملی و دولتی با نقض قوانین، 
استفاده از تسهیلات بانکی خارج از محل تخصیص 
آن یا واگذاری آن به غیر از دیگر مصادیق اخلال در 

است. داده شده  اقتصادی تشخیص  نظام 

که  کردند  ارائه  جدیدی  روش  دانشمندان   
است. زیرزمینی  آب های  مدیریت  بهبود   نویدبخش 
این روش مشخص می کند که چه مقدار از آب زیرزمینی 
از سفره های زیرزمینی محصور در خاک رس از دست رفته 
و اینکه تا چه حد امکان دارد منطقه به حدی خشک شود 
که قابل بازیابی نباشد. این روش همچنین مشخص می 
کند خاکی که در یک سفره زیرزمینی محصور نیست، تا 
 چند سال بعد با کمک باران های معمولی دوباره پر شود.
تیم تحقیقاتی حوضه تولار کالیفرنیا، بخشی از دره مرکزی 
را مورد مطالعه قرار دادند. این تیم دریافت که کلید تمایز 
بین این منابع زیرزمینی آب به الگوهای فرورفتن و بالا 
 آمدن سطح زمین در این منطقه کشاورزی مربوط می شود.
کشاورزی  زمین های  از  درصد  یک  تنها  مرکزی  دره 
ایالات متحده را تشکیل می دهد، با این حال سالانه ۴0 
درصد از میوه ها، سبزیجات و آجیل این کشور در این 
منطقه رشد می کند. چنین بهره وری تنها به این دلیل 
امکان پذیر است که کشاورزان با پمپاژ گسترده آب های 
زیرزمینی، 5 تا 10 اینچ )12 تا 25 سانتی متر( بارندگی 

سالانه دره را افزایش می دهند. در سال های خشکسالی 
 بیش از 80 درصد آبیاری از زیرزمین تامین می شود.
این  زیرزمینی  آب  منابع  پمپاژ،  دهه  چندین  از  پس 
منطقه در حال کاهش است. چاه های حوضه تولار اکنون 
باید تا عمق ۳500 فوت )بیش از 1000 متر( حفر شوند 
تا آب کافی پیدا شود و هیچ راهی برای اندازه گیری 
 دقیق میزان آب باقی مانده در زیر زمین وجود ندارد.
یک تیم تحقیقاتی از آزمایشگاه پیشرانش جت ناسا 
در کالیفرنیای جنوبی و آزمایشگاه لارنس برکلی وزارت 
تصمیم  شمالی  کالیفرنیای  در  متحده  ایالات  انرژی 
گرفتند تا روشی را ایجاد کنند که دقیقاً این کار را انجام 
دهد. آنها با ترکیب داده های مربوط به تلفات آب به دست 
کردند. آغاز  را  مطالعه ای  مختلف  ماهواره های  از   آمده 
سطح آب زیرزمینی این منطقه در حال کاهش است 
و این تیم معتقدند که تغییرات مربوط به انواع مختلف 
توسط  زیرزمینی  سفره های  است.  حوضه  در  خاک 
لایه هایی از رس سفت و غیر قابل نفوذ محدود می شوند، 

در حالی که خاک محدود نشده سست تر است. 

قانون مجازات اخلالگران نظام اقتصادی 
اصلاح می شود

ناسا و کشف راه جدید برای نظارت بر تلفات 
 آب های زیرزمینی

 حمایت از زنان سرپرست خانوار 5 دهک اول درآمدی
 با ایجاد »صندوق ضمانت«
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2ادامه در صفحۀ

| روزنامه نگار |

|  سینا قنبرپور |

آقای قالیباف وظایف مجلس 
چه می شود ؟  

تکیه زدن محمدباقر قالیباف بر صندلی ریاست 
داده  قرار  او  اختیار  در  را  فرصت  این  مقننه  قوه 
از  کند. گله مندی  نظر  اظهار  چیز  همه  درباره  تا 
مخالفت هایی که مانع از تسریع و اجرای پروژه 
احداث پتروشیمی میانکاله شد تا اظهارنظرهایی 
سیاسی و بین المللی. او دیروز نیز نطق داشت و 
در بخشی از سخنان خود که سعی می کرد جای 
جای آن را به سخنان رهبر انقلاب اسلامی مستند 
کند، گفت: گرانی اقلام اصلی معیشت و رفاه مردم 
نکته مهمی است و درست است که ریشه گرانی ها 
در تورم ناشی از عملکرد دولت های پیشین است، 
اما این مساله وظیفه دستگاه های مربوطه را در 
کنترل قیمت ها نفی نمی کند و امیدوارم تلاش 
های شبانه روزی آنها در مهار زدن بر افسار گرانی 
ها هر چه سریع تر به نتیجه برسد و نگرانی های 

مردم در تامین معیشت برطرف شود.

 آگهی تجدید مزایده اموال غیرمنقول
***نوبت دوم )حراج( ***

اداره کل امور مالیاتی استان آذربایجان غربی در نظر دارد بنابر اختیارات حاصل از مقررات آئین نامه اجرائی موضوع ماده 218 قانون مالیاتهای مستقیم 
و به منظور وصول بدهی های معوقه مالیاتی شرکت اروم تکسان صنعت با شناسه ملی 10220163008، یک فقره پلاک ثبتی به شماره 1 فرعی از 1455 اصلی 
بخش 02 ارومیه متعلق به آقای یوسف زاهدمنش از اعضای هیات مدیره شرکت فوق به شرح جدول ذیل که در قید بازداشت این اداره کل می باشد را در قبال 
بدهی قطعی شده و با برگزاری مزایده عمومی به فروش برساند. لذا از کلیه افراد حقیقی و حقوقی متقاضی شرکت در مزایده دعوت می گردد جهت دریافت 
برگ شرایط مزایده از تاریخ درج آگهی لغایت پایان وقت اداری روز دوشنبه مورخ 1401/02/05به نشانی ارومیه خیابان کاشانی طبقه اول سالن 103 مراجعه و 

جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 04432253405 تماس حاصل نمایند.

آخرین مهلت دریافت مدارک متقاضیان شرکت در مزایده پایان وقت اداری روزچهار شنبه مورخ 1401/02/07و زمان برگزاری مزایده راس ساعت 10 
صبح روز شنبه مورخ 1401/02/10در محل سالن کنفرانس اداره کل امور مالیاتی استان آذربایجان غربی به نشانی خیابان کاشانی خواهد بود.

اداره کل امور مالیاتی استان آذربایجان غربیشناسه آگهی : 1303349 م الف 237

مساحتمیزان مالکیتپلاک ثبتیکاربریکلاسه پرونده
قیمت 

پایه)ریال(
میزان بدهی 
مالیاتی)ریال(

نام مودی

۳۳۳
مسکونی-
تجاری

1 فرعی 1۴55 
اصلی بخش 2 

ارومیه

شش دانگ 
عرصه و اعیان

عرصه 1۳0/20 
مترمربع و اعیانی 
296 متر مربع 

۴58,579,9۳1,000 حراج
اروم تکسان 

صنعت )یوسف 
زاهدمنش(

آدرس: ارومیه واقع در خیابان عطایی -کوچه شیشه گر خانه -پلاک 55
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این صفحه می خوانیم 0 9 0 3 3 3 3 8 4 9 4 2
 آقای قالیباف

 پس وظایف نمایندگی 
مجلس چه می شود ؟  

فارغ از اینکه تا چه حد همه آن ها که در به 
وجود آمدن وضع موجود از جمله دولتمردان 
تصمیم های  و  کرده ها  پاسخگوی  پیشین 
خود هستند بهتر آن است که به امروز و حال 
کنونی  حساس  وضعیت  در  برسیم.  حاضر 
که محمدباقر قالیباف مسئولیت ریاست قوه 
او  وظیفه  آیا  است.  برعهده گرفته  را  مقننه 
انواعی  و  بر صندلی ریاست  صرفاً تکیه زدن 
از اظهارنظرهاست یا دست کم باید بتواند روند 
را  اسلامی  در مجلس شورای  امور  و جریان 
مدیریت و راهبری کند؟ برای قوه قانونگذاری 
چه وظایفی تعریف شده است که رئیس آن 
روحیات  و  سلیقه ها  افکار،  همه  بتواند  باید 
در  را  شده اند  جمع  مجلس  در  مختلفی که 
مسیر آن وظایف قراردهد؟ دو وظیفه حیاتی و 
مهم »قانونگذاری« و »نظارت بر حسن اجرای 
قالیباف  محمدباقر  است که  چیزی  قانون« 
هدایت  برای  را  خود  غم  و  هم  تمام  باید 
بهتر  هرچه  سوی  به  صحن  در  همکارانش 
شدن آن بگمارد. وقتی شاهدیم که مجلس 
به حال  تا  آمدنش  روی کار  زمان  از  یازدهم 
وعده هایی داده که به عناوین مختلف از عمل 
به آن شانه خالی کرده این پرسش در ذهن 
پررنگ تر می شود که آیا وظیفه رییس مجلس 
صرفاً به ارائه نطق ها و خرده گیری از گذشتگان 
و رها کردن وضع موجود به ویژه در مجموعه 
مجلس  می شود.کارنامه  محدود  خود  تابعه 
»طرح  عنوان  تحت  قانونگذاری  به  ورود  در 
صیانت از کاربران فضای مجازی« که منجر به 
بروز نارضایتی در اذهان عمومی و مردم شد را 
چگونه می توان ارزیابی کرد. رئیس مجلس تا 
چه اندازه در پیشگیری از بروز این نارضایتی 
و تحمیل خواسته ای که صرفاً دیدگاه اقلیت  
را تأمین می کردُ تلاش کرد؟ اینک نیز سر و 
صدایی به پا کرده اند که شفافیتی به وسعت 
سه قوه تصویب کرده اند. باید از آقای رئیس 
مجلس یازدهم پرسید شما قوانینی که پیشتر 
در ایران و در همین چهار دهه مجلس شورای 
اسلامی به تصویب و تایید رسیده را با خبرید. 
قانون  هشتم  مجلس  در  می دانید  آیا  مثلًا 
دسترسی آزاد به اطلاعات تصویب و اجرایی 
شده است و اینک همه دستگاه های اجرایی 
باید مطابق با آن شفافیت داشته باشند. آیا 
امری  به  اینک  شما  ریاست  تحت  مجموعه 
تکراری که پیشتر بسیار برای آن وقت و هزینه 
همکاران  زعم  به  است؟  نکرده  مبادرت  شده 
خودتان که دیدگاه هایشان به شما نزدیک تر 
است نوبت دادن به طرح کنونی پشت عنوان 
از  بزرگ »شفافیت« برای شانه خالی کردن 
به صحن آوردن طرح شفافیت رای نمایندگان 
قوه  رئیس  عنوان  به  شما  از  دستکم  است. 
می داشتید  اشراف  بود که  این  انتظار  مقننه 
از سال  به همکارانتان متذکر می شدید که  و 
1۳92 تا کنون دبیرخانه دائمی دسترسی آزاد 
به  شفافیت  نمره  مرتب  طور  به  اطلاعات  به 
کم کاری  اگر  و  می دهد  اجرایی  دستگاه های 
ضعف  از  ناشی  شده  حادث  شفاف بودن  در 
عهده  بر  نظارتی  وظیفه  که  است  کسانی 
داشته اند. چه کسانی وظیفه نظارت بر حسن 
اجرای قانون را برعهده دارند؟ آقای قالیباف! 
تصویب  صرفاً  مجلس  نمایندگان  وظیفه 
رقم  قیر  درباره  آنچه  نظیر  رانت زا  طرح هایی 
زدند نیست. بهتر آن بود که همکارانتان را به 
نظارت بر حسن اجرای قانون دسترسی آزاد به 
اطلاعات توصیه می کردید و از تصویب قانون 
به  وقت  اتلاف  هم  می داشتید که  باز  جدید 
عنوان گران ترین سرمایه انسانی است و هم 
این  بود  بهتر  شاید  است.  بیت المال  اتلاف 
را  از ذهن می گذراندید که شفافیت  را  جمله 
خود و همکارانتان شروع می کردید و به وظیفه 
خود یعنی نظارت بر حسن اجرای قانون همت 
نیازی  دیگری  ترتیب  این  به  می گماشتید؛ 
از  انرژی  صرف  و  جدید  مصوبه  و  قانون  به 

نبود. بیت المال هم 

پیام خبر

1ادامه از صفحۀ

اطلاعات  به  آزاد  دسترسی  و  شفافیت 
پیگیری  سال هاست  است که  خواسته ای 
می شود. مجلس هشتم آن را به تصویب 
نیز  محموداحمدی نژاد  دولت  و  رساند 
آن  اجرایی  آیین نامه  اما  ابلاغ کرد.  را  آن 
معطل ماند تا دولت یازدهم بر سر کار آمد.
بنابراین پیش از اینکه نمایندگان مجلس 
یازدهم بخواهند بسترساز شفافیت عملیات 
آن  قانون  باشند  اجرایی  دستگاه های 
تصویب و آیین نامه آن نیز تدوین شده بود.
اما آنچه نمایندگان مجلس یازدهم به مردم 
بودند »طرح  را داده  وعده عملی کردن آن 
شفافیت در آرا نمایندگان«بود که مدتهاست 
حالی  در  دارد.حالا  قرار  رسیدگی  نوبت  در 
تسری  از  خوشحال  بهارستان نشینان 
را می دهند که هنوز  به همه قوا  شفافیت 
حاضر نشده اند به »شفافیت در آرا خود« 

بدهند. رأی 

مجلس یازدهم و وعده ای که 
فراموشش کرد

از  یکی  نمایندگان  آرای  شفافیت  طرح 
اولین طرح هایی بود که در مجلس یازدهم 
مطرح شد، اما کلیات آن در صحن علنی 
رد و به کمیسیون آیین نامه داخلی مجلس 
ارجاع شد تا پیشنهادات جدید نمایندگان 
طرحی  و  شود  طرح گنجانده  آن  در  هم 

بازگردد. مجلس  به صحن  پخته تر 
پیشتر مالک شریعتی از نماینده های تهران 
چگونگی  توضیح  در  یازدهم  مجلس  در 
تدوین طرح شفافیت پیش از آغاز به کار 
رسمی مجلس یازدهم گفته بود: »بنده از 
بودم.176  این طرح  اصلی  جمله طراحان 
نفر طرح را روز اول امضا کردند و این طرح 
بود.وقتی  مجلس  طرح های  اولین  از  نیز 
خواستیم آن را ثبت کنیم مشورت کردیم 
که آیا آن را به عنوان طرح عادی بدهیم یا 
یک فوریتی یا دو فوریتی؟ دوستان گفتند 
در حال حاضر هیچ طرحی در دستور کار 
مجلس نیست و شفافیت نیز چون طرح 
شود؛   است کارشناسی  بهتر  است،  مهمی 
پس آن را عادی به مجلس تقدیم کردیم 
و انتظار داشتیم خیلی سریع بررسی شود، 
اما یک دفعه حجم بسیار زیادی از طرح ها 
این  و  گرفت  قرار  مجلس  کار  دستور  در 

طرح خیلی عقب افتاد «.

رای  به  طرح  این  15آذر1۴00  نهایت  در 
نمایندگان مجلس شورای  و  گذاشته شد 
رای   6۳ موافق،  رای   15۳ با  اسلامی 
مخالف و 12 رأی ممتنع از مجموع 2۳۴ 
کلیات  با  علنی  جلسه  در  حاضر  نماینده 
مخالفت  نمایندگان  آرای  شفافیت  طرح 
کردند. )تصویب این طرح به دو سوم آرا 

داشت(. نیاز 
یازدهم  مجلس  نیز  سال  همان  آذر   16
شفافیت  طرح  درباره  غیرعلنی  نشستی 
آرا نمایندگان برگزار کرد تا برای بررسی و 
نهایی کردن آن به جمع بندی برسد.سید 
بود  باره گفته  این  در  موسوی  نظام الدین 
که طرح شفافیت آرا برای تعمیم شفافیت 
جامع تر  و  کشور  دیگر  دستگاه های  به 
آیین  کمیسیون  به  آن،  محتوای  شدن 
نامه داخلی رفته.البته پیش تر هم کلیات 
طرح شفافیت آرا در صحن علنی رد شد و 
انتقادهای بسیاری را از سوی افکار عمومی 
در پی داشت.پس از رد کلیات این طرح 
نمایندگان  از  عده ای  یازدهم،  مجلس  در 
درخواست کردند تا شفافیت آرا نمایندگان 

بگیرد. قرار  کار  در دستور  دوباره 
به  نمایندگان  آرای  در  شفافیت  ماجرای 
مجلس دهم و پیشنهاد یکی از نمایندگان 
برمی گردد.می توان  تهران  از  امید  فهرست 
نماینده ای  اولین  فتحی«را  »محمدجواد 
دانست که وعده شفافیت آرا را مطرح کرده 
از  ماه  باره گفته:پنج  این  در  او  بود.خود 
زمانی که ایده نخستین آن به ذهنم رسید، 
این  ابعاد حقوقی  تا  روی طرح کار کردم 
طرح شفاف باشد، البته در کشور های دیگر 
هم شفافیت آرا متداول است؛ معتقدم هر 
را  خودش  رای  مسئولیت  باید  نماینده ای 
برعهده بگیرد، مجلس تاریک خانه نیست 

که آرا در حالت محرمانه باقی بماند.
با این حال یک فوریت طرح شفافیت آرا 
نمایندگان، نخستین بار 1۴ شهریور سال 97 
در جلسه علنی مجلس دهم به رای گذاشته 
موافق، 108  رای  با 59  نهایت  در  اما  شد، 
از مجموع  ممتنع  رای  پنج  و  رای مخالف 
19۴ نماینده حاضر در مجلس وقت با آن 
مخالفت شد.این طرح در حالی رد شد که 
اندکی قبل از آن، اکثر نمایندگان مجلس در 

رسانه ها از آن حمایت کرده بودند.

 شفافیت همه قوا برای کمرنگ کردن 
شفافیت آرای نمایندگان

براساس گزارش خبرگزاری خانه ملت بیش 
از دو سوم نمایندگان مجلس به دو فوریت 
طرح شفافیت قوای سه گانه و دستگاه های 

اجرایی و سایر نهادها رای مثبت دادند.
احد آزادیخواه که به عنوان نماینده متقاضیان 
آنها  دلایل  طرح،  این  بررسی  فوریت  دو 
مردم خواستار  می کرد گفت که  مطرح  را 
و  هستند  دستگاه ها  همه  از  شفافیت 
می خواهند بدانند پول و بودجه های تصویب 
شده کجاست که این صرفا با شفافیت در 
مجلس حاصل نمی شود لذا مجلس انقلابی 
یک بار برای همیشه قصد دارد شفافیت را در 

تمامی دستگاه ها، تعیین تکلیف کند.
عبدالعلی رحیمی مظفری به عنوان نخستین 
موافق با بررسی دو فوریت این طرح، عدم 
مشکلات  نشدن  حل  مسبب  را  شفافیت 
مردم و رفت و آمد مداوم آنها در سیستم 
و گفت که مجلس در حال  دانست  اداری 
حاضر نیز شفاف ترین ارگان نظام است و 
امروز باید به دنبال تصویب قانونی باشیم که 
همه دستگاه ها را شفاف کند.احسان ارکانی 
نماینده نیشابور نیز اهمیت مصوبات هیأت 
وزیران را به اندازه اهمیت مصوبات مجلس 
دولت  تصمیمات  عنوان کرد که  و  دانست 
که برای اجرای قوانین و هزینه کرد بودجه 
است به خصوص در حوزه میزان یارانه، تعرفه 
واردات،  تعرفه  مشمول  کالاهای  واردات، 
مصوبات سفرهای استانی، چگونگی توزیع 
اعتبارات و بودجه در شهرستان ها شفاف و 
گویا نیست یا در مجمع تشخیص مصلحت 
نظام برای واردات خودرو تصمیم می گیرند 
در حالی که مردم از استدلال آنها بی خبرند.
این نماینده همچنین بر این اعتقاد بود که 
شفافیت مذاکرات مجلس در قانون اساسی 
امری تأکید بوده و حسی نیست از این رو 
همه دستگاه های سرنوشت ساز باید شفاف 

باشند.

انتقاد مخالفان چه بود؟
آنچه از رفتار مخالفان تصویب دو فوریت 
این طرح در مجلس شنیده شده بیشتر بر 
این فرض صحه می گذارد که مجلس برای 
آنکه از زیر بار شفافیت آرای خود شانه خالی 

کند این طرح را زودتر نوبت رسیدگی داده تا 
همه دستگاه ها را به چالش بکشاند.

در  که  مردم شیراز  نماینده  نجابت  روح الله 
ابتدای سخنان خود تاکید کرد با شفافیت 
مخالفتی نداشته و تمام آرای او به طرح ها و 
لوایح در مجلس، روی وبگاه شخصی او قابل 
دسترس است، به خبرگزاری خانه ملت گفته 
است :در حال حاضر باید از قانونگذاری جدید 
خودداری کرده و طبق فرمایش رهبری به 
سمت تنقیح قوانین رفت.او همچنین قانون 
دسترسی آزاد به اطلاعات را قانونی فراقوه ای 
دانست که می توان با رفع ایرادات، از آن برای 

شفافیت دستگاه ها استفاده کرد.
از سوی دیگر محمود احمدی بیغش نماینده 
شفافیت  با  اینکه  بر  تأکید  با  نیز  شازند 
مخالفت نداشته و صرفا به شیوه آن انتقاد 
دارد گفت که 25طرح دیگر در نوبت بررسی 
این  از  پیش  باید  که  بودند  فوریت  دو 
خواسته  همچنین  او  می شدند.  رسیدگی 
مردم را صداقت مسئولان و نمایندگان و اعلام 
هزینه های تبلیغاتی و پشت پرده ها دانست 
و خواستار رسیدگی به طرح پیشین مجلس 

در این زمینه شد.
در همین حال علی خضریان دیگر نماینده 
مجلس یازدهم نیز در توییتر خود در شیوه 
برخورد همکارانش با این موضوع نوشت: در 
نمایندگان به  آرای  حالی که طرح شفافیت 
دنبال ایجاد ساز و کاری برای پاسخ به یک 
مطالبه اجتماعی در مجلس است، خروج این 
طرح از دستور با شعار شفافیت برای قوای 
سه گانه با عنایت به اصل 69 قانون اساسی که 
مذاکرات  علنی  انتشار  به  مکلف  مجلس 
است، را بی صداقتی با مردم می دانم و رای 

ندادم.
او در ادامه توییتی دیگر نوشته و افزوده : 
 بیش از 1.5 سال است طرح شفافیت آرای 
واضح  و  مشخص  مطالبه ای  نمایندگان که 
است در پیچ و خم در دستور قرار گرفتن 
بیان  با  طرحی  حالا  و  کرده  مجلس گیر 
یکسری حرف های کلی و مبهم، در کمتر از 
یک هفته از ثبت در قالب دو فوریت به صحن 
مجلس می آید تا از مطالبه به حق مردم به 

نوعی فرار شود.
تعبیر  بناب  باقری  محمد  حال  همین  در 
یازدهم  مجلس  اقدام  برای  سنگین تری 
برگزید و به خبرگزاری موج گفت:طرح فعلی 
اصلاح  واقع  در  نمایندگان  آرای  شفافیت 
مجلس  داخلی  نامه  آیین  مواد  از  برخی 
است که برخی آن را به نام شفافیت مطرح 
می کنند، در حالی که این موضوع به نوعی 
کلاه گذاشتن بر سر مردم است و کار درستی 

نیست.
او با بیان اینکه با طرح فعلی شفافیت آرا 
که  گفت:آنچه  هستم،  مخالف  نمایندگان 
اکنون تحت عنوان طرح شفافیت در دستور 
کار نمایندگان قرار گرفته مورد تایید و نظر 
بنده و برخی از نمایندگان نیست چرا که بر 
این باور هستیم که طرح موجود، مشکلاتی 

را ایجاد می کند.
با  یازدهم،  مجلس  در  مردم  نماینده  این 
بیان اینکه با اصل شفافیت موافق هستم، 
تاکید کرد: متاسفانه در طرح فعلی، آنچه که 
دغدغه مردم در حوزه شفافیت است، لحاظ 
نشده است چرا که جامعه به دنبال آن است 
که آرای مجلسی ها در حوزه انتخاب هیات 
رئیسه، اعضای کمیسیون ها، استیضاح ها 
و رای اعتماد وزرا مشخص شود، در حالی 
موضوعاتی  اصلا چنین  مذکور  در طرح  که 

ندارد. وجود 
استدلال  افزود:  همچنین  باقری بناب 
نمایندگان موافق طرح فعلی شفافیت آرا، 
این است که روشن شدن آرای نمایندگان 
در موارد مذکور باید به صورت مخفی باشد، 
انتظارات  خلاف  موارد  این  که  حالی  در 

است. مردم 
با  مجلس  اقتصادی  کمیسیون  عضو 
آرای  اینکه روشن شدن همه جانبه  بیان 
گروه های  وزن  می شود  باعث  نمایندگان 
بیشتری  شفافیت  مجلس  در  سیاسی 
پیدا کند، گفت: ما به دنبال آن هستیم که 
انتخاب هیات رئیسه مجلس یا استیضاح 
وزرا و موارد این چنینی مشمول شفافیت 
شود، اینکه نمایندگان چه آرایی نسبت به 
برخی طرح ها و لوایح دارند، شاید چندان 

نباشد. اهمیت  حائز 

نمایندگان مجلس قبل از به سرانجام رساندن طرح شفافیت آرا نمایندگان
کلیات یک طرح جدید را تصویب کردند

بازی با شفافیت 

ایران درمورد امنیت ملی خود 
با هیچ طرفی مصالحه نمی کند

ایران،  به  عراق  خارجه  وزیر  اخیر  سفر  جریان  در 
روابط عمیق  با وجود  تاکید کردند  مقامات کشورمان 
امنیت  صهیونیست ها  نمی دهند  اجازه  دو کشور  بین 
بیندازند و  از طریق دیگر کشورها را به خطر  ملی ما 

شوند. ما  خاک  وارد 
 2۴ گذشته  هفته  چهارشنبه  ایسنا،  گزارش  به 
به  عراق  خارجه  امور  وزیر  حسین  فواد  فروردین ماه، 
این  ملی  امنیت  عالی  مشاور  الاعرجی،  قاسم  همراه 
اطلاعات  دستگاه  سرپرست  ابورغیف،  احمد  و  کشور 
وزیر  عبداللهیان  امیر  حسین  دعوت  به  وزارت کشور 
مورد  در  که  شد  تهران  راهی  کشورمان  خارجه  امور 
مسائل دو جانبه از جمله مسائل امنیتی به وجود آمده 
و گفت وگو  رایزنی  اخیر  ماه  چند  طی  دو کشور  بین 
ایران بعد  به  از عراق  کنند.این نخستین سفر هیاتی 
از حمله موشکی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی ایران 
به اربیل بود، اتفاقی که برای مدتی بر روابط دو کشور 
دیپلماتیک  و  رسانه ای  پیام های  سطح  در  حداقل 
سایه انداخت.گرچه مقامات دو کشور تلاش کردند که 
اثرات این موضوع را مدیریت کنند و اجازه ندهند که 
اختلافات امنیتی ایجاد شده بر روابط ایران و عراق در 

بگذارد. اثر  ابعاد  دیگر 
دولت  واکنش  با  ایران  سوی  از  موشکی  حمله  این 
بغداد و اربیل مواجه شد چنان که وزارت امور خارجه 
عراق در همان روز با انتشار بیانیه ای در سایت رسمی 
خود اعلام کرد که این وزارت حمله موشکی به استان 
اربیل در کردستان عراق را محکوم می کند و مدعی شد 
که در این حمله موشکی مناطق مسکونی هدف قرار 
گرفتند. درجریان دیدار وزیران امورخارجه دو کشور در 
عصر روز چهارشنبه 2۴ فروردین ماه ، به نظر می رسد 
دغدغه های  گفت وگو  مورد  اصلی  محورهای  از  یکی 
فعالیت های  و  اربیل  منطقه  در  ایران  امنیتی 
صهیونیست ها و عناصر تروریستی در این منطقه علیه 
منافع ملی و تمامیت ارضی ایران بوده است چنان که 
در همین راستا حسین امیر عبداللهیان به صراحت در 
دیدار با فواد حسین تاکید کرد:ایران نمی تواند بپذیرد 
از مرزهای خود از سوی آمریکا، رژیم صهیونیستی و 
عناصر تروریست و تجزیه طلب تهدید شود و امنیتش 

در مخاطره قرار گیرد.
فواد حسین نیز در این دیدار تصریح کرد:امنیت ایران 
و عراق به یکدیگر وابسته است و عراق اجازه نمی دهد 
از خاک خود تهدیدی علیه همسایگانش صورت گیرد.

مصاحبه  در  همچنین  عراقی  عالی رتبه  دیپلمات  این 
امیر عبداللهیان در محل وزارت  با حسین  مطبوعاتی 
و  ایران  امنیت  اظهاراتی گفت:  در  ایران  خارجه  امور 
عراق مرتبط با امنیت منطقه است. ایران و عراق دو 
اجتماعی،  اقتصادی،  روابط  و  کشور همسایه هستند 
فرهنگی، جغرافیایی و تاریخی با قدرت بین دو کشور 
وجود  امنیتی  مشکل  دارد.زمانی که  و  داشته  وجود 
داشته باشد باید راه گفت وگو را برای حل آن در پیش 
و  بغداد  در  چه  است  باز  برای گفت وگو  بگیریم.درها 
بتوانیم  تا  باشد  باز  تهران  در  درها  این  امیدواریم که 
آغاز  امنیتی  را درباره مسائل  گفت وگوهای فشرده ای 

کنیم.
او گفت:برادران ایرانی برخی شکایت ها را درباره برخی 
مسائل امنیتی دارند و در گفت وگوها صریح صحبت 
کردیم و باید با صراحت در این باره صحبت کنیم و 
از طریق  و  راه های دیپلماتیک  از  را  این مسائل  باید 

گفت وگو حل کنیم.
با  خود  دیدارهای  ادامه  در  پنچ شنبه  روز  فوادحسین 
سید  المسلمین  و  حجت الاسلام  با  تهران  مقامات 
این  در  نیز  جمهور  کرد.رئیس  دیدار  رئیسی  ابراهیم 
دیدار در بخشی از سخنان خود با تاکید بر اینکه تهران 
از کشورهای همسایه به ویژه عراق انتظار جدی دارد که 
اجازه هیچ گونه حضور مخلّ امنیت جمهوری اسلامی 
ایران را چه در مناطق تحت کنترل دولت فدرال چه 
ندهد،  را  کردستان  اقلیم  هدایت  تحت  نواحی  در 
نسبت  را  خود  برادری  ایران  اسلامی  گفت:جمهوری 
به همسایگان در عمل ثابت کرده و دوست دوران رزم 
بوده و نه فقط دوست دوران بزم، و لذا انتظار داریم 
کشورهای همسایه نیز نسبت به توطئه های دشمنان 
با  ملی  امنیت  عالی  شورای  رئیس  باشند.  هوشیار 
اقلیم کردستان  ارشد  مقامات  از  یکی  پیام  یادآوری 
سلیمانی  قاسم  حاج  اگر  اینکه  بر  مبنی  او  به  عراق 
نبود اقلیم کردستان نبود، گفت: متاسفانه اقلیم دچار 
ایران  اسلامی  جمهوری  ولی  است  شده  غفلت هایی 
تحرکات رژیم صهیونیستی را با دقت تحت نظر دارد 
و همکاری با این رژیم کودک کش قابل پنهان کردن 
نیست و به هیچ عنوان اجازه نمی دهیم که آنها از طریق 
هیچ کشوری از جمله عراق، امنیت منطقه را به خطر 

بیاندازند.

علی خضریان: در حالی که 
طرح شفافیت آرای نمایندگان  
به دنبال ایجاد ساز و کاری برای 
پاسخ به یک مطالبه اجتماعی 
در مجلس است، خروج این 
طرح از دستور با شعار شفافیت 
برای قوای سه گانه با عنایت 
به اصل 69 قانون اساسی  که 
مجلس مکلف به انتشار علنی 
مذاکرات است، را بی صداقتی با 
مردم می دانم و رای ندادم.

مختومه کردن پرونده های 
قضایی مرتبط با دستگاه های 
دولتی و حاکمیتی در قالب صلح 
و سازش، قبل از صدور رأی و 
حکم دادگاه، از جمیع جهات اعم 
از مادی و غیرمادی، دارای منافع 
قابل توجه است 

مجلس یازدهم دو فوریت طرحی را به تصویب رساند که به تعبیر محمد باقری بناب با نام شفافیت مصوبه گرفته ولی 
کلاه گذاشتن بر سر مردم است. بیش از دو سوم نمایندگان مجلس به دو فوریت طرح شفافیت قوای سه گانه و دستگاه های 
اجرایی و سایر نهادها رای مثبت دادند.  مخالفان طرح جدید مجلس تأکید کرده اند با اصل »شفافیت«موافقند ولی آنچه 
اینک مصوب شده راه به جای دیگری می برد. خانه ملت عنوان »شفافیتی به وسعت تمامی قوا«را برای تیتر آنچه در بیست 
و هشتمین روز فروردین در مجلس شورای اسلامی به تصویب رسید برگزیده است. خبرگزاری خانه ملت در نقدهایی که 
به این مصوبه مجلس آمده به سخنان محمود احمدی بیغش نماینده شازند و از مخالفان تصویب دوفوریت این طرح 
اشاره کرد که گفته 25 طرح دو فوریتی دیگر در نوبت رسیدگی قرار داشتند چرا فوریت این طرح باید به تصویب می رسید؟
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10 راهکار رئیس قوه قضائیه 
به دستگاه های حاکمیتی برای قضازدایی

کاهش  و  قضازدایی  سیاست  راستای  در 
نشست  قضایی،  دستگاه  به  پرونده ها  ورودی 
هم اندیشی رئیس قوه قضائیه با معاونان حقوقی 
و امور مجلس دستگاه های اجرایی و نهادهای 
چگونگی کاهش  بررسی  منظور  به  حاکمیتی، 
ورودی پرونده های مربوط به دستگاه های دولتی 

و حاکمیتی به عدلیه برگزار شد.
والمسلمین  حجت الاسلام  میزان،   به گزارش 
بیان  با  این نشست  اژه ای در جریان  محسنی 
راهکارها و نکاتی کلیدی در باب تقویت کارآیی 
معاونت های حقوقی و امور مجلس وزارتخانه ها 

و دستگاه های حاکمیتی و نقش آفرینی آن ها در 
پیشبرد امر قضازدایی و کاهش ورودی پرونده ها 
رابطه  این  در  و  پرداخت  قضایی،  دستگاه  به 

مشخصاً به 10 دستورکار اشاره کرد.
استخراج آمار مدوّن و متقن پیرامون میزان و 
نوع پرونده های قضایی مرتبط با دستگاه های 
دولتی و حاکمیتی؛ تفکیک پرونده های حقوقی 
)طرف  طرفیّت  لحاظ  به  دستگاه ها  با  مرتبط 
تشکیل  دلایل  آسیب شناسی  دعوا(؛  مخاطب 
دستگاه های  علیه  یا  لَه  قضایی  پرونده های 
پرونده های  فصل  و  حل  حاکمیتی؛  و  دولتی 

مرتبط با دستگاه ها قبل از صدور آراء و احکام 
تفکیک  و  تعیین  آن ها؛  با  رابطه  در  قضایی 
دستگاه هایی که بیشترین دادخواست مردمی 
در مورد آن ها در دیوان عدالت اداری مطرح شده 
به  دیوان  این  در  مصوبات  ابطال  بیشترین  و 
آن ها اختصاص دارد؛ شناسایی و مسدود کردن 
بسترهایی که سبب می شود علیه یک دستگاه 
اداری  عدالت  دیوان  در  دادخواست  بیشترین 
ثبت شود؛ ضرورت تدوین لایحه دفاعیه قوی 
دستگاه ها  حقوقی  معاونان  توسط  مستدل  و 
در جریان رسیدگی های قضایی؛ آسیب شناسی 

علیه  احکام قضایی  دلایلی که سبب می شود 
دستگاه دولتی و حاکمیتی صادر شود و ضرورت 
دقت نظر معاونت های حقوقی دستگاه ها در ارائه 
درخواست های تجدیدنظرخواهی؛ 10 دستورکاری 
بود که رئیس قوه قضائیه در نشست هم اندیشی 
با معاونان حقوقی و امور مجلس دستگاه های 
راستای  در  حاکمیتی  نهادهای  و  اجرایی 
نقش آفرینی آن ها در پیشبرد امر قضازدایی و 
قضایی،  دستگاه  به  پرونده ها  ورودی  کاهش 
مطرح کرد.رئیس عدلیه در ادامه این نشست، 
دستورکارهای  از  یک  هر  تشریح  و  تبیین  با 
کارآیی  تقویت  راستای  در  شده  مطرح 
معاونت های حقوقی و امور مجلس وزارتخانه ها 
و دستگاه های حاکمیتی و نقش آفرینی آن ها در 
پیشبرد امر قضازدایی و کاهش ورودی پرونده ها 
به دستگاه قضایی، تصریح کرد:مختومه کردن 

پرونده های قضایی مرتبط با دستگاه های دولتی 
از  قبل  و سازش،  قالب صلح  در  و حاکمیتی 
صدور رأی و حکم دادگاه، از جمیع جهات اعم 
قابل توجه  منافع  دارای  غیرمادی،  و  مادی  از 
است و نقش معاونت های حقوقی دستگاه ها 
در تحقق این مهم برجسته است.محسنی اژه ای 
دیوان  برجسته  و  اساسی  نقش  به  اشاره  با 
عدالت اداری در رسیدگی  به  شکایات ، تظلمات  
و اعتراضات  مردم  نسبت  به  مأمورین  یا واحدها 
آن ها  حقوق   احقاق   و  دولتی   آیین  نامه  های   یا 
طبق اصل  یکصد و هفتاد و سوم قانون اساسی، 
اظهار کرد:معاونت حقوقی یک دستگاه دولتی یا 
حاکمیتی می تواند در شناسایی و مسدود کردن 
بسترهایی که سبب می شود علیه دستگاه مزبور 
اداری دادخواست ثبت شود،  در دیوان عدالت 

نقش چشمگیری را ایفا کند.

اجرای پتروشیمی 
میانکاله متوقف می ماند

وزیر کشور اعلام کرد بر اساس دستور ریاست 
جمهوری اسلامی ایران تا بررسی مجدد ابهامات 
میانکاله  پتروشیمی  احداث  زیستی،  محیط 

متوقف می ماند.
دراین باره  وحیدی  احمد  ایسنا،  گزارش  به 
مازندران  استاندار  هم  پیش  روز  دو  افزود: 
اعلام کرده بود که طبق دستور ریاست محترم 
نظر  زیست  محیط  که  زمانی  تا  جمهوری 
نهایی خود را اعلام نکند، عملیات اجرای این 

می ماند. متوقف  پروژه 
بر اساس گزارش مرکز اطلاع رسانی وزارت 
جمهوری  رئیس  رییسی  آیت الله  کشور، 
اسلامی ایران روز 21 فروردین دستور داد که 
موضوع احداث پتروشیمی میانکاله بررسی 
آسیب زا  و  قانون  خلاف  موارد  احصای  با  و 
آن  اجرای  از  سریعا  زیست،  محیط  برای 

شود. جلوگیری 
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در  نشست گفته،  این  در  سلاجقه  که  آنطور 
دو سال گذشته مخاطرات گوناگونی در کشور 
مخاطره   5١ که  شد  مشخص  و  شناسایی 
طبیعی در ایران وجود دارد که ١١ مخاطره در 
دستور اصلی کارها قرار گرفت که یکی از آنها 
پدیده گردوغبار است. نکته دیگری که او در 
بود که  این  تاکید کرد  آن  بر  صحبت هایش 
باید  و کشور  است  افتاده  اتفاق  اقلیم  تغییر 
بر مبنای این شرایط مدیریت شود و دولت 
او  بشناسد.  رسمیت  به  را  اقلیم  تغییر  باید 
زدیم که  نامه  رئیس جمهور  به  »حتی  گفت: 
نام »شورای عالی محیط زیست« به »شورای 
عالی محیط زیست و تغییر اقلیم« تغییر نام 
را  ما  تمام مسائل  اقلیم  تغییر  یابد. چرا که 
تحت تاثیر قرار داده است، مسئله دگردیسی 
و  است  دادن  رخ  حال  در  کشور  در  گونه ها 
قطعا به مرور فرهنگ ما را هم تحت تاثیر قرار 

می دهد.«
صحبت های  در  توجه  مورد  نکات  جمله  از 
کشور  در  معضل کم آبی  به  توجه  سلاجقه، 
بود. به گفته او و با توجه به شرایط جوی و 
میزان بارش در کشور کانون های گردوغباری 
در  آبی  دیگر  افزایش هستند چون  در حال 
کشور وجود ندارد. »وقتی تالابی خشک شود 
بنابراین  می شود  تبدیل  گردوغبار  کانون  به 

تالاب ها  حقابه  تا  است  مکلف  نیرو  وزارت 
در سه شرایط ترسالی، خشکسالی و نرمال 

کند.«  تامین 

همسایه  کشورهای  آموزش  آماده   
هستیم

اینکه  بر  تاکید  با  رئیس جمهوری  معاون 
گردوغبار معضلی است که از کشورهای عراق، 
افغانستان و سوریه وارد کشور می شود گفت: 
»تا کنون مذاکرات زیادی با دولت های این 
کشورها داشتیم اما باید با جدیت بیشتری 
کار را دنبال کنیم تا نتیجه محسوس حاصل 
بیاییم  شود. به نظر من به جای دادن پول 
کار  کشورها  این  گردوغبار  کانون های  روی 
به کارشناسان  داریم  آمادگی  حتی  و  کنیم 
این کشورها آموزش بدهیم. تلاش می کنیم 
وزیر  و  سفرا  با  نشستی  فرصت  اولین  در 

باشیم.« داشته  عراق  محیط زیست کشور 
به گفته او گردوغباری که از ٢٠ فروردین ماه 
خسارات  موجب  است  کرده  درگیر  را  کشور 
زیادی در بخش های مختلف از جمله سلامت 
شده است بنابراین دولت مکلف است تا هر 
داخل  »در  حل کند.  را  مشکل  سریع تر  چه 
کشور هم ایجاد بانک اطلاعاتی یک ضرورت 
دستگاه های  وظایف  باید  است،  اساسی 
دولتی در زمینه مقابله با گردوغبار مشخص 

یک  عنوان  به  محیط  زیست  سازمان  شود، 
را  دیگر  دستگاه های  حاکمیتی  دستگاه 
به  را  کارشان  گزارش  و  می کند  بازخواست 

می دهد.« ارائه  دولت 

 8 کانون گردوغبار خاورمیانه
این نشست،  در  از جمله دیگر حاضران 
به  مقابله  ستاد  دبیر  طهماسبی،  علی محمد 
گردوغبار کشور بود. او با بیان اینکه در مجموع 
٨ کانون گردوغبار در خاورمیانه شناسایی شده 
هدایت  ما  سمت کشور  به  باد  وزش  با  که 
عربستان،  در  اول  »کانون  گفت:  می شوند 
شمال  سوم  کانون  امارات،  در  دوم  کانون 
عراق، کانون  جنوب  چهارم  عربستان، کانون 
پنجم شمال عراق، کانون ششم ترکمنستان، 
ازبکستان، تاجیکستان و کانون هفتم و هشتم 
افغانستان و پاکستان و بخشی هم در ایران 
است. این کانون ها بخش های مختلف کشور 
را تحت تاثیر پدیده گردوغبار قرار می دهند و 

می آورند.« وجود  به  زیادی  مشکلات 
داخلی  کانون های  از  اینکه  بر  تاکید  با  او 
گردوغبار  »در  گفت:  شد  غافل  نباید  هم 
اخیر در تهران ٣٠ درصد منشا خارجی و ٧٠ 
و  میان سوریه  منطقه ای  بود.  داخلی  درصد 
طبق  هستند،  گردوغبار  اصلی  منشا  عراق 
مساحت  مجموع  صورت گرفته  بررسی های 

زمین های فرسایش پذیر در منطقه )پتانسیل 
که  است  هکتار  میلیون   ٢٧٩ غبارخیزی( 
هکتار  میلیون   ١٠٣ حدود  میزان  این  از 
غبارخیزی شدید دارد که سالانه چندین هزار 

می کنند.« بلند  هوا  به  گردوغبار  تن 
کشورهای  چون  اینکه  بیان  با  طهماسبی 
روش  ناچار  به  نمی آیند  کار  پای  همسایه 
ملی  عمل  برنامه  و  دادیم  تغییر  را  خود 
به  امضا  برای  که  کردیم  تهیه  کشور  برای 
»دو  گفت:  کرده ایم،  ارسال  خارجه  وزارت 
ساختار  باید  اینکه  یکی  دارد  وجود  مسئله 
متعهد  آن  به  کشورها  تمام  که  منسجمی 
بین المللی شکل گیرد  نهاد  باشند ذیل یک 
عمل  برنامه  در  را  آن  و  نبود  تاکنون  که 
مالی  منابع  کار  و  ساز  دوم  تبیین کردیم، 
و  مستقل  مالی  مکانیزم  یک  باید  است 
شود  مشخص  تفاهم نامه ها  در  مشخص 
که تاکنون آن را نداشتیم یعنی معلوم نبود 
تامین  باید  کجا  از  تفاهم نامه ها  این  پول 
مالی  صندوق  یک  مجبوریم  بنابراین  شود 
بین المللی  مالی  کمک های  از  استفاده  با 

کنیم.« ایجاد 

 کاهش 88 درصدی بارش 
و افزایش 2.5 درجه ای دمای هوا

زیست  محیط  سازمان  در  که  زمان  همان 

حال  در  معضل  این  با  مواجه  برای  جلسه 
آرام  هم  مجلس  نمایندگان  بود،  برگزاری 
ننشستند و یک عضو هیئت رئیسه مجلس 
یازدهم از تذکر کتبی نماینده کردکوی و ۳8 
سازمان  عملکرد  از  انتقاد  در  دیگر  نماینده 
خیزش  برابر  در  زیست  محیط  از  حفاظت 
گردوغبار خبر داد. عبدالجلال ایری، نماینده 
به  نمایندگان خطاب  از  نفر   ۳8 و  کردکوی 
وزیر نیرو پرسیدند که »چرا در اجرای ماده 
19 قانون هوای پاک مبنی بر افزایش سالانه 
برق  نیاز  مورد  از ظرفیت  درصد   ۳0 حداقل 
کشور از انرژی های تجدیدپذیر اقدامات لازم 
انجام نگرفته است؟« آنها همچنان در انتقاد 
به عملکرد سازمان محیط زیست از رئیس 
منفعلانه  برخورد  علت  که  پرسیدند   جمهور 
جهت  زیست  محیط  از  حفاظت  سازمان 
وجود  با  کشور  در  گردوغبار  پدیده  مقابله 

چیست؟ مناسب  قانونی  بسترهای  تمام 
ملی  ستاد  جلسه  اما  میان  این  در 
سیاست گذاری و هماهنگی مدیریت پدیده 
که  داشت  هم  دیگری  حاضران  گردوغبار 
مرکز  رئیس  ضیاییان،  صادق  آنها  از  یکی 
ملی پیش بینی و مدیریت بحران سازمان 
از  اینکه  بر  تاکید  با  او  بود.  هواشناسی 
سال گذشته  به  نسبت  زراعی  سال  ابتدای 
بارندگی داشتیم  تا کنون ٢٩ درصد کاهش 
به سال  امسال نسبت  گفت: »در فروردین 
بارندگی  درصد کاهش   ٨٨ تاکنون  گذشته 
داشتیم. همچنین استان های ایلام، لرستان 
و  داشتند  را  بارش  کمترین  کرمانشاه  و 
هم  اردیبهشت  در  می شود  پیش بینی 
بارش ها زیر نرمال باشد و نمی تواند شرایط 
دمایی  لحاظ  از  کند.  جبران  را  بارشی  کم 
٢، 5 درجه  تاکنون  فروردین  ابتدای  از  هم 
نیز  تبخیر  موجب  داشتیم که  دما  افزایش 
می شود و از ابتدای سال زراعی تاکنون در 

داشته ایم.« دما  افزایش   ۴/١ بلندمدت 

به تفاهم نامه دو جانبه با همسایه ها 
اکتفا نکنیم

مدیرکل  جعفریان،  وحید  دیگر،  سوی  از 
در  طبیعی  منابع  سازمان  بیابان  امور  دفتر 
تاکید  با  ایسنا،  با  خود  دیروز  گفت و گوی 
ظرفیت های  از  بهره گیری  ضرورت  بر 
گفته  گردوغبار  با  مقابله  برای  دیپلماسی 
به  ابزارهایی که  مهم ترین  از  »یکی  است: 
دیپلماسی گردوغبار کمک می کند، استفاده 
است.« زیستی  محیط  کنوانسیون  از  بهتر 
فعالیت های  حوزه  در  اینکه  بیان  با  او 
و  طبیعی  منابع  سازمان  در  اجرایی 
بسیاری  تجارب  و  آموخته ها  آبخیزداری 
این  مدیریت  برای  می تواند  دارد که  وجود 
پدیده در اختیار سایر کشورها قرار گیرد و 
نقش  با  و  منطقه ای  قالب  در  بتوانیم  اگر 
زیستی  محیط  کنوانسیون های  آفرینی 
را  گردوغبار  پدیده  و  تبیین  را  موضوع 
و  دیپلماسی  دستگاه  به  کنیم،  مدیریت  
برنامه  تبیین یک  برای  امور خارجه  وزارت 

کرد. خواهیم  کمک  قوی تر  و  بهتر 
عنوان  به  گردوغبار  کنترل  موضوع  به  او 
کشورهای  بین  منطقه ای  اقدام  یک 
و  مغولستان  و  کره جنوبی  ژاپن،  چین، 
بیابان زدایی  کنوانسیون  نقش آفرینی  با 
اشاره کرده و گفت که  صورت گرفته است، 
تجربه  یک  عنوان  به  می تواند  تجربه  این 
مهم  »مسئله  گیرد.  قرار  توجه  مورد  موفق 
حوزه ها  این  در  دیپلماسی  جایگاه  تقویت 
حوزه  این  در  ترکیه  اینکه  توجه  با  است. 
لیست  از  نباید  پس  می کند  نقش آفرینی 
برنامه ریزی منطقه ای حذف شود و تنها به 
یک تفاهم نامه دو جانبه بین ایران و عراق 

اکتفا کنیم.« سوریه  و  ایران  یا  و 

رئیس سازمان محیط زیست در دومین جلسه ستاد ملی سیاست گذاری و هماهنگی مدیریت پدیده گردوغبار مطرح کرد:

 پناهندگان محیط زیست
محصول شرایط اقلیمی جدید

علی سلاجقه: 51 مخاطره طبیعی در ایران وجود دارد که ١١ مخاطره در دستور اصلی کارها قرار گرفت که یکی از آنها پدیده گردوغبار است
از 5 استان کشور بیش از 5٠٠ هزار نفر به استان های شمالی کشور مهاجرت کردند که علت آن کم آبی و نامساعد بودن شرایط 

محیط زیستی است

 رئیس سازمان
 صنعت و معدن فارس:

مجوز معادن در منطقه 
قلات شیراز باطل می شود

رئیس سازمان صنعت و معدن فارس گفت: سه 
معدن قلات علاوه بر معارضان محلی به دلیل 
قرار گرفتن در کریدور هوای پاک شیراز و حوزه 
آبخیز باید مجوز آن ها باطل شود. به گزارش مهر، 
حمیدرضا ایزدی در نشست شورای عالی معادن 
فارس گفت: حدود 10 سال پیش در منطقه قلات 
شیراز، مجوز فعالیت ۳ معدن صادر شده و تاکنون 
هیچگونه فعالیتی نداشته اند. او با بیان اینکه این 
سه معدن معارضان محلی دارند، افزود: علاوه بر 
این به دلیل قرار گرفتن در کریدور هوای پاک 
شیراز و حوضه آبخیز باید مجوز آن ها ابطال شود.
رئیس سازمان صمت استان فارس با اشاره به 
اینکه مجوز یک معدن در حال ابطال است، گفت: 
مجوز یکی از معادن در دیوان عدالت اداری رای به 
ابطال آن صادر شده است و برای دو معدن دیگر 
ابتدا نیاز به رای شورای عالی معادن در فارس 
است.ایزدی با اشاره به اینکه در این نشست نیز 
اعضا، رای بر ابطال معادن دادند، افزود: فرآیند 
ابطال به وزارت خانه صمت ارسال می شود و آنجا 
در مورد فعالیت این دو معدن دیگر تصمیم گیری 
می کنند. او به فعالیت 2۴ معدن در منطقه دو 
کوهک نیز اشاره کرد و گفت: این معادن نیز به 
دلیل قرار گرفتن در حوضه آبخیز شیراز و مسائل 
محیط زیستی، مجوز فعالیتشان موقت تمدید 
شده است و باید منتقل شوند. رئیس سازمان 
صمت استان فارس ادامه داد: برای انتقال این 
معادن نیز سازمان صمت با همکاری دانشگاه 
شیراز مکانی را بین دریاچه مهارلو و شهرستان 
سروستان به نام کوه قلعه گریخته انتخاب کرده 
است که پس از انجام تحقیقات و دریافت مجوز، 

معادن منتقل می شوند.

 با ضربات چوب افراد ناآگاه 
و حمله سگ های گله
 یک سیاهگوش

 در خلخال تلف شد 
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان اردبیل 
منطقه  در  سیاهگوش  یک  شدن  تلف  از 
حفاظت شده آق داغ خلخال توسط افراد ناآگاه 
و حمله سگ های گله خبر داد.به گزارش مهر، 
حسن قاسم پور در تشریح جزئیات مرگ این 
مردم  دنبال گزارش  به  عنوان کرد:  نادر  گونه 
محلی به ماموران پاسگاه محیط بانی برندق واقع 
در منطقه حفاظت شده آق داغ مبنی بر مشاهده 
یک سیاه گوش زخمی در زیستگاه های منطقه، 
محیط بانان حاضر در پاسگاه به محل اعزام و 
گونه مورد اشاره را که قادر به حرکت نبوده جهت 
مداوا و تیمار به اداره محیط زیست شهرستان 
بررسی های  افزود:  او  دادند.  انتقال  خلخال 
اولیه حاکی از آن بود که این گونه ارزشمند و 
نادر توسط افراد ناآگاه و با استفاده از ضربات 
چوب، چماق و همچنین توسط سگ های گله 
به شدت آسیب دیده است.مدیرکل حفاظت 
محیط زیست استان اردبیل ادامه داد: پس از 
هماهنگی های لازم این گونه به کلینیک حیات 
وحش استان انتقال یافته و توسط دامپزشک 
معتمد مورد معاینه قرار گرفت و پس از معاینات 
اولیه و به منظور ارائه خدمات مطلوب کلینیکی 
از امکانات درمانگاهی مقرر شد  و برخورداری 
گونه مذکور به کلینیک حیات وحش شهرستان 
سراب انتقال داده شود که علی رغم تلاش های 
به عمل آمده در مرکز استان و هماهنگی های 
لازم برای اعزام آن به کلینیک حیات وحش 
مجهزتر در شهرستان سراب گونه مزبور به دلیل 
شدت جراحات تلف شد. به گفته قاسم پور طبق 
نتایج کالبدگشایی علت مرگ این گونه آسیب 
عضلات و اعصاب ناحیه گردن در اثر گاز گرفتن 
به پشت حیوان  سگ ها و ضربات وارد آمده 
تشخیص داده شده است. او همچنین گفت: 
دستورات لازم به ماموران یگان حفاظت برای 
و  این گونه  مرگ  عاملان  یا  عامل  شناسایی 
معرفی آنها به مراجع قضایی صادر شده است.

 ورزنه و بندر خمیر
»شهر تالابی« می شوند 

تالاب ها  احیای  و  حفاظت  دفتر  مدیرکل 
گفت: شهرهای بندر خمیر در مجاورت تالاب 
بین المللی خورخوران و شهر ورزنه در نزدیک 
دریافت  واجد  گاوخونی  بین المللی  تالاب 
اشرفی زاده  آرزو  شدند.  تالابی  شهر  عنوان 
عنوان  تالابی  شهرهای  این  انتخاب  درباره 
مستقل  کمیته  گزارش  آخرین  به  بنا  کرد: 
رامسر  تالابی کنوانسیون  شهرهای  مشورتی 
شهرهای بندر خمیر استان هرمزگان و شهر 
اعتبارسنجی  فرآیند  اصفهان  استان  ورزنه 
دریافت  واجد  و  طی کرده اند  موفقیت  با  را 
این  افزود:  او  شدند.  تالابی«  »شهر  عنوان 
کمیته گزینه های نهایی را از میان 25 شهر 
ماه  خرداد  در  شفاهی  به صورت  و  انتخاب 
1۴01 به کمیته دائمی کنوانسیون رامسر ارائه 
می کند که پس از تصویب کمیته دائمی نام 
شهرهای منتخب طی یک اطلاعیه رسمی در 

می شود. درج  کنوانسیون  وب سایت 

صادق ضیاییان: در فروردین 
امسال نسبت به سال گذشته 

تاکنون ٨٨ درصد کاهش 
بارندگی داشتیم. همچنین 
استان های ایلام، لرستان و 
کرمانشاه کمترین بارش را 

داشتند و پیش بینی می شود 
در اردیبهشت ماه هم بارش ها 

زیر نرمال باشد و نمی تواند 
شرایط کم بارشی را جبران 
کند. از لحاظ دمایی هم از 

ابتدای فروردین تا کنون ٢، 5 
درجه افزایش دما داشتیم که 
موجب تبخیر نیز می شود و از 
ابتدای سال زراعی تاکنون در 

بلند مدت ۴/١ افزایش دما 
داشته ایم

|پیام ما| خیزش گردوغبار گسترده در سال جدید، به معضل متفاوتی بدل شده است. اگر تا پیش از این شهرهای جنوبی و برخی از 
مناطق شرق و غرب درگیر غبار بودند، حالا در دو هفته گذشته چند روزی اکثر استان های کشور را غبار پوشاند و تیرگی اش حتی به 
استان های شمالی رسید. آنطور که علی محمد طهماسبی، مدیر ستاد مقابله با گردوغبار سازمان حفاظت محیط زیست هفته گذشته به 
»پیام ما« گفت جلسه ای با حضور کشورهای سوریه و عراق برای مقابله با این پدیده در خارج از مرزها برگزار می شود و از سویی جلسات 
مداومی هم با ریاست رئیس سازمان محیط زیست برگزار خواهد شد که دیروز دومین جلسه  از سری جلسات »ستاد ملی سیاست 
گذاری و هماهنگی مدیریت پدیده گردوغبار« بود. جلسه ای که در آن علی سلاجقه، رئیس سازمان حفاظت محیط زیست با انتقاد از 
وضع فعلی گفت که آمارها نشان می دهد که از 5 استان کشور بیش از 5٠٠ هزار نفر به علت کم آبی و نامساعد بودن شرایط محیط زیستی 
به استان های شمالی کشور مهاجرت کردند. او از واژه »دگردیسی طبیعی« و »پناهندگی محیط زیستی« برای توصیف شرایط کشور نام 

برد و تاکید کرد که این شرایط خوشایند نیست و برای مقابله با آن باید برنامه عمل داشته باشیم.

علی محمد طهماسبی: در 
گردوغبار اخیر در تهران ٣٠ 
درصد منشا خارجی و ٧٠ 

درصد داخلی بود. منطقه ای 
میان سوریه و عراق منشا 

اصلی گردوغبار هستند، طبق 
بررسی های صورت گرفته 

مجموع مساحت زمین های 
فرسایش پذیر در منطقه ٢٧٩ 
میلیون هکتار است که از این 

میزان حدود ١٠٣ میلیون هکتار 
غبارخیزی شدید دارد که سالانه 
چندین هزار تن گردوغبار به هوا 

بلند می کنند
|  

رنا
 ای

 |

رئیس کمیته محیط زیست در کرسی سلامت 
اجتماعی یونسکو با اشاره به ظرفیت نیکوکاری 
به محیط زیست  برای توسعه فرهنگ توجه 
گفت: اقدام مردم و رسانه ها در حمایت از محیط 
زیست میانکاله، بسیار خوب و تاثیرگذار بود و از 
آن به »بیداری محیط زیستی« تعبیر می کنیم.
نشست  در  درویش  محمد  ایرنا،  به گزارش 
مجازی محیط زیست و نیکوکاری عنوان کرد: 
مسئله ریزگردها یک بحران جدی برای زندگی 
مردم ایران به خصوص خوزستان شده است. 
علاوه بر ریزگردها، بحران آب آشامیدنی و بحران 
فاضلاب نیز در این استان مشکلات زیادی به 
وجود آورده است. خوزستان، به علت مهاجرت و 
خروج مردم در سال های اخیر با وجود بیشترین 
میزان زاد و ولد، کمترین رشد جمعیت را در 
کشور داشته و مهاجرت مردم از خوزستان یعنی 
لطمه های جبران ناپذیر به اقتصاد و فرهنگ آن 
منطقه. بنابراین باید کاری کنیم که آب و هوای 

خوزستان از آلودگی نجات یابد.
او تصریح کرد: امروز کشورهای توسعه یافته 
از  بخشی  باید  رسیده اند که  نتیجه  این  به 
هزینه  فقیرتر  کشورهای  در  را  خود  درآمد 
است  جامعه ای  توسعه یافته،  جامعه  کنند. 
و  حیوان  و  انسان  از  اعم  همه  درآن  که 

باشند. داشته  زیست  گیاهان 
مردمی  مشارکت های  دفتر  پیشین  مدیرکل 
نیکوکاری  درباره  زیست  محیط  سازمان  در 

ساکن  هم وطنان  روستایی گفت:  زندگی  در 
از  برای محفاظت  اقدامات مهمی  نیز  روستا 
محیط زیست می توانند انجام دهند. متاسفانه 
برخی از چوپانان برای اینکه آفتاب بیشتری به 
زمین جنگل بخورد تا علف بیشتری بروید و 
مورد استفاده دام قرار بگیرد، درختان را قطع 
خشکیدن  موجب  »کَت زنی«  با  یا  می کنند 
با  می توانند  روستا  اهالی  می شوند.  درخت 
کت زنی مقابله کنند و بدانند که با خشک شدن 
درختان، میزان نفوذ آب در خاک کم می شود، 
چشمه ها و قنوات خشک می شوند و هوا بیشتر 
آلوده می شود همچنین اهالی روستا می توانند 
با راه انداختن کوره ذغال و از بین بردن ذخیره 

زیست  محیط  برای  بسیار  جنگل که  چوب 
آسیب زاست، مقابله کنند. روستاییان می توانند 
به فرزندان خود بیاموزند که سنجاب ها را از 

محیط طبیعی زندگی شان دور نکنند.
ورزش  محقق  و  مروج  پطروسیان،  آلن 
نشست  این  در  نیز  سبز  حیات  و  سبز 
می توانند  مردم نهاد  سازمان های  گفت: 
نقش  ایران  در  زیست  محیط  حفظ  برای 
به  می توانند  آن ها  باشند.  داشته  مهمی 
عنوان مکمل دولت، برنامه هایی عملی برای 
حفاظت از محیط زیست سامان دهند و با 
آگاهی بخشی، حساسیت مردم را به محیط 

دهند.  افزایش  زیست 

رئیس کمیته محیط زیست یونسکو:
حمایت مردم از محیط زیست میانکاله تاثیرگذار بود

پایش

تمام استان هایی که 
فرونشست درباره آن ها 

مطرح می شود، وجب به 
وجب دارای آثار تاریخی 

نفیس هستند. هر کجا این 
اتفاق بیفتد، مستقیما بر 

میراث تاثیر می گذارد

مدیرکل حفظ و احیای بناها، محوطه ها و بافت های تاریخی:
تغییر اقلیم، جدی ترین تهدید میراث فرهنگی است

و  محوطه ها  بناها،  احیای  و  حفظ  مدیرکل 
سال  شعار  به  اشاره  با  تاریخی  بافت های 
جهانی  روز  »امسال  ایکوموس گفت:   2022
شعار  با  تاریخی  محوطه های  و  یادمان ها 
داشته  پاس  جهان  در  اقلیم«  و  »میراث 
در  بشر  تغییراتی که  با  روزها  این  می شود. 
زده  برهم  را  آن  و  آورد  بوجود  جهان  نظم 
می توان گفت، جدی ترین تهدیدی که اکنون 
همین  روبه روست،  آن  با  میراث فرهنگی 
تغییرات اقلیمی است و به نوعی این تهدید 
با هست و نیست آثار و محوطه های تاریخی 
ایلنا  به  احمدی روئینی  دارد.«هادی  ارتباط 
گسترده  بسیار  »فرونشست  داد:  توضیح 
بناهای  ساخت  و  ذات  به  توجه  با  و  است 
سایر  از  بیش  دارند،  و کهولتی که  تاریخی 
دلیلی  این  معرض خطر هستند.  در  چیزها 
است که امسال را به نام »میراث و اقلیم« 
نامگذاری کرده اند. از طرف دیگر برخی معتقد 
هستند که بناهای تاریخی که قدمت زیادی 
دارند، بسیاری از این تغییرات را طی سالیان 
عین  در  رو  این  از  کرده اند  تجربه  گذشته 
آنکه می توانند در معرض خطر این تغییرات 
بگیرند، خودشان هم می توانند  اقلیمی قرار 
باشند که چگونه  امروز  برای  دانشی  و  سند 
طور  به  کنیم.  گذر  موضوع  این  از  بتوانیم 
مثال، قنات می تواند شاهدی برای ما باشد 

شویم.« روبه رو  خشکسالی  با  چگونه  که 

تغییر  آثار  تفاوت  به  اشاره  با  احمدی 
یک  جایی  »هر  گفت:  میراث  بر  اقلیم 
اکنون هر جایی که  البته  دارد.  نوع مشکل 
فرونشست  مشکل  با  است،  خشکسالی 
مشکل  که  هرجایی  روبه روست.  زمین 
فصل  جابه جایی  با  اما  ندارد  خشکسالی 
در  دارد. حتی  را  روبه روست، مشکل سیل 
روبه رو هستیم.  با مشکل ریزگردها  شهرها 
در شهرهای کویری، توفان شن و ریزگردها 
را داریم که آسیب زا هستند. حتی در میراث 
اهالی  مهاجرت  و  جابه جایی  با  روستایی 
روستاها و متروک شدن آن روبه رویم که به 

می رساند.« آسیب  میراث 
میراث  »نمی توان گفت کدام  داد:  ادامه  او 
تخریب های  معرض  در  کمتر  یا  بیشتر 
اقلیمی است. فرونشست زمین به اندازه ای 
تخریب زاست که حتی کم آن هم زیاد است. 
در  تقریبا  واصله  اساس گزارش های  بر  اما 
فرونشست  فارس،  استان  تمام دشت های 
در  چه  فرونشست  این  هستیم.  متصور  را 
داراب باشد چه تخت جمشید یا فیروزآباد 
میراث فرهنگی  و  مردم  به  میزان  یک  به 
که  استان هایی  تمام  می رساند.  آسیب 
می شود،  مطرح  آن ها  درباره  فرونشست 
نفیس  تاریخی  آثار  دارای  وجب  به  وجب 
هستند. هر کجا این اتفاق بیفتد، مستقیما 

می گذارد.« تاثیر  میراث  بر 

اقلیم
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قرار  گذشته  سال  ذوالجودی!  آقای 
بود تالاب شادگان از فهرست مونترو 
خارج شود اما حالا از ساخت سد مارون 
2 بر سرشاخه ها آن خبر می رسد، آن هم 
در شرایطی که این تالاب حتی موفق به 
هم   1 مارون  سد  از  حقابه اش  دریافت 
نشد.   موضع سازمان محیط زیست در 

رابطه با این سد چیست؟
زمانی که مارون 1 افتتاح شد، قرار بود حجم 
برسد که  شادگان  تالاب  به  آب  از  مشخصی 
اما  تالاب هاست، متاسفانه  از مهم ترین  یکی 
این مهم  دارد  به شرایطی که وجود  توجه  با 
اتفاق نمی افتد. این طور نیست که وزارت نیرو 
نخواهد، اما برداشت هایی که در مسیر وجود 
دارد باعث شده تا یک دهم یا یک پانزدهم 
حقابه شادگان از مارون 1 به این تالاب برسد.

چقدر  شادگان  حقابه  دقیق  میزان   
تالاب  این  به  چقدر  عملا  و  است 

می رسد؟
700 تا 800میلیون میلیون مترمکعب در سال 
باید می رسید اما الان 7 تا 8میلیون مترمکعب 
که  است  درست  می رسد.  شادگان  به  آب 
بارندگی نسبت به سال قبل بهتر بود اما چون 
هنوز به اندازه کافی بارندگی نیست، شادگان به 

این آب محتاج است.

این  با   2 مارون  سد  اوصاف  این  با 
تالاب چه می کند؟

شاید این در ذهن بیاید که حالا که مارون 1 را 
داریم و آب به این صورت به شادگان می رسد، 
اگر مارون 2 ساخته شود چه بر سر شادگان 
خواهد آمد اما به نظر می آید که سد مارون 2 
چندان بر شادگان تاثیرگذار نیست. کارشناسان 
خارج از سازمان محیط زیست می گویند که 
حجم سد 1۳0 میلیون مترمکعب است، یعنی 

مارون 2  درباره   .1 مارون  بیستم  حدود یک 
بیشتر مسائل اجتماعی مطرح است. 

در  می شود  خوزستان  وارد  که  آبی  منشا 
برای  نوعی  به  و  است  بویراحمد  و  کهگیلویه 
مردم  برای  را  آب  برداشت  بتوانند  اینکه 
کهگیلویه نظام مند کنند، می خواهند سد مارون 
2 را داشته باشند تا آب به صورت حساب شده 
در اختیار کشاورزی و صنایع لازم در کهگیلویه 
قرار گیرد و آن برداشت های غیرمجازی که در 
مسیر اتفاق می افتد، کنترل شود. در سازمان 
درگیر  عزیزانی که  زیست  محیط  از  حفاظت 
این امر بودند گزارش دادند و برنامه هایشان را 
گفتند و یک موافقت اولیه هم شده است. در 
واقع ارزیابی اولیه را با توجه به توجیهاتی که 

پذیرفته است. صورت گرفته، سازمان 

 این پروژه ردیف اعتبار گرفته است؟ 
این موافقت اولیه شما به معنای اخذ 
مجوز محیط زیست برای این پروژه است؟
به صورت کلی بله. طرح ارزیابی پذیرفته شده 
با دقت بیشتری مطالعات روی  و قرار شده 
آن صورت گیرد و سوالات کارشناسان سازمان 
حفاظت از محیط زیست را پاسخ دهند. اگر 
داده  نهایی  مجوز  شوند،  توجیه  ما  همکاران 

می شود.
چرا که  است  مثبت  سازمان  نظر  کل  در  اما 
ندارد  به شادگان  بر ورودی آب  تاثیر خاصی 
برداشت های  از  جلوگیری  با  می توانیم  و 
غیرمجاز، آب بیشتری را وارد شادگان کنیم. 
بنابراین اگر به سوالات ما پاسخ درستی داده 
شود ما این مجوز را خواهیم داد تا به صورت 
این  با  شود،  انجام  کار  این  مدیریت شده 
تضمین که برای شادگان بهتر باشد، هر چند 

ندارد. خوبی  وضعیت  شادگان  الان  که 

خشک  شادگان  تالاب  درصد  چند 
شده است؟ فکر می کنید با ادامه این 

روند، شادگان تا چند وقت دیگر به کانون 
ریزگرد تبدیل می شود؟

و  دارد  نم  درصدش   86 حدود  می کنم  فکر 
مابقی خشک شده است. تالاب های خوزستان 
شرایط خوبی ندارند و در حال حاضر فقط ۴0 
درصد نیاز آبی شادگان تامین شده است. اگر 
باشد،  به همین صورت  تامین حقابه  شرایط 
داشت  خواهیم  سختی  شرایط  تابستان  در 
خیزش  و  تالاب ها  نسبی  شدن  خشک  و 

این روند است.  از تبعات  ریزگردها 

به صورت  تابستان شادگان  تا  یعنی 
کامل خشک خواهد شد؟

بله، اگر مدیریت تالاب به همین نحو باشد. 
باید بپذیریم که در شرایط خشکسالی هستیم 
و هر چند بارندگی نسبت به سال گذشته بهتر 
است که  سال  چند  ما  حال  هر  به  اما  شده 
دچار خشکسالی هستیم و مدیریت منابع آب 
برای  نیرو  وزارت  بالاخره  دچار مشکل است. 
اینکه بخواهد حقابه را اختصاص دهد باید با 
دقت خاصی اختصاص دهد، مضاف بر اینکه 
صنعت  و  کشاورزی  غیرمجاز  برداشت های 
همچنان وجود دارد و نمی توان به صورت کامل 

این موارد را کنترل کرد.
ظرفیت سدهای کشور به نیم رسیده و اکثریت 
می شوند،  مشکل  دچار  تالاب های کشورمان 
باید همدلی و همراهی از سمت مردم باشد 
سر  پشت  را  سخت  شرایط  این  بتوانیم  تا 

بگذاریم.

درصد   60 گذشته  قرن  نیم  در   
تالاب های دنیا از بین رفته است. به 
طور صریح بفرمایید این زوال در ایران به 
چه میزان است و چقدر از تالاب های ما به 

کانون ریزگرد تبدیل شدند؟
این آمار در ایران بیشتر از 60 درصد است. ما 
تالاب های زیادی داشتیم که البته بیشترشان 

هم فصلی بودند اما خشک شدند و می توانند 
به عنوان کانون گرد و غبار باشند.

از  درصد   23 حدود  دیگر  طرف  از 
تالاب ثبت شده در کنوانسیون رامسر 
در فهرست مونترو است و شادگان یکی از 
آنهاست. برای  بهبود وضعیت این تالاب 

چه اقداماتی صورت گرفته است؟
سازمان حفاظت محیط زیست وظایفی چون 
پایش مستمر را به عهده دارد که این پایش ها 
هم به صورت هوایی و هم به صورت آنلاین 
انجام می شود. مرتب هم جلساتی با تصمیم 
را  موارد  و سایر  داریم  درباره حقابه ها  گیران 
هم دنبال می کنیم. کاری که وزارت نیرو انجام 
می دهد تعیین حقابه هاست که در کمیته ملی 
حفاظت و احیای تالاب های دولت مصوب و 
تکالیفی را برای ارگان های مختلف گذاشتند.

یکی از این تکالیف این بود که حقابه ها برای 
تمامی تالاب ها تعیین شود و سازمان حفاظت 
با کمک شرکت های دانش  از محیط زیست 
بنیان و دانشگاه ها این امر را انجام داده است. 

بنابراین حقابه همه تالاب های تعیین 
شده؟

همه نه ولی برای تالاب های اصلی که شادگان 
هم جزو آنهاست، این عدد را مشخص کردیم 
و از سمت رئیس سازمان حفاظت از محیط 
زیست ابلاغ شده و وزارت نیرو مکلف است 
این حقابه را برای احیای شادگان تامین کند.

مثل   ما  تالاب های  از  غالبی  بخش 
هامون، شادگان، بختگان، پریشان و 
آبی شان   نیاز  دیگر  تالاب های  بسیاری 
به  را  خود  عملا  کارکرد  و  نشده  تامین 
عنوان یک زیستگاه از دست دادند. فارغ 
از ملاحظات سازمان شما فکر می کنید، 
چند درصد از حقابه تالاب ها اختصاص 

پیدا کرده؟
درصد  یا  درصد  صد  است که  این  واقعیت 
بالا را برای هیچ کدامشان نداریم. ما شرایط 
خشکسالی را داشتیم و وزارت نیرو با توجه 
این  نتوانسته  داشته  به محدودیت هایی که 
به  بخواهم  اگر  دهد.  اختصاص  را  حقابه 
برای  کنم  عرض  شما  به  متوسط  صورت 
از  نقاط  سایر  به  نسبت  ارومیه که  دریاچه 
است،  بوده  برخوردار  هم  بهتری  بارندگی 
خوشبینانه بخواهم بگویم ۴0درصد حقابه اش 

است. یافته  اختصاص 

از این جمله می توانم برداشت کنم 
که میزان حقابه سایر تالاب ها حتی 

40درصد هم تامین نشده؟
بله بدتر از ارومیه است. یک مقدار از محل 
حقابه های رودخانه باید تامین شود و بخشی 
هم از محل صرفه جویی در بخش کشاورزی؛ 
و  حمایت  با  باید  و  افتاده  تاخیر  به  این ها 

همدلی مردم این کار را دنبال کرد.
بگویم  اینطور  است  بهتر  حقابه ها  مورد  در 
آن  از  کمی  بسیار  درصد  متوسط  طور  به  که 
چه باید؛ حتی از نصف کمتر هم به تالاب ها 
اختصاص یافته که قسمتی از آن به کم بارشی 
و قسمت عمده ای هم به بخش مدیریت آب 

برمی گردد.  کشاورزی  در 

چند درصد از تالاب های شناخته شده 
کانون ریزگرد هستند؟

هورالعظیم الان شرایط سختی را دارد و سایر 
تالاب های خوزستان  هم شرایط بدی دارند و 

هامون هم شرایط بسیار سختی دارد.

خوبی  شرایط  که  داریم  هم  تالابی 
داشته باشد؟!

دارد.  خوبی  شرایط  الحمدالله  جازموریان  تالاب 
نسبی خوب  طور  به  هم  جازموریان  حال  البته 

است.

نجات  سیل  که  هم  را  تالاب  این 
عملیات  هیچ  واقعیت  در  و  داد 

احیایی انجام نشد!
به هر حال خلقت تالاب ها نیز توسط خدا بوده 
و یکی از مخاطراتی که وجود دارد سیل است. 
بالاخره سیل یک سوپاپ اطمینان برای کشور 
ماست و ای کاش بهتر به آن می رسیدیم و 
این  قدرت  با  زیست  محیط  سازمان  قطعا 

اقدام را انجام خواهد داد.

بعد از جنجال انتقال سند مالکیت 
نیرو،  وزارت  به  انزلی  تالاب 
مرداد  در  تالاب ها  مالکیت  واگذاری 
اسناد  قرار شد  و  لغو شد  سال گذشته 
محیط  سازمان های  نام  به  تالاب ها 
این  شود.  صادر  جنگل ها  و   زیست 

ماجرا در چه مرحله ای قرارداد؟
این مناطق حفاظت شده هستند و به نام منابع 
طبیعی و هرجایی که باشد، نظارت بر آنها با 
محیط زیست است. ما به دنبال این نیستیم 
که سند به نام ما بخورد یا خیر؛ هر چند که 
بر  باشد. کار نظارت  اتفاق می تواند مهم  این 
تالاب ها با محیط زیست است و تاثیرگذاری 
انجام  سازمان  این  طریق  از  کشور  قوانین 

می شود.

زیست  محیط  نام  به  تالابی  تاکنون 
سند خورده است؟

دقیقا نمی دانم.

زیادی  سابقه  شما  ذوالجودی  آقای 
دارید.  هواشناسی  سازمان  در  هم 
ارزیابی شما از علت گرد و غبارهای اخیر 

در کشور چیست؟
ما کشورهای  اخیر  غبار  و  منشا گرد  بیشتر 
خارج از ایران و مرزهای خارجی بوده است. 
خاص  طور  به  و  سوریه  می تواند  منشا  این 
تاثیر  تحت  کشورها  این  ولی  باشد  عراق 
و  ترکیه  آب  منابع  مدیریت  سیاست های 
است.  خشکیده  تالاب هایشان  سدسازی ها، 
این  و  ترکیه  بین  همکاری  و  همراهی  اگر 
می رسید.  حداقل  به  مورد  این  بود  کشورها 
این موضوع چه در مرزهای شرقی و چه در 
مرزهای غربی باید با دیپلماسی حل شود و 
باید  را می طلبد.  امور خارجه  وزارت  همکاری 
باشیم  داشته  همسایه  کشورهای  با  رایزنی 
اگرچه  شویم.  آسیب  این  دچار  کمتر  که 
بارندگی مهم است ولی می توان سهم بیشتر 
داد.  اختصاص  مدیریت  به  را  وضعیت  این 
نمی توانیم بگوییم فقط تغییر اقلیم سبب این 
گردوغبار شده.  اگر تغییر اقلیمی هم اتفاق 

هستیم. مقصر  انسان ها  ما  افتاده، 

به هر حال این مکاتبات را باید وزارت 
امور خارجه انجام دهد اما پیشتر دفتر 
محیط زیستی در وزارت امور خارجه فعال 
بود که تعطیل شده است. با توجه به اینکه 
محیط  می گرفت  صورت  مذاکرات  اگر 
زیست در جریان بوده،  آخرین وضعیت 

به چه شکل است؟
است.  خارجه  امور  وزارت  برنامه های  این 
ولی درباره سازمان حفاظت از محیط زیست 
وزرای  نشست  سازمان،  رئیس  دستور  طبق 
روابط  کار  دستور  در  ایران  اطراف  کشورهای 
بین الملل قرار گرفته و ما دنبال این هستیم 

شود. انجام  نشست  این  زودی  به  که 

 این نشست با حضور چه کشورهایی 
خواهد بود؟

تا امروز حدود 12 تا 1۴کشور مد نظر بوده و 
ممکن است تعداد بیشتر شود. در این نشست 
وزرای محیط زیست کشورها شرکت خواهند 
داشت و یکسری تعهدات و تفاهم نامه هایی 
کارهای  جزو  مورد  این  شود.  ایجاد  باید 
ضروری است که در کوتاه ترین زمان ممکن 
باید اتفاق بیفتد و امیدواریم نتایج خوبی به 

باشد.  داشته  دنبال 

شاهد  بهار  فصل  شروع  در  امسال 
وضعیت  این  با  هستیم.  ریزگردها 
با  تابستان  در  که  برداشت کرد  می توان 
وجود کاهش بارندگی، وضعیت بدتر هم 

خواهد شد؟
قبول  را  واقعیت  باید  هست.  احتمالش  بله 
درصد  که  دارد  وجود  احتمال  این  کنیم. 
با گرد و غبار دست و پنجه نرم  روزهایی که 
می کنیم، بیشتر شود. مطالعات و سوابق این 
را نشان می دهد. پیش بینی ما این است که 
هوا  آلودگی  تاثیر  تحت  هم  زیادی  روزهای 
خواهیم بود ولی امیدوارم که شرایطی فراهم 
شود که این پیش بینی غلط از آب در بیاید.

 بررسی وضعیت تالاب شادگان و گردوغبار در گفت وگو با مجتبی ذوالجودی، معاون سازمان حفاظت محیط زیست 

شادگان تا تابستان می خشکد
به دلیل برداشت های غیرمجاز فقط یک دهم یا یک پانزدهم حقابه شادگان از سد مارون 1 به این تالاب می رسد
طرح ارزیابی سد مارون 2 پذیرفته شده و بعد از پاسخ به سوالات ما، مجوز نهایی داده می شود
مسائل مارون 2 بیشتر اجتماعی است، این سد بر شادگان تاثیر ندارد
میزان حقابه ای که به تالاب ها اختصاص یافته حتی از نصف حقابه تعیین شده هم کمتر است

13 هزار امضا برای مقابله 
با »مارون 2«

با گذشت 5 روز از راه اندازی کارزار »درخواست 
ممانعت از ساخت سد مارون 2« نزدیک به 1۳ 

هزار نفر از شهروندان آن را امضا کرده اند.
رئیس جمهور  به  این کارزار، خطاب  متن  در 
مستحضرید  که  »همان طور  است:  آمده 
زخم هایی  غیر کارشناسی شده  سدسازی های 
بر تن و جان خوزستان عزیز وارد و این جلگه 
مواجه کرده  آبی جدی  با تنش های  را  زرخیز 
است. زمین های زراعی و تالاب های خوزستان 
به بیابان و شوره زار تبدیل شده است. با تمام این 
مشکلات، مردم میهن دوست خوزستان مانند 
نخل های استوارش ایستاده اند و در خط مقدم، 
اسلامی  ایران  به  خدمت  و  دلدادگی  علمدار 
هستند. اما حالا خبرهای ساخت سد مارون 2 

این مردم رنجور را آزرده است.«
را  رئیسی  ابراهیم  ادامه  در  امضاکنندگان 
»رئیس  دولت محرومان« خطاب قرار می دهند 
مرگ  یعنی  سد  این  »ساخت  می گویند:  و 
نخلستان های خوزستان. ساخت این سد یعنی 
مرگ تالاب بین المللی شادگان که تنها ۴0 درصد 
از آن باقی مانده است.«آنها در پایان درخواست 
سد  این  مورد  در  کارشناسان  نظر  کرده اند که 
خوزستانی  و  خوزستان  مرگ  از  و  لحاظ  را 
جلوگیری شود.این کارزار 2۳ فروردین امسال از 
سوی »جمعی از مطالبه گران، کشاورزان و فعالان 
محیط زیست خوزستان« به راه افتاده و در این 
مدت کوتاه 19 هزار و 9۳0 بار امضا شده است.

خانه پدری »آل احمد« 
پاکسازی شد

از  جلال آل احمد  پدری  خانه  سرمایه گذار 
و  معتادان  حضور  از  خانه  این  پاکسازی 
خلافکاران خبر داد و دلایل تعلل یک ساله در 

کرد. تشریح  را  خانه  این  آماده سازی 
دولابی،  کاظمی  محبوبه  ایسنا،  گزارش  به 
جلال آل  پدری  خانه  بهره بردار  و  سرمایه گذار 
مرمت  حفظ،  در  تعلل  چرایی  درباره  احمد  
و نگهداری این خانه، این چنین توضیح داد: 
در سال 96 این خانه در حالی به من معرفی 
شد که به مخروبه تبدیل شده بود. آن زمان 
صندوق احیا و بهره برداری از بناهای تاریخی 
با کاربری فرهنگی و  و فرهنگی این خانه را 
آیینی به مزایده گذاشته بود. سال 99 اعلام 
آیینی  هنری،  فرهنگی  به  خانه  شد کاربری 
هم  من  است.  پیدا کرده  تغییر  پذیرایی  و 
در مزایده شرکت کرده و برنده شدم و خانه 
به ما واگذار شد.او گفت: زمانی که این بنا را 
تحویل گرفتم پر از زباله بود. وقتی برای اولین 
بار به این خانه آمدیم چندین معتاد در حال 
تزریق بودند و این بنای ثبت ملی شده به خانه 
را  معتادان  بود.  شده  معروف  »امیرچلچله« 
به سختی از این بنا بیرون کردیم، اما هر بار 
با مشکلات عدیده و پیاپی روبه رو بودیم، از 
جمله شکستن در و قفل ها، تهدید نگهبان که 
مشکلات و هزینه های زیادی برای ما به بار 
آورد. هیچ بخش سالمی در این خانه وجود 
نداشت، از کابل های برق گرفته تا کنتور آب. 
هر چیزی که قابل برداشت بود، از این خانه 
به سرقت رفته بود. حتی به دلیل بدهی های 
و  آن هم قطع شده  و گاز  برق  و  آب  قبلی، 
برای گرفتن یک کنتور آب نزدیک به یک سال 
است که مشکل داریم. به اداره آب که مراجعه 
می کنیم می گویند باید سند خانه و کارت ملی 
بیاورید. چطور می شود  را  خانه  اصلی  مالک 
وقتی مالک این خانه وزارت میراث فرهنگی 

است؟
مرمت های  برخی  داد:  ادامه  دولابی  کاظمی 
اضطراری در این خانه انجام شد و برای خانه 
نگهبان گذاشته ایم. نگهبان هم در شرایطی اینجا 
مستقر است که امکانات اولیه و زیرساخت در 
این خانه وجود ندارد. این ها مسائلی است که 
جامعه میراث فرهنگی در جریان آن بوده اند. 
امیدواریم با تسریع در صدور مجوزهای لازم، 
شود. انجام  بیشتری  سرعت  با  مرمت  کار 
سرمایه گذار خانه پدری جلال  آل احمد درباره 
برنامه هایی که قرار است در این بنای تاریخی 
موزه ای  داد: کاربری  توضیح  نیز  شود  برگزار 
به  است،  ما  برنامه های  سرفصل  در  خانه 
این معنا که قرار است روی پیشینه تاریخی 
اندیشه های جلال  آل احمد  زندگی نامه،  خانه، 
سیداحمد  آقا  مرحوم  و  او  پدری  خانواده  و 
طالقانی کار شود. در عین حال این خانه قرار 
است گالری ـ موزه شود و به زوایای مختلف 

هنر ایران توجه شود.

باید واقعیت را قبول کنیم. این 
احتمال وجود دارد که درصد 
روزهایی که با گرد و غبار دست 
و پنجه نرم می کنیم، بیشتر 
شود. مطالعات و سوابق این را 
نشان می دهد. پیش بینی ما 
این است که روزهای زیادی 
تحت تاثیر آلودگی هوا خواهیم 
بود ولی امیدوارم که شرایطی 
فراهم شود که این پیش بینی 
غلط از آب در بیاید

نفس تالاب شادگان به شماره افتاده. این گزاره را می شود از این جمله مجتبی ذوالجودی، معاونت محیط زیست دریایی و تالاب ها سازمان 
حفاظت محیط زیست دریافت که تنها یک پانزدهم حقابه اش از سد مارون 1 اختصاص یافته و تا تابستان خشک می شود. دیدگاه ذوالجودی به 
سد مارون 2 اما متفاوت از فعالان محیط زیست و جوامع محلی است. هر اندازه که منتقدان این پروژه آن را تیر خلاص بر گلوی تالاب شادگان 
می بینند، ذوالجودی این سد را نجات دهنده شادگان می بیند و از آن دفاع می کند. او در گفت وگو با »پیام ما« می گوید: »سد مارون 2 تاثیر خاصی 

روی ورودی آب به شادگان ندارد و می توانیم با جلوگیری از برداشت های غیرمجاز، آب بیشتری را وارد شادگان کنیم.« 
به گفته او موافقت اولیه برای این سد اخذ شده و در مجموع دیدگاه سازمان نسبت به مارون 2 مثبت است. در این گفت وگو که در دفتر مدیر کل 
محیط زیست استان کرمان انجام شد، به موضوعاتی چون وضعیت نابسامان تالاب ها، اختصاص کمتر از 40 درصد حقابه تالاب ها و اقدامات انجام 
شده برای سند خوردن تالاب ها به نام سازمان محیط زیست پرداخته شد. او همچنین اشاره ای به گرد و غبار این روزهای کشور داشت. ذوالجودی 
که سابقه معاون پژوهشی سازمان هواشناسی کشور و رئیس پژوهشکده هواشناسی را دارد می گوید اگرچه غبار اخیر از کشورهای همسایه برخاسته 

اما با توجه به کم بارشی و نبود حقابه تابستان پیش رو پرغبار خواهد بود.

700 تا 800میلیون میلیون 
مترمکعب آب در سال باید به 
شادگان می رسید اما الان 7 تا 
8میلیون مترمکعب می رسد. 

درست است که بارندگی نسبت به 
سال قبل بهتر بود اما چون هنوز 

به اندازه کافی بارندگی نیست، 
شادگان به این آب محتاج است. |  

رنا
 ای

 |

| روزنامه نگار |

| مرضیه قاضی زاده |

اگهی فقدان آگهی مفقودی 
مدرک تحصیلی آگهی مفقودی آگهی مفقودی  آگهی مفقودی 

 405 پژو  سواری  خودرو  سبز  برگ 
ای  نقره   1/8 آی  ایکس  ال  جی 
متالیک مدل 1388 به شماره موتور 
شاسی  شماره  و   12488055339
به   NAAM01CAX9E101685
به  ایران 65  پلاک 461 ل 31  شماره 
کدملی  شهربابک  مردانی  احمد  نام 
3149663229 مفقود گردیده است و 

از درجه اعتبار ساقط می باشد.

حیدریان  آذر  اینجانب  التحصیلی  فارغ  مدرک 
ریگانی فرزندجلال به شماره شناسنامه 284صادره 
فرش  رشته  ناپیوسته  کاردانی  مقطع  در  ازفهرج 
دستباف صادره از واحد دانشگاهی مرکز اموزش 
استان  جهانگردی  خدمات  ،کاربردی  علمی 
21/1/13485/88-سریال  شماره  با  کرمان 
1053893مفقودگردیده وفاقد اعتبار می باشد .از 
یابنده تقاضا می شود اصل مدرک را به دانشگاه 

خدمات  ،کاربردی  علمی  اموزش  مرکز 
جهانگردی استان کرمان ارسال نمایند .

تاریخ انتشار نوبت اول :1401/01/29
 تاریخ انتشار نوبت دوم :1401/02/29
 تاریخ انتشار نوبت سوم :1401/3/29

برگ سبز ، سند خودرو و سند برگ 
 N3 مزدا  سواری  خودرو  کمپانی 
شماره  با   1390 مدل  روغنی  سفید 
موتور LF11128820 و شماره شاسی 
به   NAGSXCC23B8603116
شماره پلاک 457 ل 15 ایران 65 به 
نام ناصر فتحی پور دهشتران کدملی 
3149776198 مفقود گردیده است 

و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

(خودروی  شناسنامه  سبز)  برگ 
زرد   -ROA تیپ  پژو  تاکسی 

خورشیدی با نوار شطرنجی
 17 899ت  انتظامی  شماره 
موتور  شماره  به   49 ایران 

شماره  و   11686045588
شاسی 61355490CNGبه نام 
نجیب الله برزی مفقود گردیده 

و از درجه اعتبار ساقط می باشد

برگ سبز ، سند کمپانی و سند خودرو 
سفید   3300 آزرا  هیوندا  سواری 
شماره  با   2009 مدل  متالیک  صدفی 
شماره  و   G6DB8A184485 موتور 
 KMHFC41DP9A370724 شاسی 
ایران   45 ل   223 پلاک  شماره  به 
کدملی  سیرنده  احمد  نام  به   65
3149624231 مفقود گردیده است و 

باز درجه اعتبار ساقط می باشد.
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آگهی فقدان سند مالکیت    
نظر به اینکه خانم عفت اصلاحی به استناد دو 
برگ استشهادیه گواهی شده منضم به تقاضای 
کتبی جهت دریافت سند مالکیت المثنی نوبت 
اول به این اداره مراجعه کرده و مدعی است سند 
مالکیت ششدانگ پلاک 2 فرعی از ۳729 اصلی 
واقع در بخش یک تربت حیدریه که متعلق به 
وی می باشد به علت نامعلوم مفقود گردیده که 
با بررسی سامانه مدیریت کشوری املاک سند 
نام  مالکیت فوق ذیل دفتر 8۳ صفحه 106 به 
خانم عفت اصلاحی صادر و تسلیم شده است و 
دفتر املاک بیش از این حکایتی ندارد . لذا به 
استناد ماده  120 آئین نامه اصلاحی قانون ثبت 
هر  متذکر می گردد  و  آگهی  نوبت  مراتب یک 
کس نسبت به ملک مورد آگهی معامله ای انجام 

داده یا مدعی وجود سند مالکیت نزد خود باشد 
بایستی ظرف ده روز از تاریخ انتشار  این آگهی 
به پیوست اصل سند مالکیت  را  اعتراض خود 
یا سند معامله رسمی به این اداره تسلیم نماید 
بدیهی است در صورت عدم وصول اعتراض در 
مهلت مقرر و یا وصول اعتراض بدون ارائه سند 
مالکیت یا سند معامله رسمی نسبت به صدور 
به متقاضی  آن  المثنی و تسلیم  سند مالکیت 

اقدام خواهد شد .
تاریخ انتشار : 1۴01/01/29

سید امین موسوی
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک تربت حیدریه 
تربت حیدریه جاهدی
ت ح ج
شماره 1176



پیامک شما را دربـاره 
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جامعه محیط زیست در اندوه درگذشت کاترین رضوی به سوگ نشست

ناامیدی در برابرش سپر انداخته بود
»خسته نمی شوم« تکیه کلامش بود و درست همان لحظه که همه ناامید بودند، کسی بود که بدون کمترین نشانه ای 

از خستگی و ناامیدی پیش می رفت

| روزنامه نگار |

| فاطمه باباخانی |

|  
ما

م 
پیا

  |

صبح بیست و هفتم فروردین ماه 1401 دکتر خدیجه کاترین رضوی درگذشت. این خبر موجی از اندوه را در میان دوستداران ، 
کارشناسان و اساتید محیط زیست به همراه آورد. کاترین رضوی از سال 1358 که موسسه »سنستا« را به همراه محمدتقی فرور 
همسرش تاسیس کرد، همواره حضوری فعال در این عرصه داشت و توانست در حوزه کشاورزی پایدار و حقوق جامعه بومی و 
محلی گام های بلندی را بردارد. در دومین روز فقدانش از گروهی از کارشناسان و فعالان حوزه رسانه و محیط زیست خواستیم 

از کاترین و دستاوردهایش برایمان بنویسند. 

مهربانم،  رفیق  و  دوست  عزیزم،  کاترین 
و متواضع من، خواهر من،  مهربان  رئیس 
مادر من، گویی کائنات اینطور مقدر کرد که 
دوباره دردِ از دست دادن عزیزی مهربان را به 
کام من تازه کند و صبرم را محک بزند. آخر 
ما سنگ صبور هم بودیم، می دانم که اشک 
اشک هایم  اما  نداشتی،  دوست  را  ریختن 
امان نمی دهد، می دانم هیچ ترسی از رفتن 
نداشتی، اما ترس تنها ماندن ما، طبیعت و 
تمام یارانت را داشتی! چه کوچ نا به هنگام و 
بدون بازگشتی را انتخاب کردی. همانگونه که 
راهت  و پرصلابت  با جسارت  دادی  یادمان 
یاد  به  عزیزم،  داد!کاترین  ادامه خواهیم  را 
آخرین دیدارمان که همدیگر را به امید داشتن 
سالی پر از سلامتی، برکت و شادی به آغوش 
کشیدیم، هستم. کاش دوباره می توانستم 

مثل آن روز تو را به آغوش بکشم و دوباره 
بگویم چقدر دوستت دارم. به من گفتی پیش 
طبیبی می روی که مثل مرحوم پدرت طبیبی 
متعهد، مردم دار، مهربان و با اخلاق باشد و 
به قسم نامه طبابتش خیانت نکند، گفتنی 
اخلاق مهربان، تعهد، تخصص و مردمی بودن 
طبیبان است که می تواند به مریض ها صبر 
و آرامش دهد و آنها را با عشق و تخصص 
تو خود کوهی  نازنینم  درمان کند.  کاترین 
صبر،  مهربانی،  تعهد،  دانش،  تخصص،  از 
پشتکار و تلاش بودی، تا بتوانی از هر لحظه 
زندگی ات در حفظ این مرز و بوم و طبیعت آن 
گام برداری، آگاهی ببخشی، توان افزایی کنی، 
یاد بدهی و خدمت کنی. تو کسی بودی که 
با مثال »مورچه« صبر، پشتکار و تلاش را 
با ظرافتی مهربانه به من و خیلی های دیگر 

آموختی.کاترین عزیزم، چقدر امیدوارانه دنبال 
درمان و التیام زخم های بی پایانِ وارد شده بر 
پیکرِ نحیف و بی دفاع طبیعت در جای جای 
کشور بودی! گویی دشت و دمن و کوه و دریا 
و جنگل و بیابان زخم خورده و آسیب دیده 
هم می دانستند دلسوز عاشق آنها کیست و 
سفره دل می گشودند و با تو حرف می زدند تا 
فریادگر سکوت آنها باشی! چقدر به فکر آینده 
و سلامت فرزندان این مرز و بوم در 50 سال 
آینده بودی! چه بی محابا و خستگی ناپذیر 
به فکر  تلاش می کردی! و در هر شرایطی 
تربیت، حساس کردن و بیدار کردن وجدان 
انسان ها  در حفظ مادر زمین و هر آنچه در آن 
هست، بودی. ایمان داشتی که از پای نباید 
نشست و نباید سکوت کرد! کاترین نازنینم 
آرام  انتخاب کردی،  را  ابدی  حال که کوچ 

بخواب و خستگی تلاش های بی وفقه ات را 
از تن به در کن، تمام کائنات جهان هستی 
و طبیعت با توست! ما با تو هستیم و راهت 
را ادامه خواهیم داد!در خلاء دنیایی بدون تو، 
مثل یک عاشق سرگردان، دلتنگ دیدار و هم 
صحبتی با تو هستم، باور دارم که از فلسفه 
وجودی ات در من دمیده ای و صبر کردن را 
به من آموختی، اما کاسه صبر من در نبود 
تو لبریز شد، رفیق نازنینم بی صبرانه دلتنگت 
هستم. از تمام کائنات و از آنچه در آسمانها 
و زمین است صبر و بردباری طلب می کنم.  
کاترین عزیزم، آرام بخواب، یاد و نام تو و 
تلاش بی پایان ت تا ابد مانا و جاوید خواهد 
ماند. کاترین نازنین و مهربانم روحت شاد و 

در آرامش ابدی، و راهت پر رهرو! 

آرام نمی نشست. انگار ماموریت شخصی اش، 
مبارزه بود؛ مبارزه با آنچه »نابودی زندگی« 

می دانست.
روی  روزی که  چند  این  در  می کنند   »فکر 
می توانند  نشسته اند،  ریاست  صندلی 
تصمیم هایی بگیرند که طبیعت را نابود کنند و 
تا چند نسل آینده، چوب ندانم کاری های آنها 
را بخورد…« این را بارها به زبان آورده بود. 
آنجایی که تصمیم های عجیب و غریب پشت 
-مردم-  ما  و  می شد  بسته گرفته  درهای 
اگر بخت یاری مان می کرد، در جریان قرار 
برای  تصمیم  نمی کرد  فرقی  می گرفتیم! 
تولید  و  واردات  یا  باشد،  سد  یک  ساخت 
طرحی  یا  تراریخته،  کشاورزی  محصولات 
عمرانی در جایی نامناسب، »کاترین« برای 
از سر دلخوشی یا  نه  همه شان می جنگید. 
از آینده  »مبارزه برای مبارزه«، از ترسی که 

به  پا  داشت  بعد  نسل  زندگی  و  سرزمین 
می گذاشت. میدان 

و  بود  کلامش  تکیه  نمی شوم«  »خسته 
بودند،  ناامید  همه  لحظه که  همان  درست 
از  نشانه ای  کمترین  بدون  که  بود  کسی 

می رفت. پیش  ناامیدی  و  خستگی 
همسرش »تقی فرور« که رفت، دیدمش. 
خودش که باید صاحب عزا باشد، قوت قلب 
همه بود. یک عمل جراحی سخت را پشت 
به وضوح وزن کم کرده  و  بود  سر گذاشته 
بود. چند روز بعد در یک تماس تلفنی برای 
پیگیری موضوع محصولات تراریخته با هم 
گپی زدیم. صدایش چنان انرژی داشت که 
هیچکس فکر نمی کرد به تازگی غم از دست 
گذرانده.  سر  از  را  زندگی اش  شریک  دادن 
با جدیت ادامه داد تا همین دو هفته قبل 
که پیگیر ماجرای پتروشیمی میانکاله بود. 

نمی دانم رفتارش در برابر پزشک معالجش 
هم همانطور بود که با ما بود؟ از کاترین با 
آن روحیه بعید نبود. کسی که نه مشکلات 
کار، نه کمبودهای مالی، نه غم از دست دادن 
باعث نمی شد  ارعاب  نه تهدید و  عزیزان و 
برایش  بیماری  رنج  حتما  بکشد،  پس  پا 
چیزی نبود که خم به ابرو بیاورد. و لابد چقدر 
کار پزشکش دشوار بوده که نمی توانسته به 

سادگی از چهره اش، درونش را بخواند.
محیط  فعال  یک  تنها  نه  رضوی  کاترین 
زیست شاخص و صاحب سبک بود، بلکه 
برای من یک فمینیست تمام عیار هم بود. 
آوازه  بلند  نام  سایه  زیر  نامش  هیچ وقت 
همسرش نماند، همواره برای توانمندی زنان 
را  زنانی همچون خودش  و  جامعه جنگید 
تداوم  برای  خستگی ناپذیر  تربیت کرد که 
زندگی مبارزه کنند.او قوت قلب همه مان بود.

رییس  سفر  فردای  بود؛  اسفندماه  همین 
تلخ آشوراده.  و ماجرای  به گلستان  جمهور 
به  بود.  نامش روی گوشی  تلفنم زنگ زد؛ 
سرعت جواب دادم. حتی احوالپرسی نکرد. 
با صدایی نگران گفت:» تو می گی با اینها 
چیکار کنیم؟ چند ساله داریم دور خودمان 
می چرخیم. برای آشوراده حکم دادستانی 
را گرفتیم. باز رفتیم سر خانه اول.« تا آمدم 
جوابی بدهم با صدایی که کمی جان گرفته 
نباش؛ درستش می  نگران  اما  بود گفت:» 
کنیم. نباید ناامید شد. ما حق نداریم ناامید 
شویم! نمی گذاریم آشوراده را نابود کنند.« 
برای  گرفت؛  تماس  دوباره  روز  آن  فردای 
پیگیری بحث شکایت. گفت دیشب تا صبح 
نخوابیدم و با وکیل و بقیه حرف می زدم. 
دنبال انجمنی مجوز دار بود تا بتواند شکایت را 
ثبت کند. پرسیدم: مگر انجمن خودتان مجوز 
ندارد؟ گفت: مجوز ما را تمدید نکرده اند! اینرا 
با صدایی شکسته گفت. نمی دانم "سمنا" را 
گفت یا "سنستا" ؛ تعجب اما نکردم؛ خودم 
این تجربه را داشتم. در دولت قبل ۳ سال 
در نوبت ثبت انجمن بودیم و در نهایت گفتند 
"مدارکتان گم شده و باید دوباره برای ثبت 
اقدام کنید". اما غمگین شدم و حیفم آمد از 
او که برای وطن و سرزمینش اینجا مانده بود 
و حالا حتی مجوز فعالیت مدنی نداشت؛ او 
که "موسسه توسعه پایدار و محیط زیست" 
را همراه با همسرش محمدتقی فرور شش 
ماه پس از انقلاب یعنی در سال 1۳58 راه 

انداخته بود. 
 او اما برای نجات سرزمینش منتظر هیچ 
مجوزی نبود. فردای آن روز من زنگ زدم. 
گوشی را دیر برداشت. گفت سر دردش ادامه 
دار شده و اذیتش می کند. گفتم دکتر رفته 
شد؟  چی  انجمن  خوبم؛  من  گفت:  اید؟ 
پیدا کردی کسی را ؟ دوباره روی مراجعه به 
پزشک و حفظ آرامش، اصرار کردم. گفت از 
بی خوابی است و فکر و خیال آشوراده؛ نگران 

نباش؛ من خوبم! تو بگو چه کردی؟
نگرانش بودم. با توجه به سابقه بیماری که 
نبود.  خوبی  علامت  سردردها  ادامه  داشت 
نگران  هم  خودش  انگار  حتی حس کردم 
شده. روزهای بعد چند بار زنگ زدم گوشی 
را برنداشت. ظاهرا سر دردش ادامه دار شده 
بود و دخترش تصمیم گرفته بود او را برای 
معالجه و آرامش، نزد خود به خارج از ایران 

ببرد.
امروز وقتی خبر را شنیدم یاد آن سال افتادم 
وزارت جهاد  بار که در نشستی در  اولین  و 
کشاورزی دیدمش؛ پیش از آن اسمش را به 
عنوان یکی از مخالفان و منتقدان سرسخت 
"تراریخت"ها شنیده بودم. سال 1۳86 بود و 
اوج بحث های مربوط به "محصولات تراژن" 
یا همان "تراریخت". آن روزها کمتر کسی با 
از فضای مجازی  نه  بود.  این واژه ها آشنا 
خبری بود و نه محیط زیست مثل امروز به 
حوزه عمومی راه پیدا کرده بود. او آنسوی میز 
درست مقابل بهزاد قره یاضی مرد اول تراژن 

ها در ایران نشسته بود؛ با شجاعت و شور 
و اشتیاق و دلسوزانه و البته مستند در برابر 
موافقان تراژن صحبت می کرد. نشست که 
تمام شد جلو رفتم و از سخنانی که ایراد کرده 
بود تشکر کردم. این شد آغاز یک دوستی و 

البته استاد و شاگردی.
از او بسیار آموختم. از شجاعت بی نظیرش؛ 
از اینکه هیچوقت ناامید نمی شد و از اینکه 
می گفت باید همه با هم این مشکل و دیگر 
مسائل محیط زیست را حل کنیم. او جنبش 
محیط زیست را یک پیکره می دید و سعی 

داشت یکپارچگی این پیکره را حفظ کند.  
همسرش  و  او  تفاوت  بزرگ  نقاط  از  یکی 
از دیگر متخصصان و کنشگران  با بسیاری 
محیط زیست این بود که در راه رسیدن به 
توسعه پایدار، "جامعه محلی" را بزرگ ترین 
اهرم می دانست. او و دکتر فرور گام های 
آگاهی  و  توانمندسازی  برای  را  ارزشمندی 
جامعه محلی به ویژه عشایر ایران برداشتند. 
آنها هرگز در مبحث "حفاظت" آدم هایی را 
که در محیط های طبیعی زندگی می کنند 
مشارکتی"  "حفاظت  و  نکردند  فراموش 
برنامه های  از  و قبل  را خیلی سال پیش 
جهانی، تمرین و پیاده کرده و آموزش دادند.
هنوز صدای گرمش در گوشم است: " نباید نا 
امید شد؛ من خوبم؛ این را با هم درستش 
نباید عقب نشینی کرد. آشوراده  می کنیم، 
را نمی دهیم خرابش کنند؛ میانکاله را نمی 

گذاریم ویران کنند! " 

برای  رضوی  کاترین  خانم  درگذشت  خبر 
و  محیط زیست  علمی دغدغه مند  جامعه 
و  شوک آور  خبری    ، سرزمین  این  پایداری 
متاثرکننده بود. ما  افرادی مانند خانم رضوی 
را کم داریم و متاسفانه با از دست دادن هر 
کدام از تعدادشان کاسته می شود. کسانی 
که عاشقانه به این سرزمین نگاه  و حتی 
و  پرانرژی  همچنان  عمر  لحظات  درآخرین 
سخت تلاش می کنند این سرزمین را پایدار 
این  اعمال  نتیجه  خوشبختانه  دارند.  نگه 
و  است  جاری  و  ساری  جامعه  در  عزیزان 
نتیجه کارشان به حیات شان ختم نمی شود. 
تا  داشت  زیادی  تلاش  رضوی  دکتر  خانم 
اطلاعات محیط زیستی مان را تبدیل به رفتار 
محیط زیستی کنیم به طوری که نتیجه عملی 
خود را در جامعه داشته باشد. او به مدیریت 
به  بود  معتقد  و  داشت  اعتقاد  نگر  جامعه 
توسعه پایدار نمی رسیم مگر مشارکت مردمی را 
لحاظ کنیم. او به جامعه بومی و محلی  به 
عنوان منبع ثروت عظیم می نگریست، کسانی 

که الگویی برای حل معضلات دارند.
 خانم دکتر رضوی همراه با همسرشان دکتر 
تقی فرور در این زمینه تلاش زیادی کردند 
که نتیجه مثبتی را برای این کشور به همراه 
داشت. در دوره کوتاهی که با او برخورد داشتم،  
فهمیدم که او یک انسان دلسوز ، پایند به 
مسئولیت  است.  پذیر  مسئولیت  و  اخلاق 
پذیری او با آگاهی همراه بود و از هیمن رو 
به مطالبه گری های ختم می شد. در بحث 
آشوراده و تراریخته و .. انرژی فراوانی  گذاشت 
تا مسئولان و مردم را آگاه کنیم،  تلاشی که 
انسان  من  نظر  به  است.  قدردانی  شایسته 
می تواند علم و دانش کسب کند اما انسان 
انسان هایی  مقابل  در  نباشد  توسعه یافته ای 
را داریم که در کسب علم خلاصه نمی شوند 
خود  وجود  در  را  مختلف  جنبه های  بلکه 
پرورش می دهند. من خانم کاترین رضوی را 
به عنوان یک انسان توسعه یافته می دیدم. او 

خصوصیتی داشت که به من انتقال می داد و 
آن مادر بودن بود.  کاترین رضوی مادری بود 
که برای طبیعت دل می سوزاند و این دلسوزی 
انجام می دهید  با آنچه تنها بر اساس علم 
رضوی گرچه کارش  است. کاترین  متفاوت 
علمی بود اما در عین حال کارش با احساس 
سرشار بود و هر جا می دید تخصصی ندارد از 

کارشناسان آن حوزه کمک می گرفت.
در آخرین تماس قبل از عید که با من داشت 
علیرغم اینکه به سختی بیمار بود با انرژی 
زیادی که همیشه در او بود، می گفت حال من 
خوب است. می دانستم این جمله را به این 
خاطر می گوید که صحبت ما به گفت وگو درباره 
سلامتی او خلاصه نشود،  کاترین رضوی حال 
طبیعت را  به سلامت خود ارجح می دانست 
و در این مسیر پشیمانی نداشت. او مرا را یاد 

شعر مولانا می انداخت:
گر پشیمانی بر او عیبی کند
اول آتش بر پشیمانی زند

کاترین رضوی آنقدر عاشق راهی بود که انتخاب 
کرده بود که برایش از جان ایثار می کرد و آن 
را در حد انجام وظیفه نمی دانست. در آخرین 
تماس با انرژی و صلابت و امید من و دیگران 
را تهییج می کرد که نباید از پا بیفتیم. این 
مولفه ها در شخصیت کاترین رضوی بسیار 
باارزش است. ما نیاز  داریم امثال او را بیشتر 
داشته باشیم،  تا ادامه مسیر دهیم،  خسته 

نشویم و کم نیاوریم.
در مباحث مشارکت مردمی  مسیر درست را 
در او می دیدم. متاسفانه رفتار غالب در ایران 
این است که کارشناسان و متولیان از بالا به 
پایین به جامعه محلی نگاه کرده و تصورشان 
این است که گویی لطف می کنند آنها را در 
مدیریت شریک می دانند.  خانم دکتر رضوی 
چنین نگرشی نداشت بلکه به واقع معتقد بود  
ما به مردم و دانش آنها احتیاج داریم. چنین 
نگاهی باعث می شد مردم را هم سنگ خود 
بداند،  آنها را از انفعال خارج کند و مردم هدف 

و مجری پروژه باشند. با چنین نگاهی است 
که مردم بردگان توسعه نیستند بلکه وسیله و 
هدف آن هستند. قطعا این سرزمین کاترین 

رضوی را از یاد نخواهد برد. 
بیانیه موسسه سنستا در سوگ کاترین رضوی
و  مهربان  مادری  ایران  طبیعت  ابدی؛  کوچ 

داد از دست  را  دلسوز 
همسر  رضوی،  خدیجه کاترین  دکتر  خانم 
مرحوم دکتر محمدتقی فرور، از میان ما کوچ 
کرد و از عالم خاکی پرکشید. دوستداران و 
فعالان محیط زیست و حفظ طبیعت و جامعه 
و  عالم ترین  از  یکی  ایران  محلی  و  بومی 
صادق ترین یاوران و فعالان خود را از دست 
رضوی،  کاترین  خدیجه  دکتر  دادند.خانم 
جهان گشود.  به  چشم   1۳2۳ ماه  تیر  در 
آقای  مرحوم  همسرشان  همراه  به  ایشان 
و  فعالان  از  یکی  فرور،  محمدتقی  دکتر 
و کارشناس  به نام، معاون مدیر  تسهیلگران 
توسعه مشارکتی یکی از مهم ترین طرح های 
توسعه  روستایی ایران )طرح توسعه   منطقه ایِ 
سلسله »الشتر« سلسله- دهه 50 شمسی(، 
و پس از آن در دهه 60 شمسی، بنیان گذار 
محیط زیست  و  پایدار  توسعه  موسسه 
دکتر  خانم  بودند.شادروان   )CENESTA(
کاترین رضوی، لیسانس بیولوژی از دانشگاه 
لیسانس  شمسی«،   ۴0 »دهه  تهران،  ملی 
آموزش و فیزیولوژی و فوق لیسانس اقتصاد 
از دانشگاه کانِ فرانسه »دهه 50 شمسی«، 
و دکتری علوم اجتماعی و توسعه روستایی 
)مرکز  پاریس  فرانسه،  سوربن  دانشگاه  از 
بین المللی تحقیقات محیط زیست و توسعه( 
بود. ایشان در بیش از ۴ دهه کار تخصصی 
خود، با تسلط بر چند زبان )فرانسه، فارسی، 
ترکی، انگلیسی و عربی(، به عنوان مدیر عامل 
»سنستا«  موسسه  مدیره  هیئت  رئیس  و 
یکی از پیشروها و جزو فعالان برتر عرصه ملی 
و بین المللی در حفظ طبیعت و توان افزایی 
این  نقش  ارتقاء  و  محلی  و  بومی  جوامع 

جوامع در این امر بودند.
و  ملی  در سطوح  ایشان  ارزنده   تلاش های 
بین المللی، چه به جهت تربیت انسان های 
علاقمند به حفظ طبیعت، و چه حساس سازی 
و بیدار کردن وجدان انسانها برای اقدام عملی 
تنوع  زیست - و  زمین«  »مادر  حفظ  در 
پایدار  توسعه  به  دستیابی  و  فرهنگی، 
جامعه بنیاد، به خصوص با محوریت جوامع 
»روستایی«، »عشایری«، »کشاورزان خرد«، 
»جنگل نشینان«، »جوامع ساحلی-دریایی« 

نمی شود. فراموش  هیچ گاه 
از  یکی  رضوی،  دکتر خدیجه کاترین  خانم 
دلسوزان بی ادعایی بودند که عاشقانه برای 
حفظ این مرز و بوم تلاش کردند. ایشان راهبر 
برنامه های  و  طرح ها  از  بسیاری  مسئول  و 
با کویر«،  »همزیستی  در  سنستا  موسسه 
بومی  دانش  از  استفاده  و  »برجسته کردن 
در مقابله با بیابان زایی و تخریب سرزمین«، 
با  سازگار  و  بومی  فن آوری های  »ترویج 
از  حمایت گری  و  »دفاع  محیط زیست«، 
حقوق جوامع بومی و محلی به خصوص عشایر 
کوچنده«، و »حفظ و به رسمیت شناساندن 
قلمروهای زندگی عشایر کوچنده«، »امنیت 
نظام  »مردمی کردن  غذایی«،  حاکمیت  و 
تحقیقات کشاورزی«، »کشاورزی زیستی«، 
»کاهش مصرف سموم و کودهای شیمیایی«، 
»مدیریت تلفیقی آفات«، »بهنژادی مشارکتی 
گیاهان زراعی« و »بهنژادی تکاملی گیاهان 
آگاهی  ارتقا  در  قاطع  مبارزان  از  و  زراعی«، 
محصولات  از  استفاده  »مضرات  در  عموم 

بودند.  ژنتیکی«  دستکاری شده 
همه ما به عنوان دوستان، آشنایان، همکاران و 
جامعه محیط زیستی ایران، نام افتخارآفرین 
ایشان را به عنوان »مادر طبیعت«، که نقش 
مهمی در انتشار دانش و ارتقا آگاهی اقشار 
بوم  و  مرز  این  حفظ  در  جامعه  مختلف 
کرد.    خواهیم  حک  قلب مان  در  داشتند، 

روحشان شاد وراهشان  پر رهرو!  

| ناهید نقی زاده |

| حمیدرضا میرزاده |

| الهه موسوی |

| هادی کیادلیری |

اشک هایم امان نمی دهد

ما برنده ایم

قوت قلب همه مان بود

به یاد کاترین رضوی 

می گفت حق نداریم نا امید شویم ! 

ایران کاترین را از یاد نخواهد برد

اسم  این  برنده ایم"  و  هستیم  هم  با   "
و  است  رضوی  کاترین  دکتر  زنده یاد  رمز 
آخرین پیامی  که چند روز پیش از اینکه در 
بیمارستان بستری و آسمانی شود، دریافت 
کردم. به یاد ندارم در تمام این 25 سالی 
یکبار  حتی  شدم  آشنا  او  با  نزدیک  از  که 
ناامیدی اش را از بهبود اوضاع محیط زیست 
به زبان آورده  کشور و یا حتی بیماری اش 
راز  پاشد.  پاشیده  ناامیدی  و  یاس  بذر  و 
موفقیت این زن توانمند و همسرش زنده 
یاد دکتر محمدتقی فرور که عمری را برای 
حفاظت از محیط زیست ایران صرف کردند 
شور و اشتیاق، امید و عشق بی پایان شان به 

مردم بومی  برای حفظ طبیعت بود.
گویی یک روح بودند در دو بدن! از همان 
نخستین روزهای پس از انقلاب و برگشت 
به ایران با تاسیس موسسه محیط زیست و 
توسعه پایدار سنستا، زمینه را برای فعالیت 
تحقق  و  زیست  محیط  کارشناسان  دیگر 
و  زیست  محیط  آموزش  با  پایدار  توسعه 
روستایی  جوامع  در  مشارکتی  برنامه ریزی 
فراهم کردند. با اینکه بیشتر عمرشان در بین 
مردم بومی   و جوامع محلی و در روستاهای 
در  شرکت  با  اما  گذشت  افتاده کشور  دور 
نشست های بین المللی، از هر فرصتی برای 
جذب اعتبارات بین المللی و کمک به پیشبرد 
پروژه های محیط زیستی در دورافتاده ترین 

نقاط ایران بهره می  بردند.
این دو خیلی قبل تر از آنکه، محیط زیست و 
توسعه پایدار مفاهیمی  شناخته شده در ایران 
و جهان باشد با شرکت در نخستین کنفرانس 
جهانی محیط زیست در استکهلم سوئد در 
سال 1972 و در کنار معدود چهره های ایرانی 
حافظ محیط زیست در این اجلاس، تلاش 
برای تحقق توسعه پایدار و اتخاذ تصمیمات 
مرتبط به آن حتی در خارج از مرزهای ایران 
جزیی  طبیعت،  بودند. گویی  کرده  آغاز  را 
لاینفک از زندگی شان باشد همه عمرشان 
مشارکتی  ریزی  برنامه  و  آموزش  را صرف 
با مردم در جهت حفظ منابع طبیعی کردند.

بعد از درگذشت محمد تقی فرور، مسئولیت 
کاترین شاید بسیار سخت تر شد. مدیریت 
موسسه سنستا، و پذیرش مسئولیت ستاد 
مردمی  نجات آشوراده )سمنا( و در عین حال 
مبارزه سخت با بیماری مهلک سرطان، عملا 
دیگر وقتی برای او باقی نگذاشته بود. با این 
حال در ستاد مردمی   نجات آشوراده همیشه 
اولین نفر بود که در جلسات حاضر می شد و 
برای هرگونه پیگیری و شرکت در جلسات 
و چانه زنی های کارشناسی حاضر بود. دفتر 
سنستا در مرکز شهر تهران، همیشه به روی 
هم  عملا  و  بود  باز  زیست  محیط  فعالان 
دفتر سنستا بود و هم دفتر و محل برگزاری 

جلسات ستاد مردمی  نجات آشوراده!
از سازمان حفاظت  وقتی پیشنهاد شکایت 
مطرح  قضایی  دستگاه  به  زیست  محیط 
پیگیری  برای  که  بود  کسی  اولین  شد، 
مدتی  از  بعد  کرد.  آمادگی  اعلام  شکایت 
داد  کارشناسی  دستور  پرونده  بازپرس 
کارشناس  هزینه  می  بایست  سمنا  و 
رسمی  دادگستری را برای اثبات دادخواست 
قابل  رقم  تقریبا  می  کرد.  پرداخت  اش 
اعضای  کدام  از  هر  قرار شد  و  بود  توجهی 
شورای مرکزی سمنا، مبلغی برای این کار 
اختصاص دهیم. تا اینکه یک روز تعطیل، 
با  خط  پشت  و کاترین  خورد  زنگ  تلفنم 
همان شور و اشتیاق همیشگی گفت: "وقتی 
خدای  می شود که  همین  باشد  پاک  نیت 
آشوراده و دکتر فرور، هزینه کارشناس را جور 
کرد !" و توضیح داد وقتی یکی از لباس های 
مرحوم دکتر فرور را بعد از مدتها از فوتش 
می  خواسته بشوید، قبل از شستشو، دست 
در جیب کت می  کند و می  بیند چند صد دلار 

مچاله شده توی جیب لباس است!
و معنوی  اگر حمایت های مادی  بی شک 
به  شاید  نبود  آشوراده  از  دفاع  برای  او 
در  ساز  و  ساخت  توقف  امکان  سختی 
پیگیری های  با  شده  حفاظت  جزیره  این 
روزی که کلنگ  می  شد.اما  محقق  قضایی 
در  کشور  وزیر  توسط  پتروشیمی  میانکاله 

نیمه اسفند ماه سال گذشته به زمین خورد 
و یاسی که همه وجودم  اندوهی فراوان  با 
و  میانکاله  برای  تلاش  دهه  دو  از  بعد  را 
آشوراده فرا گرفته بود، در حال رانندگی بودم 
که کاترین زنگ زد. گفت: "می  دونی این خبر 

من را یاد چه چیزی انداخت؟" 
بغضم  و  اشک هایم سرازیر شد  اختیار  بی 
از مرور خاطرات مشترک ترکید. گفت: "ما 
سال   10 که  همانطور  هستیم،  هم  با  همه 
یاسر و بچه های  با همسر مرحومت  پیش 
مجلس  رفتیم  نهاد  مردم  سازمان های 
پالایشگاه  ساخت  جلوی  شدیم  موفق  و 
میانکاله را بگیریم، این بار هم جلوی ساخت 

پتروشیمی   را می  گیریم."
مضاعف  خستگی  احساس   " گفتم: 
از یبن رفته و  انگار هرچه کاشتیم  می  کنم 
با  " کاترین  نقطه صفر!  تازه برگشتیم سر 
پیشرفت  بیماری اش  مجددا  که  وجودی 
کرده بود گفت: "ما چاره ای جز مطالبه گری 
نداریم، ناامید نمی  شویم و ادامه می  دهیم، 
می  گیریم"  جشن  و  می  شویم  پیروز 
برای  رسانه ای  کار  در  که  گرفت  قول  ازم 
ناامیدی  و  یاس  و  همکاری کنم  میانکاله 
موقت  دستور  که  روزی  بگذارم.  کنار  را 
توسط  پتروشیمی  میانکاله  عملیات  توقف 
بودم که  امیدوار  دادستانی صادر شد فقط 
از  فراتر  بار  این  باشد.  شنیده  را  خبر  این 
با  همه  "ما  می  کرد  فکر  او  چیزی که  آن 
موقتا،  ولو  و  مطالبه کردیم  و  شدیم"  هم 
و  او  فقدان  شک  شدیم.بدون  موفق  اما 
جامعه  برای  بزرگ  ضایعه ای  همسرش 
تکرار  دیگر  و  است  ایران  زیست  محیط 
او در  امید و عشقی که  بذر  اما  نمی شوند، 
تمام این سالها با کار در کنار فعالان محیط 
زیستی و مردم بومی   به زمین کاشت، گویی 
می  رود تا به درختی تنومند تبدیل شود. مهم 
نیست اگر تک درخت باشد تا چند درخت 
درخت  این  که  است  این  مهم  محدود، 
ریشه دار است و امید به رویش جوانه های 

جدید، بسیار.

| مژگان جمشیدی |

| روزنامه نگار محیط زیست |

| دانشیار، گروه جنگل، مرتع و آبخیزداری  
واحد علوم و تحقیقات دانشگاه آزاد اسلامی |

| متخصص توسعه و برنامه ریزی مشارکت|

| روزنامه نگار محیط زیست |

| روزنامه نگار محیط زیست |
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طرح شهرداری تهران برای پارک ها هنوز مبهم 
ایجاد  می گویند  شهرداری  مسئولان  است. 
فضاهای مادر و کودک برای 27 پارک به صورت 
عضو  آقامیری،  است.  شده  ایجاد  پایلوت 
پارک های  از حصار کشی  تهران  شورای شهر 

شهرداری  سخنگوی  و  می دهد  خبر  تهران 
به  کودک  و  مادر  فضاهای  ایجاد  می گوید 
این  با  نیست.  سرپوشیده  فضاهای  معنای 
فعالان  جنسیتی  تک  فضاهای  ایجاد  حال 
شهری و کنشگران را نگران کرده است. بیش از 

1۳0 نفر از فعالان شهری و رسانه ای شهرسازان 
و جامعه شناسان در روزهای گذشته نامه ای به 
اعضای شورای شهر تهران نوشتند. در این نامه 
که افرادی چون: ترانه یلدا، محمدرضا حائری، 
کریم آسایش، محمدرضا جلایی پور، مهرناز 

ونوس  نژادبهرام،  زهرا  مالکی،  زهرا  عطاران، 
و   مرتضوی  مرجان  افشاری،  فروغ  عامری، 
… آن را امضا کردند، به عدم دسترسی مردم 
محله به بوستان ها اشاره شده و آمده است: 
»به تازگی برنامه ای در شهرداری تهران در حال 
اجراست تحت عنوان»بوستان مادر و کودک« 
برخی  جنسیتی سازی  تک  به  عمل  در  که 
است  انجامیده  آنها  حصارکشی  و  بوستان ها 
این موارد بوستان های محلی  از  که بسیاری 
هستند و ساکنان محلات را برای بهره مندی از 
دسترسی به پارک دچار مشکل کرده است و 
آنها را ناگزیر ساخته که به سایر محلات رجوع 

کنند.« 
امضا کنندگان این نامه در بخش دیگری از 
آن تاکید کردند: »این طرح که فاقد برنامه 
شهر  شورای  مصوبه  بدون  و  اعلامی  مدون 
متناقضی  اظهارات  آن  خصوص  در  و  است 
شهر  شورای  اعضای  برخی  سوی  از  حتی 
سازی  مردانه  و  زنانه  نظیر  می شود  مطرح 
جداگانه  فضای  تخصیص  پارک ها،  کامل 
)در  بوستان   ۳52 در  کودک  و  مادر  برای 
جنسیتی  تک  بوستان(،   200 دیگر  روایتی 
برای  را  نگرانی هایی  بوستان،   ۴0 سازی 
فعالان محلی و شهری، فعالان جنبش زنان 
است.« ایجاد کرده  حوزه کودک  فعالان  و 

تشریح  نگرانی ها  نامه  این  دیگر  بخش  در 
این  امضاکنندگان  گفته  به  است،  شده 
پشتوانه  بدون  فضاها  این  ایجاد  نامه، 
لطمه  »سبب   می تواند  استاندارد  و  علمی 
از سرانه های  بهره مندی ساکنان محلات  به 
فضای سبز و امکانات تفریحی، مشکلات در 
خصوص برنامه های خانواده ها برای استفاده 
از پارک ها)برای مثال استفاده پدر و فرزند یا 
پدربزرگ و نوه یا برادر و خواهر یا زوج های 
جوان یا پدربزرگ ها و مادربزرگ ها از پارک(، 
تحریف و کژکاردی نقش بوستان ها به ویژه 
پاتوق های  عنوان  به  محلی  بوستان های 
عمومی و تقلیل آن به صرف کارکرد خدماتی 
و سلب نقش اجتماعی آنها، تشدید ناامنی 
نام  به  زنان  برای  شهری  فضاهای  در 
صیانت از امنیت آنها به دلیل اتخاذ رویکرد 
جداسازی و پذیرش ناامنی عمومی به جای 
سازی،  مناسب  و  امن  شهر  رویکرد  اتخاذ 
ترویج نگرش سنتی به زنان در قالب مادرِ 
خانه دار و نادیده انگاری زنان مجرد و زنان 
بر  منفی  تأثیر  فرزند،  فاقد  زنان  و  شاغل 

شود.«  و...  شدن کودکان  اجتماعی 
در ادامه این بیانیه به فقدان برنامه مدون برای 
اشاره  تهران  شهرداری  تازه  سیاست  اجرای 
شده است، موضوعی که تذکر یکی از اعضای 

پایین ترین  »با  بود.  نیز  تهران  شهر  شورای 
نادیده  و  اقدامات سلیقه ای  اجرا،  در  کیفیت 
مواجه  کودک،  دوستدار  شهر  ضوابط  گرفتن 
هستیم که کیفیت استفاده از بوستان ها را برای 
گروه هدف این برنامه یعنی مادران و کودکان 

هم کاهش می دهد.« 

بر  تأکید  با  ادامه  در  نامه  این  امضاکنندگان 
در  همه  برای  انتخاب  حق  به  احترام  لزوم 
فضاهای  به  حق  و  زندگی  سبک  خصوص 
چند  خواهان  بوستان ها،  جمله  از  شهری 
جای  به  نخست  درجه  »در  شدند:  موضوع 
رویکرد جداسازی جنسیتی، رویکرد مناسب 
سازی شهر و بوستان ها برای زنان و کودکان 
و سیاست گذاری شهری  برنامه ریزی  مبنای 
قرار گیرد. دوم، به جای تغییر و تفکیک در 
بهره مندی  به  نسبت  عمومی،  بوستان های 
و سایر  زنان  بوستان های  موجود  از ظرفیت 
فضاهای زنانه نظیر شهربانوها و شهردخت ها 
برای متقاضیان اقدام شود و سوم، در صورت 
ویژه  برای فضاهای  وجود ملاحظات خاصی 
متناسب  خدمات  ارائه  جهت  و کودک  مادر 
این  براساس جداسازی جنسیتی،  نه  آن  با 
به  آن  سازی  محدود  اصول  لحاظ  با  برنامه 
تعدادی از پارک های با مقیاس شهری دارای 
ظرفیت و تخصیص فضا در آنها، اجرای کامل 
از  بهره مندی  کودک،  دوستدار  شهر  ضوابط 
چارچوب ها و توصیه های اداره کل بانوان جهت 
طراحی مناسب برای زنان، در قالب طرح یا 
لایحه ای شفاف در شورای اسلامی شهر تهران 

شود.«  تصویب 

کنشگران شهری در نقد سیاست های تازه شهرداری برای ایجاد فضاهای مادر و کودک بیانیه نوشتند 

 به جای جداسازی جنسیتی
به فکر مناسب سازی شهر باشید

عضو شورای ششم شهر تهران: 

جریمه قطع درخت
دیه انسان نزدیک 

شده است 
شهر  شورای  زیست  محیط  رئیس کمیته 
باید  پنج ساله  برنامه  براساس  تهران گفت: 
ده  الی   5 حداقل  از  برداری  بهره  سالانه 
از  آن  جای  به  و  متوقف کنیم  را  آب  چاه 
پساب های تصفیه خانه ها استفاده کنیم. از 
ما  بررسی های  و  برنامه عقب هستیم  این 
هم نشان می دهد که وزارت نیرو نیز آنگونه 

نیست.  پای کار  باید  که 
بابایی، رئیس کمیته محیط زیست  مهدی 
پرسشی  به  پاسخ  در  تهران  شهر  شورای 
اطراف  نوری  ریسه های  از  استفاده  درباره 
کیفیت  بهبود  و  آذین بندی  برای  درختان 
شهرداری های  توسط  خیابان ها  بصری 
نوری  ریسه های  گفت:  ایلنا  به  مناطق 
جنس  از  می گیرند  قرار  استفاده  مورد  که 
ال. ای. دی هستند و گرمایش خاصی ندارند 
که به درخت آسیب بزند و به نظر من آسیب 

نمی رساند.  درخت  به  جدی 
او گفت: میزان نورپردازی که روی درخت ها 
درخت کمتر  به کل  نسبت  می شود،  انجام 
از یک درصد است و خیلی مشکل خاصی 

نمی کند.  ایجاد 
درباره  دیگری  سوال  به  پاسخ  در  بابایی 
بودن  بالا  بر  مبنی  تهران  شهردار  اظهارات 
جریمه قطع درختان که باعث می شود مردم 
باشند،  نداشته  درخت  برای کاشت  تمایلی 
تاکید کرد: افزایش میزان جریمه در جریان 
سلامت  کمیسیون  در   1۴01 بودجه  بررسی 
و  گرفت  قرار  بحث  مورد  زیست  محیط  و 
ما هم به این نتیجه رسیدیم که نباید این 
جریمه را نسبت به سال 1۴00 افزایش دهیم 
و یک عدد خیلی جزئی افزایش دادیم، چرا 
در سال  و  از حد رشد کرده  بیش  که عدد 
1۴00 نسبت به سال 1۳99 رشد بالای ۳00 
درصدی داشته که بیش از حد بوده است. 
شهر  شورای  زیست  محیط  رئیس کمیته 
جریمه  رشد  با  شخصا  اضافه کرد:  تهران 
آینده  سال  در  تورم  میزان  به  توجه  با 

هستم.  مخالف 
او در واکنش به اینکه ارقام اختصاص داده 
بازدارنده ای در  آنقدر نیست که عامل  شده 
باشد که  شده  باعث  و  باشد  درختان  قطع 
و قطع درختان  به خشکاندن  برخی دست 
و  مالک  عنوان  به  شما  فرضا  نزنند، گفت: 
یا سازنده شروع به ساخت و ساز می کنید؛ 
جلوی درب منزل شما سه درخت چنار است 
که نه به دلیل ساخت و ساز بلکه به دلیل 
تغییر اقلیم یکی از آن ها خشک می شود؛ در 
این شرایط حداقل 200 میلیون تومان برای 
یک اصله درخت باید جریمه پرداخت کنید، 
در حالی که مالک اقدام به خشک شدن هم 
نکرده بلکه درخت خشک شده و این عدد 
خیلی بالا است و به دیه یک انسان نزدیک 

شده است. 
بابایی با اشاره به اینکه جریمه قطع درخت 
نباید مشابه دیه انسان باشد، تصریح کرد: 
و  نبوده  احتیاج  بازدارنده  رویکرد  حد  این 
انسان  یک  مشابه  را  یک گیاه  دیه  نباید 
عدد  این  بودن  بالا  صورت  هر  در  بدانیم. 
کاهش  با  مجموع  در  اما  است  بازدارنده 
هم  طرفی  از  و  هستم  مخالف  عدد  این 
با رشد این عدد براساس تورم سالانه نیز 

هستم.  مخالف 

شرط اعضای شورای 
شهر تهران برای ایجاد 

سازمان تازه در شهرداری 
جلسه علنی پارلمان شهر تهران دیروز، یکشنبه 
28 فروردین برگزار نشد و اعضای شورا جلسه ای 
ناصر  داشتند.  تهران  شهردار  با  اندیشی  هم 
امانی، عضو شورای شهر تهران درباره جزئیات 
جلسه هم اندیشی دیروز اعضای شورا با شهردار 
تهران گفت: عمده بحث درباره ایجاد سازمان 
در  اعضا  از  تعدادی  بود.  نوین  فناوری های 
مخالفت و تعدادی دیگر در موافقت با ایجاد این 
سازمان صحبت کردند. آقای زاکانی نیز بار دیگر 
دلایل توجیهی خود برای این سازمان را مطرح 
کرد.او ادامه داد: یکی از دلایل مهمی که اعضا با 
ایجاد این سازمان مخالف هستند تحمیل بار 
مالی و نیروی انسانی جدید به شهرداری تهران 
است، اگر یکی از سازمان های موجود منحل و 
بار مالی و نیروی انسانی سازمان به این سازمان 
نخواهند  مخالفتی  اعضا  شود،  منتقل  جدید 
ایجاد  مخالف  همچنان  غیراینصورت  در  کرد 
سازمان هستند. امانی با بیان اینکه این جلسه 
با حضور معاون فرهنگی و اجتماعی و معاون 
شوراهای  امور  و  شهری  توسعه  برنامه ریزی، 
همچنین  گفت:  شد،  تشکیل  تهران  شهردار 
در این جلسه درباره ماجرای سه شیفته شدن 
شهرداری نیز آقای زاکانی توضیحاتی ارائه کرد و 
ایشان معتقد بود آنچه که عنوان شده با واقعیت 
اقدامی که قرار است اجرا شود متفاوت است. 

ایجاد فضاهای تک جنسیتی مادر و کودک در بوستان های شهرداری تهران و حصارکشی در پارک ها در روزهای اخیر واکنش فعالان شهری 
را در پی داشته است. جامعه شناسان می گویند اجرای این سیاست ها و بازگشت حصار به پارک ها تنها امنیت موقت در بوستان ها ایجاد 
می کند و فعالان حقوق زن می گویند این نگاه سبب طرد زنان از فضاهای عمومی شهر می شود. در آن سوی ماجرا، مدافعان فضاهای 
تک جنسیتی و طرفدار اتاق های مادر و کودک ایستادند، آن ها می گویند این اتاق ها لازمه فضاهای عمومی هستند اما نه با این کیفیت که 
امروزه در تهران اجرا می شوند. آن ها می گویند این اتاق ها از استانداردهای ملی و جهانی فاصله زیادی دارند. کنشگران شهری در روزهای 

اخیر نامه ای خطاب به اعضای شورای شهر تهران نوشتند و از  آن ها خواستند تا در اجرای این تصمیم در شهر تهران تجدید نظر کنند. 

طرح شهرداری تهران برای 
پارک ها هنوز مبهم است. 

مسئولان شهرداری می گویند 
ایجاد فضاهای مادر و کودک 

برای 27 پارک به صورت پایلوت 
ایجاد شده است. آقامیری، 
عضو شورای شهر تهران از 

حصارکشی پارک های تهران خبر 
می دهد و سخنگوی شهرداری 
می گوید ایجاد فضاهای مادر 
و کودک به معنای فضاهای 

سرپوشیده نیست
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آگهی تجدید مناقصه عمومی
شهرداری اختیار آباد بر اساس درخواست کتبی شماره 22/5073  مورخ1400/11/27 واحد امورشهر خود در نظر دارد انجام کلیه 

امورات خدماتی، پشتیبانی فنی و اداری خود را شامل : تنظیف معابر، آبیاری درختان و نگهداری پارک وفضاهای سبز شهری ، جمع 
آوری و حمل زباله های شهروندان از درب منازل تا محل بازیافت )واقع در کیلومتر 10 ابتدای جاده کوهپایه( و پرداخت هزینه های 
بازیافت و نگهبانی و پیش خدمتی ساختمان های اداری و انجام کلیه امورات غسالخانه و اپراتوری و فروشندگی جایگاه CNG و 
1401( به طور یکجا و به صورت حجمی به شرکت  /12 1401 لغایت29/ /1 اجرائیات ساختمان به مدت 12 ماه شمسی از تاریخ ) 1/
های خدماتی واجد شرایط و دارای مجوز رسمی از اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بهره گیری از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 

)سامانه ستاد ایران به آدرس اینترنتی www.setadiran.ir و از طریق مناقصه عمومی واگذار نماید.

نوبت دوم

 لذا از کلیه شرکت های واجد شرایط و دارای رزومه کاری 
وحسن سابقه کاری و بیمه ای دعوت به عمل می آید از تاریخ 
نشر نوبت اول این آگهی حداکثر تا پایان وقت اداری )ساعت 
13( روز چهارشنبه مورخ1401/01/31 جهت دریافت اسناد 
تجدید مناقصه و اطلاع از شرایط و جزئیات کار به امور مالی 

)امور قراردادها( شهرداری اختیار آباد به آدرس اختیار آباد 
خیابان امام جمعه نبش کوچه 24 مراجعه نمایند. 

ضمنا هزینه های چاپ چهار نوبت آگهی به عهده برنده مناقصه 
می باشند.

شهرداری اختیار آباد

لذا كلیه شرکت کنندگان واجد شرایط جهت خرید اسناد مناقصه می توانند 
پس از تاریخ درج آگهی نوبت دوم در روزنامه جهت خرید اسناد مناقصه به 
آدرس www.setadiran.ir مراجعه نمایند و جهت دریافت اسناد اقدام 

نمایند.
 – اسلامی  جمهوری  بلوار   – بندرعباس  گزار:  مناقصه  دستگاه  -آدرس 
جنب شهرک مسکونی زیتون )نیروگاه قدیم( شرکت توزیع نیروی برق 
هرمزگان تلفن: 31201529-076 و 31201526-076، فاکس دبیر خانه: 

076 - 31201402
اقتصادی:  کد  هرمزگان:  استان  برق  نیروی  توزیع  شرکت  -مشخصات 

411143589315   شناسه شرکت:10101335577   

کدپستی:79136-75115 ش ثبت:1954  
-محل بازگشایی پاکات : شرکت توزیع برق هرمزگان – دفتر امور تدارکات 

و انبارها
-به پیشنهادهای فاقد امضا، مشروط، مخدوش و پیشنهاداتی كه بعد از انقضا ء 
مدت مقرر در اسناد مناقصه واصل می شود مطلقا ترتیب اثر داده نخواهد شد.
-آدرس دانلود اسناد: خرید اسناد فقط از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی 

)www.setadiran.ir( .میباشد )دولت )ستاد

روابط عمومي شركت توزیع نیروي برق هرمزگان

نوبت دوم

 نوبت اول یکشنبه 28 فروردین- نوبت دوم دوشنبه 29 فروردین

آگهی مناقصه عمومی
شرکت توزیع نیروی برق استان هرمزگان در نظر دارد نسبت به خریدهای مشروحه 

ذیل از طریق برگزاری مناقصه عمومی از شرکت کنندگان واجد شرایط اقدام  نماید:

شماره فراخوانشماره فراخوان در سامانه ستادموضوعردیف

1

خرید انواع تجهیزات شبکه WAN  از محل اعتبارات داخلي 
)بند ز تبصره 15( به شرح ذیل:

200000۴106000177
1۴01-27
)تجدید 

)1۴00-1۴8

مبلغ تضمين شركت در مناقصه: 1.212.500.000 ریال     
مدت زمان تحویل کالا: حداکثر  2 هفته             پیش پرداخت: %25

مبلغ تضمین شرکت در مناقصه فقط به سه صورت ضمانت بانکی –کسر از مطالبات یا واریز وجه نقد مورد قبول می باشد.

واحدتعدادشرح کالاردیف

عدد2ماِژول فیبر نوری1

عدد۳0ماژول2

دستگاه۳سوئیچ 12 پورت۳

دستگاه2سوئیچ 2۴ پورت۴

دستگاه6سوئیچ 10 پورت5

دستگاه25روتر6

آگهی مزایده فروش  
ضایعات و آهن آلات ساختمانی، چوبی و پلاستیکی بیمارستان بم

دانشگاه علوم پزشکی بم در نظر دارد ضایعات و آهن آلات 
ساختمانی، چوبی و پلاستیکی بیمارستان بم را از طریق مزایده 
عمومی با جزییات مندرج در سامانه تدارکات الکترونیکی 
دولتwww.setadiran.ir با شماره 600109889000001 به 

فروش برساند.

زمان انتشار  1401.01.21
 مهلت دریافت اسناد مزایده : 1401.01.31 تا ساعت 10 

آخرین مهلت ارسال پیشنهاد قیمت: 1401.01.31 ساعت 10
زمان بازگشایی 1401.01.31 ساعت 11 

تلفن تماس 034-44344601
شناسه آگهی :  1۳0۴2۴2م الف : 5

1401/01/29  - پیاپی 2268

دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی بم 

استاندار تهران نسبت به تعطیلی 
برخی از مجموعه های مردم نهاد 
فعال در حوزه معتادان متجاهر 
و زنان کارتن خواب واکنش 
نشان داد

در بخشی از نامه فعالان شهری 
به اعضای شورای شهر تاکید شده 
است: این طرح که فاقد برنامه 
مدون اعلامی و بدون مصوبه 
شورای شهر است

سازمان های مردم نهاد  

واکنش استاندار تهران به تعطیلی سازمان های مردم نهاد: 

 نمی  خواهیم جای مجموعه های مردمی را بگیریم
محسن منصوری: هر مجموعه ای که بتواند باری از ماموریت دولت بر دوش بکشد

دستش را هم می بوسیم

برخی  تعطیلی  به  نسبت  تهران  استاندار 
حوزه  در  فعال  نهاد  مردم  مجموعه های  از 
معتادان متجاهر و زنان کارتن خواب واکنش 

داد.  نشان 
محسن منصوری، استاندار تهران در پاسخ به 
این سوال که با شروع کار قرارگاه اجتماعی 
به  که  نهاد  مردم  مجموعه های  از  برخی 
یا  می دادند  ارائه  خدمات  متجاهر  معتادان 
هستند  تعطیلی  حال  در  یا  و  شده  تعطیل 

همین  با  قرارگاه  چرا  خورشید،  خانه  مانند 
زمینه  این  در  سال  هاست  که  سازمان  ها 
ایلنا  به  فعالیت می کنند، همکاری نمی کند، 
مجموعه های  جای  نمی  خواهیم  ما  گفت: 
مردمی را بگیریم بلکه سیاست ما در قرارگاه 
خدمات اجتماعی این است که نهایت استفاده 
از ظرفیت گروه های مردمی را داشته باشیم. 
تاکید دولت و رییس جمهور محترم این است 
که در اجرای برنامه ها و در تحقق سیاست  های 

دولت نهایت استفاده از ظرفیت های گروه های 
باشیم. را داشته  مردمی 

او ادامه داد: بعضی از شئون، حاکمیتی است 
یعنی ممکن است هیچ مجموعه مردمی نتواند 
به طور مثال ده هزار معتاد متجاهر را نگهداری 
کند طبیعتا مجموعه مردمی امکان نگهداری 
متمرکز این افراد را ندارند، بنابراین همانطور که 
گفتم برخی از این شئون، حاکمیتی است و 
حتما باید مجموعه دستگاه های شورای تامین 

قرارگاه  عضو  که  دستگاه هایی  مجموعه  یا 
هستند این موضوع را دنبال کنند.

استاندار تهران تاکید کرد: برخی از این شئون 
قابل واگذاری و واسپاری به گروه های مردمی 
است به طور مثال شئونی از جنس صیانت 
موسسات  به  می توان  را  یافته  بهبود  افراد 
مردمی واگذار کرد، یعنی اگر فردی را سه الی 
شش ماه در یک مرکز نگهداری کردیم و این 
فرد اصطلاحا سم زدایی شده و ترک اولیه را 
انجام داد و در حقیقت از مشکلات اولیه رها 
شد، اگر ما دوباره این فرد را در سطح جامعه 
رها کنیم، ممکن است دوباره به سمت اعتیاد 
بازگردد، بنابراین اینجا نیاز است، یک مجموعه 
و  همراهی کند  ما  با  تشکل  یک  و  مردمی 
فرآیندهای مددکاری، روانشناسی و صیانت را 

برای این فرد طی کند.
بین  کاری  تقسیم  کرد:  تصریح  منصوری 
مردمی صورت گرفته  و مجموعه های  دولت 

است، ما اعتقاد داریم هر بخشی از کار را که 
مجموعه های مردمی بتوانند اجرا کنند و پیش 

ببرند باید به آن ها بسپاریم.
از  برخی  که  سوال  این  به  پاسخ  در  او 
مانند خانه خورشید  نهاد  سازمان های مردم 
سال ها این خدمات را به افراد بهبود یافته و 
معتادان ارائه می دادند، اما به دلایلی این مرکز 
بسته شده است، آیا قرار است مجموعه هایی 
که در گذشته خدمات ارائه می دادند تعطیل و 
مجموعه های جدیدی جایگزین شوند، گفت:  
مجموعه  درباره  نمی توانم  مصداقی  طور  به 
خاصی نظر بدهم. باید ببینیم علت تعطیلی 
این مجموعه  چه بوده است. ما هر مجموعه ای 
بر  این ماموریت دولت  از  باری  بتواند  را که 
می بوسیم  هم  را  دستش  بکشد،  دوش 
این  که  چرا  هستیم  هم  آن ها  منت دار  و 
مجموعه ها دارند کار دولت را انجام می دهند 
و ما از این خدمات آن ها استقبال می کنیم.
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همدان

حفاظت  کل  اداره  طبیعی  زیست  محیط  معاون 
محیط زیست استان همدان گفت: بروز پدیده کم 
تالاب های طبیعی و فصلی،  آبی و خشک شدن 
مهاجر  پرندگان  استقرار  و  حضور  کاهش  موجب 
آبزی و کنار آبزی در زیستگاه های آبی این استان 
در  یک شنبه  روز  صفی خانی  مهدی  است.  شده 
های  زیستگاه  افزود:  ایرنا  خبرنگار  با  گفت و گو 
و کاهش  علت خشکسالی  به  همدان  استان  آبی 
که  نحوی  به  ندارند  مناسبی  شرایط  بارندگی 
»آق  و  اسدآباد  شور«  »چم  طبیعی  تالاب های 
تنها  و  شده اند  خشک  کامل  طور  به  ملایر  گل« 
دارای  اسدآباد  شهرستان  در  پیرسلمان  تالاب 
آق گل  تالاب  داشت:  اظهار  است.او  حیات  و  آب 
میزبان  ساله  همه  زیاد،  وسعت  به  توجه  با  ملایر 
شمار زیادی از گونه های آبزی و کنار آبزی بود که 
امسال به دلیل خشکسالی و فراهم نبودن شرایط 
برای آبگیری و خشک شدن تالاب، زمینه و امکان 
حضور پرندگان مهاجر در این تالاب طبیعی فراهم 
اداره  طبیعی  زیست  محیط  است.معاون  نشده 
گفت:  همدان  استان  زیست  محیط  حفاظت  کل 
برای  مناسب  وسعت  دارای  هم  پیرسلمان  تالاب 

پرندگان  دیگر  سوی  از  و  نیست  پرندگان  حضور 
مسیر  باید  تالاب  این  در  حضور  برای  مهاجر 
فضا  امر  همین  که  دهند  تغییر  را  خود  حرکتی 
برای پذیرش پرندگان مهاجر و حضور آنها در این 
تالاب را محدود کرده است.او افزود: میزان حضور 
تالاب های  آبی،  بندهای  دیگر  در  مهاجر  پرندگان 
کارکرد  که  سدهایی  و  طبیعی  غیر  و  ساز  دست 
تالاب  و  کلان  و  آبشینه  اکباتان،  تالابی)سدهای 
شیرن سو( دارند نیز به سطح و حجم آب موجود 
در این اماکن بستگی دارد. معاون محیط زیست 
استان  زیست  محیط  حفاظت  کل  اداره  طبیعی 
حضور  شاهد  حاضر  حال  در  البته  همدان گفت: 
سو  شیرین  تالاب  در  مهاجر  پرندگان  از  شماری 
توجه  با  صفی خانی،  هستیم.به گفته  کبودرآهنگ 
به پایین آب سطح آب موجود در سدهای آبشینه 
و اکباتان شهرستان همدان تعداد پرندگان مهاجر 
آبزی و کنار آبزی حاضر در این مناطق نزدیک به 
آبی  22 زیستگاه  دارای  صفر است.استان همدان 
و  سدها  مابقی  و  طبیعی  های  تالاب  سه  شامل 
استان  این  مختلف  مناطق  در  بوده که  آب بندها 

هستند. پراکنده 

خشکسالی موجب کاهش حضور پرندگان مهاجر 
در تالاب های استان همدان شده است

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی خوزستان گفت: ۴2هزارتن گندم که در چند روز 
اخیر به قیمت تضمینی از کشاورزان خوزستانی خریداری شده به سیلوهای استان 
انتقال یافت. امید جهان نژادیان گفت: تحویل گندم به سیلو ها و مراکز خرید تعاون 
روستایی به صورت شبانه روزی ادامه دارد. او گفت: برداشت گندم در مناطق شرقی 

و جنوب شرقی و جنوبی خوزستان ادامه دارد.
مدیرکل غله و خدمات بازرگانی خوزستان می گوید: کشاورزانی که گندم خود را 
به مراکز استاندارد )سیلو ها و کارخانه های آرد( تحویل دهند به ازای هرکیلوگرم 

۴00ریال علاوه بر قیمت خرید تضمینی، دریافت می کنند.
این مقام مسئول قیمت هر کیلوگرم گندم با احتساب بهای تشویقی را 115 هزار 
ریال بیان کرد و گفت: بهای گندم پس از ثبت در سامانه به حساب کشاورزان واریز 
می شود.عملیات برداشت گندم در خوزستان با بسیج 2 هزار و 600 دستگاه کمباین 
بومی و غیربومی از 2۴فروردین به تدریج از سطح ۴۳8هزار هکتار زمین های آبی و 

دیم سطح شروع شده است و به مدت ۴0روز ادامه خواهد داشت.
پیش بینی شده امسال یک میلیون و 250هزار تن گندم برداشت شود که از این 

میزان حدود یک میلیون تن به قیمت تضمینی خریداری شود.

زنجان گفت: پیش بینی می شود  استان  بازرگانی  و خدمات  غله   مدیرکل 
زنجانی خریداری شود.  کشاورزان  نیاز  بر  مازاد  تن گندم  هزار   20 امسال 
نیاز  بر  مازاد  و  بذری  تن گندم  هزار   12 از  بیش  تضمینی  از خرید  زمانی 
کشاورزان تا روز 26 فروردین 1۴01 در استان زنجان خبر داد و گفت: بیش 
از 12 هزار تن گندم از طریق سیلو های استان خریداری شده است و به 
ازای هر کیلوگرم 11 هزار و 500 تومان در کمترین زمان ممکن به حساب 
از  کشاورزان واریز شده است.او گفت: تاکنون بیش از 550 میلیارد ریال 
بانک  از طریق  زنجان  کشاورزانی  نیاز  بر  مازاد  تضمینی گندم  بهای خرید 

است. پرداخت شده  )کشاورزی(  عامل 
اعلام بخشنامه  بازرگانی استان زنجان گفت: طبق  مدیرکل غله و خدمات 
زراعی جاری  وزارت جهاد کشاورزی، قیمت خرید تضمینی گندم در سال 
از کشاورزان به ازای هر کیلوگرم گندم معمولی و دوروم به ترتیب 10 هزار 
نیز  تومان  هزار  مبلغ یک  و  تعیین  تومان   920 و  هزار   10 و  تومان   500 و 
اضافه  مذکور  مبلغ  به  کیلوگرم،  هر  ازای  به  دولت  به  تحویل گندم  جایزه 

است. شده 

سرپرست اداره ساخت و توسعه راه های روستایی اداره کل راهداری کرمان گفت: 
تاکنون ۳ کیلومتر از جاده روستایی شاهزاده عباس رفسنجان آماده آسفالت شده 
است. با توجه به طرح مشکلات از سوی مردم منطقه، موضوع مشکلات آسفالت 

نبودن راه روستایی شاهزاده عباس را پیگیری کردیم.
علیرضا باغخانی گفت: با توجه به اینکه  جمعیت روستای شاهزاده عباس، زیر 20 

خانوار است،، آسفالت راه روستایی آن وظیفه این اداره کل راهداری نیست.
او می گوید: به دلیل اینکه این راه روستایی در محدوده معادن قرار گرفته است، 
مس سرچشمه از طریق مسئولیت های اجتماعی، هزینه آسفالت و بهسازی این راه 
روستایی را انجام می دهد.سرپرست اداره ساخت و توسعه راه های روستایی اداره 
کل راهداری کرمان گفت: این راه روستایی 1۳ کیلومتر است که تاکنون ۳ کیلومتر 
آن آماده آسفالت شده است و مسئولان روستا برای آسفالت بقیه جاده این راه 
روستایی در حال رایزنی هستند. سال گذشته نماینده مردم رفسنجان و انار در مجلس 
شورای اسلامی از زیرسازی و آسفالت جاده شاهزاده عباس با همکاری مجتمع مس 
سرچشمه رفسنجان خبر داد.تقریبا 10 روستا در مسیر جاده شاهزاده عباس قرار گرفته 

و این مسیر سالها محل تردد روستاییان است.

تلاش مس سرچشمه برای بازسازی 
جاده روستایی شاهزاده عباس 

خرید تضمینی گندم در زنجان 
از مرز 12 هزار تن گذشت 

ذخیره سازی 42 هزار تن گندم 
در سیلوهای خوزستان 

| خوزستان  | | زنجان  | | کرمان |

انتخاب رئیس کمیته 
جایزه دکتر جورج عطیه 

از دانشگاه بیرجند 
عضو  سیفی،  لیلی  دکتر  جنوبی-  خراسان 
هیات علمی علم اطلاعات و دانش شناسی 
رئیس  دوره  دومین  برای  بیرجند  دانشگاه 
 ،2022 عطیه  جورج  دکتر  جایزه  کمیته 
آمریکا  در  خاورمیانه  کتابداران  انجمن 
و  عمومی  روابط  به گزارش  شد.   انتخاب 
به  توجه  با  بیرجند،  دانشگاه  اطلاع رسانی 
فراخوان کمیته جایزه دکتر عطیه و رضایت 
هیأت مدیره انجمن از عملکرد  دکتر لیلی 
سیفی او به عنوان رئیس این کمیته انتخاب 
شد. گفتنی است از سال 1999 اولین ایرانی 
است که موفق به کسب ریاست این کمیته 
توسط  عطیه  جورج  دکتر  است.جایزه  شده 
 1999 سال  در  خاورمیانه  انجمن کتابداران 
خدمات  از  تجلیل  و  پاسداشت  منظور  به 
ارزنده  دکتر جورج عطیه رئیس بازنشسته 
بخش خاور شناسی کتابخانه کنگره آمریکا، 
از  و  خاورمیانه  میکروفیلم  پروژه  مسئول 
اعضای بنیانگذار انجمن کتابداران خاورمیانه 
شرکت  برای  عطیه  دکتر  شد.جایزه  ایجاد 
دانش  و  اطلاعات  علم  رشته  دانشجویان 
انجمن  تایید  مورد  دانشگاه های  شناسی 
انجمن  در همایش سالانه  آمریکا  کتابخانه 
این  به  مالی  کمک  خاورمیانه،  کتابداران 
در  اولین  می کند.برای  اعطا  دانشجویان 
  ،2021 سال  در  سیفی  دکتر  ریاست  دوران 
دانش  و  اطلاعات  علم  رشته  دانشجویان 
مجاز  نیز  خاورمیانه  کشورهای  از  شناسی 
شدند.  جایزه  این  فراخوان  در  شرکت  به 
مهدی رحمانی  دانشجوی دکتری رشته علم 
اطلاعات و دانش شناسی دانشگاه تهران در 
جایزه شد.  این  اخذ  به  موفق   2021 سال 

چادرملو شفاف ترین 
شرکت فعال 
در بازار سرمایه 

شرکت  عمومی  روابط  گزارش  بنابر   - معدن 
عنوان  تحت  مطلبی  اخیراً  چادرملو  معدنی 
پاداش یک میلیاردی چادرملو به اعضای هیات 
مدیره در تعدادی از کانال های مجازی به گونه ای 
منتشر شده است که مخاطب تصور کند اتفاق 
دیده شد   لازم  است.  مهمی  و کشف  عجیب 
جهت آگاهی بخشی و تنویر افکار عمومی به 
استحضار برسانیم، تعیین پاداش اعضای هیات 
مدیره روالی است که  همه ساله شرکت ها بر 
اساس اساسنامه و طبق ماده 1۳۴ قانون تجارت 
مکلف هستند در مجمع عمومی سالیانه خود 

مبلغ آن را  به تصویب برسانند.
عمومی  مجمع  صورتجلسه  اساس  بر  لذا   
عادی سالیانه شرکت چادرملو مورخ1۴00/۴/12 
پرداخت مبلغ 10  میلیارد ریال به عنوان پاداش 
نمایندگان  تماماً   که  مدیره  هیات  اعضای 
سهامداران عمده  حقوقی هستند  به طور متوسط 
برای هر نفر 200 میلیون تومان به تصویب رسید 
که آنهم به شخص تعلق نمی گیرد بلکه  در وجه 

شرکتهای سهامدار عمده واریز می شود. 
به طور شفاف در  این مصوبات  گفتنی است 
سایت کدال  و  بورس   تخصصی  رسانه های 
بطور متوالی منتشر می شود و چادرملو در سال 
گذشته به عنوان ناشر برتر به دلیل افشای به 
موقع اطلاعات شرکت، بهبود مستمر عملکرد، 
و  پرتلاش  مدیریت  و  سودآوری  افزایش 
سازمان  رئیس  از سوی  مجموعه  هوشمندانه 
تقدیرنامه  دریافت کرد . بهادار  اوراق  و  بورس 

بسته پیشنهادی 
اشتغال راه نجات 
سیستان بدون آب 

بسته پیشنهادی استانداری به وزارت کشور برای 
اشتغال از راه های معیشت جایگزین مردمان 
منطقه سیستان می گوید تا دیگر نبض زندگی 
شغلی شان تنها در دستان آب و بود و نبودش 
ایرنا، بعد از خشکسالی های  نباشد.به گزارش 
متعدد و طولانی طی سال های گوناگون و تغذیه 
نشدن تالاب بین المللی هامون و چشم به راه 
ماندنش از آب هیرمندی که بندهای متعددی 
در آنسوی مرز به ویژه بند کمال خان مانعش شد 
شرایط اشتغال در منطقه سیستان از کشاورزی، 
دامپروری و صیادی فاصله های زیادی گرفت؛ 
شغل هایی که هر کدامشان روزی پیشه اجداد 
ما در این منطقه بودند و زندگیمان را تامین 
جایی  به  راه  آب  بدون  دیگر  اکنون  می کردند 

نمی بردند و  معیشت کسی تامین نمی شد.
مهاجرت های  عامل  اصلی ترین  اشتغال  نبود 
گسترده از منطقه سیستان شد مهاجرت هایی که 
بخشی از آنان درون استان و به سمت زاهدان و 
بخشی به خارج استان بودند و نتیجه اش برای 
سیستانی ها حاشیه نشینی، سطح زندگی روبه 
رهآورد  با  شغل هایی  به  آوردن  روی  و  پایین 
مالی اندک بود.آسیب اشتغال برای سیستانی ها 
و  نمی شد  ختم  مهاجرت  به  فقط  دردش 
از  بسیاری  و  به شغل های کاذب  آوردن  روی 
بود  آن  دیگر  تبعات  از  اجتماعی   نگرانی های 
معیشت  فکر  به  را  مسوولان  آسیب هایی که 
جایگزین و ایجاد شغل های متفاوتی انداخت 
شغل هایی که بتواند جمعیت فعال و جویای کار 

را در این منطقه نگه دارد.

رییس میراث فرهنگی ، 
گردشگری و صنایع دستی 

میبد گفت: مرمت خانه 
بلالی ثبت شده به شماره 

2۴۴21 در سال 1۳87 
در فهرست آثار ملی ایران 
نیز در خرداد 1۴00 شروع 

شد و اقداماتی شامل 
استحکام بخشی و دوخت و 
دوز حصار جنوبی این خانه 

در شروع کار انجام شد.

کشت  ۴0درصد  وجود  از  سمنان  استاندار 
داد. خبر  آرادان  در  استان  این   گلخانه ای 
سمنان  استاندار  هاشمی  سیدمحمدرضا   
شهرسازی  و  راه  وزیر  معاون  بازدید  در 
گرمسار-  اصلی  راه  احداث  پروژه  دو  از 
تقاطع  و  دشت-فیروزکوه  سیمین 
شهرستان  گفت:  آرادان  وروردی  غیرهمسطح 
است. برخوردار  بالایی  ظرفیت   آرادانداز 
راهسازی  پروژه  دو  این  اهمیت  به  اشاره  با  او 
افزود: برای این دو پروژه از محل مصوبات سفر 
ریاست جمهوری به استان، اعتبار تخصیص یافته 
نیز دارد. اعتبار استانی و ملی  این،  بر   و علاوه 
فعالیت های  به  اشاره  با  سمنان  استاندار 
معضل  به  آرادان  در  دامداری  و  کشاورزی 
نهاده های دامی پرداخت و گفت: در بحث تامین 
درصد   150 از  بیش  استان  در  دامی  نهاده های 
 افزایش در سال 1۴00 نسبت به 1۳99 را داشتیم.
هاشمی از تلاش برای حل مشکلات کشاورزان 
خبر داد و افزود: در اولین فرصت آمادگی داریم 

و مسایل  موارد  مدیران کل،  برخی  با حضور  تا 
تشکل های بخش کشاورزی این دو شهرستان 
مرتفع کنیم. را  شما  به حق  دغدغه  و  احصا   را 
حوزه  در  تعاونی  بخش  فعالان  به  خطاب  او 
اعتماد  شما  سرمایه  بالاترین  کشاورزی گفت: 
به  باید  تعاونی ها  شرکت  که  است  مردم 
باشند. داشته  ویژه  توجه  مهم  موضوع   این 
ثروت  تولید  اینکه  بیان  با  سمنان  استاندار 
کار  دستور  در  باید  روستاها  در  پول  و 
شرکت  به  دادن  اهمیت  کرد:  اضافه  باشد 
بخش ها،  سایر  و  بخش کشاورزی  تعاونی های 
روستاهاست. در  ثروت  تولید   زمینه ساز 
آرادان  شهرستان  درصدی  سهم۴0  از  او 
و  داد  خبر  استان  گلخانه ای  کشت  از 
توانمندی  از  آرادان  شهرستان  افزود: 
است.  برخوردار  کشاورزی  بخش  در   بالایی 
و  گرمسار  نماینده  تلاش های  از  تقدیر  با  او 
آرادان گفت: آمادگی داریم تا در بحث تسهیلات 

گیرد. صورت  لازم  مساعدت های  نیز 

و  گردشگری  فرهنگی،  میراث  رئیس   - یزد 
صنایع دستی میبد گفت: ایجاد مسیر گردشگری 
مسجد  خیابان  در  آن  ادامه  و  "کوچُک"  محله  از 
جامع، دروازه شارستان و کاروانسرای شاه عباسی 
موجب  است که  اداره  این  امسال  اولویت های  از 
زنده شدن بافت تاریخی شهر، فعال شدن بازارچه 

است. مختلف  حوزه های  در  اشتغال  ایجاد  و 
گو  و  گفت  در  یکشنبه  روز  ذوالفقاری  مهرداد 
آزادسازی  و  شهر  حصار  مرمت  افزود:  ایرنا  با 
میبد  فرهنگی  میراث  کار  دستور  در  نیز  حریم ها 
آسیاب تک سنگی  برای مرمت  ؛ همچنین  است 
100 میلیون تومان تامین اعتبار شده و هم اکنون 
اعتبار  تومان  میلیون   ۴00  ، است  انجام  حال  در 
تامین  عباسی  شاه  کاروانسرای  مرمت  برای  نیز 
شروع  مرمت  عملیات  آینده  روز  چند  در  و  شده 

می شود.
او  به بدنه سازی معابر پشت محله کوچُک اشاره 

مصالح کار  تامین  با  عملیات  این   : و گفت  کرد 
کار  نیروی  تامین  با  و  فرهنگی  میراث  توسط 
  ، است  انجام  حال  در  شهرداری  سوی  از  بنایی 
در  کنزی ها  محله  معابر  بهسازی  و  بدنه سازی 
نیز  رکن آباد  جمال  حافظ  بقعه  و  بشنیغان  محله 
برای  نیز  500 میلیون تومان  اعتبار شده و  تامین 
یافته است. اختصاص  شهر  تاریخی  بافت  مرمت 
صنایع  و  گردشگری   ، فرهنگی  میراث  رئیس 
شده  ثبت  بلالی  خانه  مرمت  میبد گفت:  دستی 
فهرست  در   1۳87 سال  در   2۴۴21 شماره  به 
شد  شروع   1۴00 خرداد  در  نیز  ایران  ملی  آثار 
و  دوخت  و  استحکام بخشی  شامل  اقداماتی  و 
از مصالح  با استفاده  دوز حصار جنوبی این خانه 
اداره  امانی  نیروهای  توسط  )خشت(  سنتی 
میراث فرهنگی و همچنین جمع آوری ریشه های 
در  نیز  نخاله ها  جمع آوری  و  خشکیده  درختان 

شد. انجام  کار  شروع 

 سهم 40درصدی آرادان از کشت گلخانه ای استان سمنان

ایجاد مسیر گردشگری در میبد

استاندار سمنان با بیان اینکه تولید 
ثروت و پول در روستاها باید در 

دستور کار باشد اضافه کرد: اهمیت 
دادن به شرکت تعاونی های 

بخش کشاورزی و سایر بخش ها، 
زمینه ساز تولید ثروت در 

 روستاهاست.

اداره کل ثبت اسناد واملاک استان کرمان
اداره ثبت اسناد واملاک حوزه ثبت ملک جیرفت    

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

تکلیف  تعیین  قانون  نامه  1۳آئین  ماده  و  قانون  ماده۳  موضوع  آگهی 
برابررای  رسمی  فاقدسند  ساختمانهای  و  واراضی  ثبتی  وضعیت 
تعیین  قانون  موضوع  اول  شماره1۴0060۳1901۴00۴761-1۴00/10/26هیات 
فاقد سند رسمی مستقردرواحد  اراضی و ساختمانهای  ثبتی  تکلیف وضعیت 
خانم  متقاضی  بلامعارض  مالکانه  تصرفات  جیرفت   ملک  ثبت  حوزه  ثبتی 
۳79صادره  شناسنامه  بشماره  حسین  فرزند  اباد  محمد  جعفری  منظر  ماه 
ازجیرفت در ششدانگ یک باب دکان به مساحت 26متر مربع پلاک - فرعی 
از57۴- اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک ۳5فرعی از 57۴ -اصلی قطعه 
آقای  از مالک رسمی  واقع دراراضی جیرفت  بخش ۴5کرمان خریداری  دو 
دردو  مراتب  عموم  اطلاع  منظور  به  است.لذا  محرزگردیده  خواه   وطن  یدالله 
نوبت به فاصله 15روزآگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشاراولین 
آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، 
مراجع  به  را  خود  اعتراض،دادخواست  تسلیم  تاریخ  از  ماه  یک  مدت  ظرف 
مذکوروعدم  مدت  انقضای  صورت  در  است  بدیهی   . نمایند  تقدیم  قضایی 

وصول اعتراض طبق مقررا ت سند مالکیت صادر خواهدشد .  
تاریخ انتشار نوبت اول:1۴01/01/15– تاریخ انتشارنوبت دوم :1۴01/01/29

جواد فاریابی  - رئیس ثبت اسناد املاک 

اداره کل ثبت اسناد واملاک استان کرمان
اداره ثبت اسناد واملاک حوزه ثبت ملک شهر عنبر آباد    

و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  هیات 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

تکلیف  تعیین  قانون  نامه  1۳آئین  ماده  و  قانون  ماده۳  موضوع  آگهی 
برابررای  رسمی  فاقدسند  ساختمانهای  و  واراضی  ثبتی  وضعیت 
تعیین  قانون  موضوع  اول  شماره1۴0060۳1909100155۴-1۴00/10/22هیات 
رسمی مستقردرواحد  فاقد سند  و ساختمانهای  اراضی  ثبتی  تکلیف وضعیت 
متقاضی  بلامعارض  مالکانه  تصرفات  آباد  عنبر  شهر  ملک  ثبت  حوزه  ثبتی 
ازعنبرآباد  ۴72صادره  شناسنامه  بشماره  فرزند کرامت   درینی   هدایت  آقای 
از۴6-  فرعی   - پلاک  مربع  ۴00متر  مساحت  به  خانه  باب  یک  درششدانگ 

اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک ۴6- اصلی بخش ۴5کرمان قطعه یک   
واقع در عنبرآباد شهرک نارنج خریداری از مالک رسمی شرکت کشت وصنعت 
فاصله  به  نوبت  دردو  مراتب  عموم  اطلاع  منظور  به  است.لذا  محرزگردیده 
مالکیت  سند  صدور  به  نسبت  اشخاص  صورتی که  در  شود  می  15روزآگهی 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشاراولین آگهی به مدت 
دوماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک 
ماه از تاریخ تسلیم اعتراض،دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند 
. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکوروعدم وصول اعتراض طبق مقررا 

ت سند مالکیت صادر خواهدشد ./م الف: ۳11۳
تاریخ انتشار نوبت اول:1۴01/01/15– تاریخ انتشارنوبت دوم :1۴01/01/29

مصیب حیدریان - رئیس ثبت اسناد املاک 

اداره کل ثبت اسناد واملاک استان کرمان
اداره ثبت اسناد واملاک حوزه ثبت ملک جیرفت    

و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  هیات 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

تکلیف  تعیین  قانون  نامه  آئین   1۳ ماده  و  قانون   ۳ ماده  موضوع  آگهی 
شماره  رای  برابر  رسمی  سند  فاقد  وساختمانهای  واراضی  ثبتی  وضعیت 
1۴0060۳1901۴00۳58۴-1۴00/08/۳0 هیات دوم موضوع قانون تعیین تکلیف 
ثبتی  واحد  در  فاقد سند رسمی مستقر  و ساختمانهای  اراضی  ثبتی  وضعیت 
حوزه ثبت ملک جیرفت  تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای علی امیری 
دوماری فرزند طالب بشماره شناسنامه 96 صادره از جیرفت در ششدانگ یک 
و  مفروز  اصلی   -581 از  فرعی   - پلاک  مربع  168متر  به مساحت  خانه  باب 
مجزی شده از پلاک - فرعی از 581 -اصلی قطعه دو واقع در اراضی حسین 
آباد جیرفت  بخش ۴5 کرمان خریداری از مالک رسمی آقای ابراهیم سیدیان 
فاصله  به  نوبت  دو  در  مراتب  عموم  اطلاع  منظور  به  است.لذا  گردیده  محرز 
مالکیت  به صدور سند  آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت  روز   15
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
اخذ رسید، ظرف مدت  از  و پس  اداره تسلیم  این  به  را  اعتراض خود  دوماه 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض،دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند . بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد .  
 تاریخ انتشار نوبت اول:1۴01/01/15– تاریخ انتشار نوبت دوم :1۴01/01/29

جواد فاریابی  - رئیس ثبت اسناد املاک 

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت تینی و اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره

1۴0060۳0106000۴981 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک ورامین تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی 
آقای احمد مهاجر فرزند اکبر  به شماره شناسنامه 1۳02 صادره از جواد آباد  ششدانگ یک قطعه 
زمین مزروعی به استثناء بهای ثمنیه اعیانی  به مساحت 59000 متر مربع از پلاک 87 اصلی 
واقع در آبباریک بخش حوزه ثبت ملک ورامین  با موافقت از اداره جهاد کشاورزی به شماره 
1۴00/220/10۴95۳ مورخ  1۴00/06/16 از مالکیت اکبر مهاجر به مساحت 9000متر مربع از آقای 
امیررضا زابلی به مساحت 25000 مترمربع  و آقای محسن فخاری به مساحت 25000متر مربع  محرز 
گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی 
که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت 
یک ماه از تاريخ تسليم اعتراضی دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است 

در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراف طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد، 

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت تینی و اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره

اراضی و  ثبتی  تکلیف وضعیت  تعیین  قانون  / دوم موضوع  اول  1۴0060۳0106000521۳ هیات 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک ورامین تصرفات مالکانه 
بلامعارض متقاضی آقای محمد حسین متولی فرزند عزیزاله به شماره شناسنامه 180۳  ششدانگ 
یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 72000/20 متر مربع از پلاک شماره ۳8 فرعی از 216 اصلی واقع 
در نصیر آباد بخش حوزه ثبت ملک ورامین خریداری از امیر عرب علیدوستی و محرز گردیده است. 
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاريخ 
تسليم اعتراضی دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای 

مدت مذکور و عدم وصول اعتراف طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد، 

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک ورامین
 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک ورامین
 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

تاریخ انتشار نوبت اول : 1401/01/15  - تاریخ انتشار نوبت دوم : 1401/01/29  
شناسه  1291853 م الف 594

تاریخ انتشار نوبت اول : 1401/01/15  - تاریخ انتشار نوبت دوم : 1401/01/29  
شناسه  1287527  م الف 584
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آگهی مفقودی نوب

كارت ماشين و برگ سبز خودروي 
 1384 مدل  سمند  سواري 
موتور  شماره  به   7 ايكس  تيپ 
شاسي  شماره  و   12484081804
 11 پلاك  شماره  به   14520882

ايران 811 ط 42 به نام شركت 
مفقود  خودرو  ايران  ليزينگ 
گرديده و از درجه اعتبار ساقط 

مي باشد 

آگهی مفقودی 
به  ساخت  بهداشتي  پروانه 
تاريخ  به  2348/ظ/56  شماره 
 : شماره  به  و   1396/01/16
3066545 شركت ماهان پخش 
روژان اركيد با مسئوليت محدود 

شماره ثبت : 14146 شناسه 
ملي : 14005478991 مفقود 
گرديده و از درجه اعتبار ساقط 

مي باشد 
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payamema.adv@gmail.com :ایمیل سازمان آگهی ها
Khabar.payamema@gmail.com  :ایمیل تحریریه

@payamema www.payamema.ir
@payamema

روابط عمومی: زهره فرسنگی      09391999161
دفتر تهران:   ۲84۲1910 - 0۲1

سرپرستی استان ها:   ۲84۲1910 -0۲1  داخلی 1

تماس مدیرمسوول: 
0۲1 - 88019846

پیام ما: حرفه ای  اخلاق  آیین نامه 
www.payamema.ir/akhlagh

توزیع:جراری  )091۲۲131089(
چاپ تهران: شاخه سبز  )0۲533444۲56(
چاپ کرمان: مهدوی  )034-3۲134838(

اینستاگرام       وبسایت  
مـارا دنبال کنید

بازرگانی: فاطمه صمدیان         09192769839

/  تلفن:  32487477-034نشانی : کرمان، میدان آزادی، خیابان شهید بهشتی، شهید بهشتی 10، نبش شرقی 2

روزنامه سیاسی – اجتماعی
صاحب امتیاز و مدیرمسئول: 

 روح الله خدیشی 
 سردبیر: امین شول سیرجانی

 مدیر هنری: تیوا صمدیان  

میراث فرهنگی و محیط زیست: 
 مهتاب جودکی)دبیر(

 یاسمن طاهریان، فروغ فکری 
 مرضیه قاضی زاده

شهر: سوگل دانائی 

 عکس: یاسر خدیشی )دبیر(
 شبکه های اجتماعی: سپهر زند

 جدول: شیوا کرمی 
صفحه آرایی: ندا صفاریان 

فاطمه خواجویی

رتبه روزنامه پیام ما :40.4

گروه: 4
نظرات نویسندگان دیدگاه شخصی آنان بوده

و لزوما دیدگاه روزنامه نیست. 

0 9 03  333  8494
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 بزرگترین شهر زیرزمینی تاریخی دنیا - عکس از محمد عطایی/ مهر

عکس:  مهر

نیک نژاد  اسدالله  به کارگردانی  فیلم سینمایی »لاله«  اکران 
که از 18 مارس برابر با 29 اسفند در 10 شهر و سی سینمای 
گزارش  به  رسید.  چهارم  هفته  به  بود  شده  آغاز  آمریکا 
خبرگزاری مهر، کمپانی AMC اکران این فیلم سینمایی را 
تا هفته سوم عهده دار بود و برای اولین بار یک فیلم ایرانی 
در این مجموعه سینمایی پخش شد. »لاله« که نوروز 1۴00 
در محدودیت های ناشی از کرونا در ایران روی پرده رفت با 
بازی سارا امیری، ایرج نوذری، نیکی کریمی، سام قریبیان، 
اینالویی،  پیام  اوتادی،  لیلا  حجار،  میترا  دانایی،  امیرعلی 
نیکلاس  و  رهبر  ژوبین  صادقی،  محمد  ارشادی،  همایون 
ایران  اتومبیل رانی  گولک درباره زندگی لاله صدیق، قهرمان 
است و چالش ها و مشکلاتی را که این راننده حرفه ای با آن 

مواجه بوده به تصویر کشیده  است.

بنایی تاریخی  اتفاقی در  تابلو نقاشی ارزشمند به طور  یک 
تابلو  یک  ایسنا،  گزارش  به  شد.  استرالیا کشف  در  واقع 
دلار  میلیون  پنج  آن  ارزش  هلندی که  ساله   ۴00 نقاشی 
برآورد شده است در ملکی واقع در ایالت نیو ساوت ولز در 
استرالیا کشف شد. این تابلو نقاشی که با عنوان »طبیعت 
تعلق  میلادی  هفدهم  قرن  به  می شود،  شناخته  بی جان«  
دارد و یک میز غذاخوری مجلل را با چیدمان معمول عصر 
طلایی هلند به تصویر می کشد و گمان می رود به هنرمندی به 
نام »گرت ویلمز هدا«  تعلق داشته باشد. با این حال برخی 
نتیجه  و  مشترک  اثر  نقاشی  این  معتقدند  کارشناسان  از 
»ویلم کلس  یعنی  مشهورش  پدر  با  هنرمند  این  همکاری 
هدا« است که ارزش آثارش اغلب به میلیون ها دلار می رسد. 
این اثر هنری در مجموعه ساختمان های تاریخی »وودفورد 

آکادمی«  و در انبار این مجموعه کشف شده است.

| سینما |

| هنر تجسمی |

آبخوان کارزار

|  حمام تاریخی محله درویش  |
حمام تاریخی محله درویش یکی دیگر از بناهای 
خود  نوع  در  شاید  که  است  دماوند  قدیمی 
باشد. این حمام در دوره صفویه  منحصربه فرد 
ساخته شده و معماری آن با سایر حمام های 
تاریخی تفاوت زیادی دارد. حمام تاریخی محله 
درویش دماوند در مسیر فرهنگی شهر دماوند که 
از امامزاده عبدالله آغاز و به مسجد جامع شهر 
منتهی می شود قرار گرفته و مربوط به ۴00 سال 
پیش است. بنای حمام مستطیل شکل بوده و 
در جهت شمال به جنوب احداث شده است که 
در گذشته تنها مختص به آقایان بود ولی بعد 
از گذشت سال ها، به دو بخش زنانه و مردانه 
به  درویش  محله  تاریخی  حمام  شد.  تقسیم 
عنوان یکی از قدیمی ترین جاهای دیدنی دماوند، 
شامل دو بخش در ورودی است؛ این بنا در جهت 
شمال به جنوب احداث شده و شامل دو بخش 
در ورودی است که در جبهه شمالی و جنوبی از 
یکدیگر جدا شده اند. بخش شمالی حمام وسیع، 
سنتی و دست نخورده باقی مانده و مسیر ورودی 

آن به رختکن به شکل دالانی پیچ دار ساخته شده 
با طرح  رختکن حمام شمالی که  بنای  است. 
چلیپایی احداث شده، شامل گنبد بزرگی در وسط 
و چهار نیم گنبد است که ترکیب موزون و زیبایی 
به آن بخشیده و سه سکوی نشیمن در شمال، 
جنوب و غرب آن تعبیه و بدنه آن ها با کاشی 
سفید پوشانده شده است. گرم خانه این حمام 

شامل فضایی مستطیل شکل است که جهت 
شرقی – غربی داشته و دو ستون قطور امکان 
تعبیه طاق و تویزه ها و نگهداری سقف را فراهم 
اطراف فضای گرمخانه سکوهایی  در  نموده که 
جهت نشیمن ساخته و بدنه آن نیز با کاشی های 
سفید رنگ همچون رختکن پوشش داده شده 

است./سیری در ایران

با  گزارشی  »پیام ما«  روزنامه   ،1۴00 فروردین ماه  بیست و نهم  روز  در 
عنوان »واکسیناسیون منهای شفافیت« منتشر کرده  است که به تخلف 
بدون  واکسیناسیون  در  »علی آبادکتول«  و  »آبادان«  شهری  مدیران 
نوبت اشاره دارد. همچنین گزارش دیگری با تیتر »یک سال سکوت در 

اقیانوس« در این شماره از روزنامه منتشر شده است.

|  آلودگی خاک ) بخش 10( |
 سرب از راه احتراق بنزین وسایل نقلیه  موتوری و سوزاندن زغال سنگ 
وارد جو می شود و به هنگام بارندگی به خاک نفوذ می کند. در عملیات 
معدن کاوی، مواد زائد معدن، پسماندها و لجن  باقی مانده از این عملیات 

سبب آلودگی خاک و محیط زیست پیرامون معدن می شود.

پیمانکاری  شرکت های  حذف  درخواست  نام  با  کارزاری 
جریان  در  کارزار  وب سایت  در  کار  نیروهای  قرارداد  از 
#حمایت_از_کارگران_حجمی  هشتگ  با  که  است 
پیگیری می شود. در بخشی از متن این کارزار خطاب به 
شورای  مجلس  رئیس  و  ایران  اسلامی  رئیس جمهوری 
این کارزار،  امضا کنندگان  »اینجانبان  است:  آمده  اسلامی 
از  پیمانکاری  شرکت های  حذف  درخواست  زیر  دلایل  به 
قرارداد نیروهای کار را داریم: یک( شرکت های پیمانکاری 
نوین  روشی  به  و  هستند  مدرن  برده داری  بارز  مصداق 
را که  کمیسیونی  اگر  می کنند.دو(  سواستفاده  کارگران  از 
می کنند  دریافت  قراردادها  از  پیمانکاری  این شرکت های 
بین کارگران و خود کارفرما که همان دولت است تقسیم 
صرفه جویی  بودجه کشور  در  قابل ملاحظه ای  به طور  شود، 
می شود و هم کارگران راضی و خشنود می شود و هم دعای 

می شود.« عمرتان  بدرقه  خیرشان 
امضاکنندگان این کارزار می خواهند از این راه پیگیر »حذف 

واسطه از قراردادهای نیروهای کار« شوند.
این کارزار از 16 فروردین ١٤٠1 آغاز شده و تا 16 خرداد ١٤٠١ادامه 
دارد. همچنین این کارزار از کارزارهای اجتماعی بوده و از سوی 

بیش از 6 هزار و 700 نفر امضا شده است.

ماهم که هاله ای به رخ از دود آهش است

دائم گرفته چون دل من روی ماهش است

دیگر نگاه وصف بهاری نمی کند

شرح خزان دل به زبان نگاهش است

دیدم نهان فرشته شرم و عفاف او

آورده سر به گوش من و عذرخواهش است

بگریخته است از لب لعلش شکفتگی

دائم گرفتگی است که بر روی ماهش است

افتد گذار او به من از دور و گاهگاه

خواب خوشم همین گذر گاه گاهش است

هر چند اشتباه از او نیست لیکن او

با من هنوز هم خجل از اشتباهش است

اکنون گلی است زرد ولی از وفا هنوز

هر سرخ گل که در چمن آید گیاهش است

این برگ های زرد چمن نامه های اوست

وین بادهای سرد خزان پیک راهش است

در گوشه های غم که کند خلوتی به دل

یاد من و ترانه من تکیه گاهش است

من دل بخواه خویش نجستم ولی خدا

با هر کس آن دهد که به جان دل بخواهش است

در شهر ما گناه بود عشق و شهریار

زندانی ابد به سزای گناهش است

شهریار

جغرافیایی  موقعیت  در  آبشارهای کاسه رود 
فارس  استان  در   E551۳18  N282۴22
واقع است. کاسه رود در دره ای به نام  دره 
دره  این  مسیر  در  که  دارد  جریان  فورگ 
آبشارهای متعدد و حوضچه های آب فراوانی 
درست  دره  این  ورودی  است.  کرده  ایجاد 
در زیر پل معروف فورگ در مسیر داراب به 
حاجی آباد قرار دارد. این دره در 9 کیلومتری 
شمال روستای فورگ واقع است. در فاصله 
80 کیلومتری جنوب شرقی داراب و در دل 
کوه های سر به فلک کشیده چشمه ای جاری 
است که با گذشتن از بستر چهار کیلومتری 
مسیرش به زیباترین پل هوایی کشور می رسد 
و مجموعه ای کم نظیر پدیدار می شود. پلی که 
دارای چهار دهانه ۳5 متری و ارتفاع 8۴ متر 
به صورت قوسی بین دو تونل به طول های 
۳58 متر و 278 متر قرار دارد و جنس آن از 
بتون بوده و روی آن از پلاستیک فشرده هم 
استفاده شده است. کاسه رود غنی و پر آب 
با چشمه های بالا دست نیز ترکیب می شود 
اراضی دشت حاصل خیز فورگ  از  و بخشی 

را سیراب می کند به این دو چشمه نریون و 
ماریون یا چسته و بلیون نیز می گویند. چشمه 
پنجعلی که نیزار های درهم پیچیده آن را در 
برگرفته اند از دیگر جاذبه های کاسه رود است 
و تک درخت نخل پنجعلی که داغ آتش بر 
پیکر دارد همچنان پا برجا و استوار مانده است. 
کاسه رود گاه با سقوط از آبشارهای بلند می غرد 
و گاه با گذشتن جوی های کم شیب. / کویرها 

و بیابان های ایران

آبشار کاسه رود )فورگ(، داراب درخواست حذف شرکت های 
پیمانکاری از قرارداد نیروهای کار

خوشم نمی آید بقیه آدم ها بیایند به اتاقم، 
رازهایم  از  یکی  از  پرده  می ترسم  چون 
بردارند؛ به طور مثل از نقاشی هایم خبردار 
شوند، یا تاریخچه جست وجوی صفحه های 
اینترنتی ام را بگردند، یا بفهمند که من هنوز 
صددرصد با یک خرس عروسکی در تختم 
خوشم  هیچ  بیشتر،  همه  از  می خوابم. 
نه  بخوابند؛  تختم  در  آدم ها  بقیه  نمی آید 
از وقتی که دوازده ساله بودم و یک شب 
کابوس دیدم که یک اسباب بازی تاماگوچی 
با صدایی بم و ترسناک شروع کرد به حرف 
از دوستانم پیشم  زدن. همان شب یکی 
حواله  مشتی  خواب،  در  بود.  خوابیده 
شد  خون دماغ  دخترک  و  صورتش کردم 
و زد زیر گریه. این نمونه، استعاره دقیق از 
همه دوستی هایم تا به امروز است. با وجود 
این، آن شب آلِد لَست سر از تخت خوابم 
درآورد. هاها. نه، نه آن طوری که شما فکرش 
را می کنید. وقتی من و آلِد از قطار پیاده 
ـ بهتر بگویم که آلِد از قطار پرت شد  شدیم ـ
پایین ــ و از پله های سنگی بین ایستگاه 
قطار و دهکده بیرون شهری مان گذشتیم، 
آلِد اعلام کرد که کلیدهایش دست دانیل 
یون است و نمی تواند مادرش را از خواب 
بیدار کند چون مادرش »به معنای واقعی 
کلمه، سر از تنش جدا می کند.« طوری این 
جمله را به زبان آورد که من به طور کامل قانع 

شدم و مامانش یکی از اعضای هیئت مدیره 
انجمن اولیا و مربیان مدرسه است، برای 
همین چند ثانیه من واقعا حرفش را باور 
می ترساند،  مرا  همیشه  مادرش  کردم. 
طوری که انگار این زن با یک کلمه می تواند 
بندازدش  و  بشکند  در هم  مرا  خودباوری 
جلوی سگ شان تا آن را ببلعد. البته نه که 
این کار آن قدرها دشوار باشد! خلاصه، آره. 
این شد که گفتم: »چی؟ نکنه منظورت اینه 
که می خوایی امشب خونه من بخوابی؟« 
معلوم بود که دارم شوخی می کنم، اما آلِد 
تمام وزنش را روی شانه هایم انداخت و در 
آمد که: »راستش...« و بعد من زدم زیر 
دولا  جاده  وسط  دیدم که  را  آلِد  و  خنده 
باشه.«  »باشه،  همین گفتم:  برای  شده. 
آلِد بلافاصله خوابش برد و من هم از آن 
که  نبودم  غیرطبیعی  چهل ساله  آدم های 

فکرهای عجیب وغریب می کنند.

| رادیو سکوت | 
|  آلیس آزمن |

|  مترجم : ثمین نبی پور  |

فراخوان مناقصات عمومی یک مرحله ای 
 اداره کل راه و شهرسازی جنوب استان کرمان در نظر دارد مناقصه عمومی پروژه به شرح ذیل را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری 

مناقصه از دریافت اسناد تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تداکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir  انجام 
خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.

فراخوان مناقصات عمومی یک مرحله ای با ارزیابی کیفی
فهرست بهابراورد )ریال(نوعتضمين )ريال(عنوانشماره

1۴5/ج1۴00/۳
عملیات تکمیلی محور جیرفت-سه راهی بم 

حدفاصل کیلومتر 2۳۴+20 تا تونل اسفند
10،950،697،000

ضمانت نامه بانکی) مطابق با 
فرمت ارایه شده در اسناد(

۳52،5۳۴،8۳6،01۳
فهرست بهای راه، راه آهن و باند فرودگاه 

سال 1۴01 و فهرست بهای تجمیعی

فراخوان مناقصات عمومی یک مرحله ای بدون ارزیابی کیفی 

ضمانت نامه بانکی) مطابق با ۴99،607،000تکمیل ساختمان کتابخانه مالک اشتر1۴6/ج1۴00/۳
فرمت ارایه شده در اسناد(

فهرست بهای ابنیه سال 1۴01 و بخشنامه 9،992،12۳،۴۴۳
سرجمع 6۴6،599،00012،9۳1،969،5۳5تکمیل سالن ورزشی حسین آباد جیرفت1۴7/ج1۴00/۳

نوبت اول

 مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت عمومی مناقصه یک مرحله ای با ارزیابی کیفی : ساعت 
14 روز 1401/01/31 تا تاریخ 1401/02/04.

oمهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت عمومی مناقصه یک مرحله ای بدون ارزیابی کیفی : 
ساعت 14 روز 1401/01/31 تا تاریخ 1401/02/07.

oمهلت زمانی ارائه پیشنهاد عمومی یک مرحله ای: تا ساعت 13 روز پنج شنبه تاریخ 1401/02/22.
oزمان بازگشایی پاکت های مناقصه یک مرحله ای: ساعت 8 روز  شنبه تاریخ 1401/02/24.

oاطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه 
و ارائه پاکت های الف: آدرس: جیرفت- حدفاصل سیلو و پلیس راه، بلوار ورودی شهرک صنعتی 
شماره 2 تلفن: 43310516-034 و سایت www.jkerman.mrud.ir و پایگاه ملی اطلاع رسانی 

)http://iets.mporg.ir( مناقصات کشور
اطلاعات تماس سامانه جهت انجام مراحل عضویت در سامانه: مرکز تماس 41934-021 و دفتر 

ثبت نام 88969737 و 85192768

اداره كل راه و شهرسازی جنوب استان كرمان شناسه آگهی : 1۳0۴1۴8


